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ie zcf tff 
čas miru? 

Praznični dnevi so tu. Nanje nas je še kar nekaj časa opo
zarjalo neko posebno vzdušje okrog nas, nekakšna mrzličnost, 
nekakšno pričakovanje ... Vsak praznik v človeku vzbudi dru
gačne občutke: nekateri bolj slovesne, takšne, da jih pokaže 
navzven, drugi prazniki so bolj osebni, so stvar posameznika, 
spet nekateri so občečloveški ... Božični čas je v krščanskem 
svetu praznik upanja. Posebno občutje se dotakne tako tistih, 
ki so verni, kot onih, ki niso. Oboji namreč začutijo pričako
vanje nečesa prijetnega, pa naj bo to Bog kot simbol ljubezni, 
lepega, dobrega, ali naj so to vse te lastnosti, čeprav brez Boga. 
Kajti po lepem, po upanju, po miru hrepenimo vsi, pa naj med 
nas in v nas pride od kogarkoli in od koderkoli. 

Prazniki so čas, ko se poglobimo vase. Ne zunanji blišč, 
notranja luč nas bo osrečila. Bleščava je za prazne ljudi, 
razuzdano veseljačenje, popivanje nima ničesar skupnega ne z 
božičnimi niti novoletnimi ali katerimi koli drugimi prazniki. 
Morda nas res prvi hip pritegne razkošnost blišča, pa vendar 
nanj kmalu pozabimo, če smo prazni v sebi... 

Kako žalostno, da smo bili ravno v času, ko smo se vsi 
pripravljali na takšno ali drugačno praznično občutenje, zno
va priče vojnim grozotam, ko je Veliki (ameriški) brat - v ime
nu miru - znova dokazal svojo moč. Naj nekdo išče kakršna 
koli opravičila za svoje nasilno ravnanje, opravičila za ubijan
je ni. Se zlasti pa ne more biti opravičilo to, da hočeš pozornost 
javnosti s svoje nemorale usmeriti na nekoga drugega, češ ta je 
še slabši kot jaz, udarimo po njem. Vojne, ubijanja ne moremo 
opravičiti s še tako donečimi besedami. Kajti noben, še tako vi
soki cilj ni vreden enega samega samcatega življenja. In v 
času, ko verni prepevajo: "In na svetu mir ljudem!", se jim z 
vsem srcem pridružujemo vsi, ki želimo mir na svetu in v svojih 
srcih. Morda pa bo čas miru ~7 y ^ . 
vendarle prišel? -t 

Vsem bralcem želimo prijetne in mirne božične praznike. Uredništvo 

M A R I B O R / PRAZNIČNI N A G O V O R ŠKOFA DR. FRANCA KRAMBERGERJA 

»Omaniam vam veliko veselic« 
Noben praznik v cerkvenem letu ni tako domač in človeku tako 
pri srcu, kakor je božič. O tem pričuje že priprava nanj: ad-
ventni venec s štirimi svečami, postavljanje jaslic, krašenje 
božičnega drevesa, prižiganje luči, petje božičnih pesmi ... 
Vrhunec je polnočnica, nato pa še jutranja ali "zorna" in tretja 
ali "dnevna" maša v cerkvi. O vsem tem pričuje tudi umetnost, 
saj ni pesnika, pisatelja, glasbenika, slikarja, kiparja, ni prave
ga umetnika, ki ga ne bi navdihovalo Kristusovo rojstvo v Betle-
hemu. Od kod ta privlačnost, ta skrivnostni magnetizem? 

Pravi odgovor je v angelovem 
sporočilu betlehemskim pastir
jem: "Oznanjam vam veliko vesel
je, veselje za vse ljudi. Danes se 
vam je rodil v Davidovem mestu 
Zveličar, kije Kristus Gospod." To 
je osrednja vsebina praznika, 
vedno nova, sveža, nikoli zasta
rela. 

Vsa bleščeča božična drevesa, 
vse ponudbe bogato obloženih 
izložb ne presegajo te vsebine in 
novice. Bog je postal človek. 
Nebo se je sklonilo k človeku. 
Božji Sin je s človeškim rojstvom 
stopil v naše vrste, postal je eden 
izmed nas. Od Kristusovega 
rojstva v Betlehemu Bog ni samo 
Bog, je tudi človek in človek ni 

samo človek - živo bitje, marveč 
je Božji otrok. Božji posinovlje-
nec. Upravičeno vzklika sv. 
Leon Veliki: "O, človek, spoznaj 
svoje dostojanstvo!" 

S Kristusovim rojstvom na 
zemlji je človekovo življenje do
bilo pravo vsebino, svoj smisel in 
cilj. Človek ni prepuščen same
mu sebi ali slepi usodi, z njim je 
učlovečeni Bog - Emanuel, kar 
pomeni "Bog z nami". Ta bližina 
Boga ni vsiljena, marveč je kakor 
ponujena Božja roka, ki naj se je 
človek svobodno in zavestno 
oprime, jo sprejme, se zanjo 
odloči. Zato pravi sv. Avguštin: 
"Četudi je to Dete v Betlehemu 
tisočkrat rojeno, če ni v tvojem srcu, 

je vse izgubljeno." 
To pomeni, da se je treba za 

božični dogodek odločiti, ga 
sprejeti ali zavrniti. Pred to 
odločitvijo so bili Betlehemčani 
v prvi božični noči. Za Kristusov 
prihod, za njegovo rojstvo pri 
njih "ni bilo prostora". Kdor pa 
ga sprejme, kdor dopusti, da se 
Kristus rodi tudi v njegovem 

življenju, kdor mu odpre vrata 
razuma in srca, ta je deležen 
sreče in veselja. Kajti zgolj mate
rialna kultura, visok standard, 
družbeni položaj, oblast in čast 
človeka ne morejo zadovoljiti. 
Mnogi ljudje imajo vsega dovolj, 
a so nesrečni. Osamljenost, 
notranja praznina, bivanjski 
strah, zapuščenost, zagledanost 
vase ... so sodobne bolezni, h ka
terim se tako hitro pridružijo še 
druge in hujše. 

Božična skrivnost s Kristuso
vim rojstvom pa pove, da more 
samo Bog v polnosti izpolniti 
človekova hrepenenja, ga zado
voljiti in osrečiti. Da, samo zara
di človeka je Bog poslal človek in 
se rodil kot človek. 

S temi mislimi želim vsem 
bralcem ptujskega Tednika vese
le in blagoslovljene božične 
praznike. V Betlehemu rojeni 
Odrešenik - Emanuel, Bog z 
nami - naj bo z vami tudi v no
vem letu 1999. 

Dr. Franc Kramberger, 
mariborski škof 
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Hovi ifluiskl mestni 
svetniki so povedali 

Milan 
Križe, edini 
kmetovalec 
v ptujskem 
mestnem 
svetu, svet
nik ZLSD: 

, "Od novega 
mestnega sveta v prvi vrsti 
pričakujem, da bo delal v korist 
mestne občine Ptuj, da bo pro
računska sredstva razporedil 
tako, da bodo vse mestne četrti 
uresničile nekaj svojih ključnih 
programov. Podpiral bom vse 
programe, ki so v interesu stran
ke, za katero sem kandidiral, 
predvsem pa tiste, ki jih Ptuj 
potrebuje. Za kandidaturo sem 
se odločil čisto po naključju. 
Prepričan sem, da pa je brezpo
selnost tisto osrednje vprašanje 
oziroma problem, ki bi se ga v 
mestni občini Ptuj morali resne
je lotiti in ga tudi reševati. To, 
kar se je zgodilo z Olgo Meglic, 
Iskro-Delto, IMP, Elektrokovi-
no. Delto in Petovio, se ne bi 
smelo zgoditi. Nepojmljivo je, 
da smo sredi kmetijskega 
območja, pa nismo uspeli 
uspešno sanirati Petovije, ki bi 
lahko dajala kruh tudi številnim 
družinam v mestni občini. Suro
vinsko bazo imamo, proizvodnje 
pa nismo uspeli ohraniti." 

Marija 
Stelec, ena 
od treh 
žensk v 
ptujskem 
mestnem 
svetu, svet
nica SKD: 
"Od novega 

mestnega sveta veliko spre
memb ne moremo pričakovati. 
VoliVci so dali svoj glas svojim 
kandidatom, to pa, da ne more
mo pričakovati veliko, se je vide
lo že na prvi seji novega mestne
ga sveta pri izboru podžupanov. 
Naša stranka je ponudila svojega 

kandidata, vendar župan naše 
ponudbe ni sprejel. Kot svetnica 
v novem ptujskem mestnem sve
tu si bom predvsem prizadevala 
za nadaljnji razvoj infrastruktu-
:e, ki je na našem območju, to je 
območju mestne četrti Jezero, 
precej pereč. V naši četrti se 
praktično "zbirajo" osrednji 
problemi s tega področja: sme
tišče, odpadne vode. Če sem si v 
prejšnjem obdobju največ priza
devala za ureditev vodovoda in 
elektrifikacijo, je v tem obdobju 
to kanalizacija. Aktivno pa želim 
sodelovati tudi pri razreševanju 
odprtih vprašanj družbenih de
javnosti." 

Janez Ver-
tič, svetnik 
LDS: 
"Prednostno 
pričakujem, 
da se bomo 
ukvarjali z 
lokalno ko
munalno po

litiko v mestu in okolici. Kar pa 
zadeva primestno četrt Grajena, 
katere interese zastopam tudi v 
mestnem svetu, si bom prizade
val za nadaljnje urejanje komu
nalnih vprašanj, v prvi vrsti pa 
se bom prednostno zavzemal za 
normalizacijo pogojev za delo 
osnovne šole na Grajeni, kar je 
za nadaljnji razvoj tega dela 
mestne občine Ptuj še kako po
membno. Priče smo priseljevan
ju številnih mladih družin, ki pa 
za zdaj svoje otroke raje vozijo v 
šole v bližini Maribora. Menim 
pa tudi, da bi morali šolske oko
liše bolj smotrno urediti." 

Ignac 
Vrhovšek, 
svetnik De
mokratske 
stranke, 
hkrati prvi 
in edini svet
nik te stran
ke doslej v 

ptujskem mestnem svetu: "Po 
mojem bo delovanje novega 
ptujskega mestnega sveta čisto 
normalno. Mnogokrat bodo 
razprave konfliktne, kar pa je za 
demokracijo normalno. Glede 
na razmerje sil bodo stvari tekle 
dokaj tekoče. Tempo dela sveta 
bo določala sestava delovnih te
les, odborov in komisij. Med 
prvimi sklepi, ki jih bo spreje
mal novi ptujski mestni svet, bo 
moral biti sklep o pospešenih 
pripravah na konstituiranje po
krajine. V državni svet kot zas
topnik lokalnih interesov pa bi 
morali izbrati bolj agresiVnega 
in odmevnega svetnika. 
Področje mojega delovanja bo 
po vsej verjetnosti kultura, 
šolstvo in drugo, kjer bom 
imenovan v komisije oziroma 
druga telesa sveta. Po vsej verjet
nosti bom tudi član odbora za fi
nance, pri čemer me podpirajo 
tudi Slovenski krščanski demo
krati. Kar pa zadeva župana Lu
cija, gredo moja predvidevanja v 
to, da po državnozborskih volit
vah ne bo več župan, saj je na
porno voditi takšno občino, kot 
je Ptuj, in obenem imeti odgo
vorne funkcije v državnem zbo
ru. Brez komentarja pa sem pri 
podžupanih, to je stvar župana." 

Miroslav Letenja, svetnik 
SNS: "Od novoizvoljenega 
mestnega sveta mestne občine 
kot najvišjega organa odločanja 
v občini v prvi vrsti pričakujem, 
da bo deloval v dobro vseh 

Ptujčank in 
Ptujčanov. 
Upam, da bo 
imel ak
tivnejšo vlo
go pri raz
reševanju 
perečih 

problemov na področju sociale 
in gospodarstva. Svojo vlogo pri 
tem morata odigrati župan in 
strokovne službe mestne občine, 
zlasti še pri pravočasni pripravi 
strategije razvoja mestne občine 
Ptuj, saj se bo le tako lahko 
mestni svet lažje odločal o po
membnejših vprašanjih, vezanih 
na razvoj mestne občine Ptuj. 
Kot svetnik se bom zavzemal za 
aktivnejšo vlogo mestnega sveta 
pri razreševanju brezposelnosti 
in za izgradnjo novega večna
menskega objekta, kjer bi lahko 
potekale kulturne in športne pri
reditve. Področje, ki prav tako 
zahteva, da se uredi, je ptujska 
tržnica. V obdobju državnih 
priprav na drugo stopnjo lokalne 
samouprave se mi zdi še posebej 
pomembno, da se pri tem 
vprašanju temeljito angažiramo 
tudi ptujski mestni svetniki. 
Zato bom že na eni prihodnjih 
sej mestnega sveta predlagal us
tanovitev komisije za lokalno sa
moupravo." 

T e k s f f : M G 
Fotografije: Kosi, Langerholc 

P T U J / ODPRTJE KOMPLEKSA GOJA 

Celomta oskipa 
tovomiakov in voznikov 
KOMPLEKS ODPRL MINISTER ZA PROMET IN ZVEZE REPUBLI
KE SLOVENIJE ANTON BERGAUER • ŠPEDICIJI GOJA V KRAT
KEM CERTIFIKAT KAKOVOSTI ISO 9002 

O d p r t j e k o m p l e k s a 
G o j a j e p o t e k a l o 
v m e g l e n e m v r e m e n u , 
z a t o p a s o t o l i k o 
jasnejši r a z v o j n i 
načrti p o d j e t j a , 
k i s e j e p o b e s e d a h 
d i r e k t o r j a F r a n c a 
Gojč iča s s o b o t n i m o d p r 
t j e m d e l n o 
ž e vkl juči lo 
v d o m a č e i n t u j e 
logist ične t o k o v e 

M i n i s t e r z a p r o m e t 
i n z v e z e A n t o n B e r g a u e r 
( d e s n o ) v p o g o v o r u z 
ž u p a n o m obč ine 
Gor išnica S l a v k o m 
V i s e n j a k o m , 
d i r e k t o r j e m T a l u m a 
D a n i l o m T o p l e k o m 
i n d i r e k t o r j e m G o j e 
F r a n c e m Go jč ičem ( o d 
l e v e ) . 

Foto: Črtomir G o z n i k 

V prisotnosti številnih gos
podarstvenikov in županov 
ter predstavnikov poli
tičnega življenja s Ptujske
ga je podjetje Goja, ki se 
ukvarja z mednarodno špe
dicijo in transportom, usta
novljeno pa je bilo pred os
mimi leti, 19. decembra v 
Rajšpovi 18 (nekdanji Ag-
rotransport) odprlo komp
leks Goja na 22 tisoč m2 
površine s 70 parkirišči za 
tovornjake, skladiščnimi 
prostori in prostori za celo
vito oskrbo voznikov po 
zgledu zahodne Evrope. 

Kompleks ima tudi interno 
bencinsko črpalko, v letu 1999 
pa bodo zgradili še avtopralnico. 
Ptuj je prvo mesto s takim 
kompleksom, zato mu je 
potrebno pozornost namenilo 
tudi ministrstvo za promet in 
zveze z ministrom Antonom 
Bergauerjem na čelu, ki je 
kompleks ob direktorju Goje 
Francu Gojčiču pomagal odpre
ti. Podjetje je v osmih letih do
seglo lepe razvojne dosežke, z 
ureditvijo kompleksa pa se je že 
delno vključilo v domače in 
mednarodne logistične tokove. 
Število zaposlenih je od dveh na
raslo na 32, poslovne stike ima 
že s čez 400 podjetji, od teh jih je 
petdeset stalnih. Poslovalnice 
ima v Ptuju, Mariboru, Kopru, 
Središču ob Dravi in na Škofi
jah. Že v kratkem bodo pridobili 
certifikat kakovosti ISO 9002, 
kar jim bo možnosti za poslo
vanje še razširilo. 

Odprtje kompleksa Goja je v 
imenu mestne občine Ptuj poz
dravil podžupan Milan Čuček 
in ob tej priložnosti še posebej 
poudaril, da je mestna občina 
Ptuj z naklonjenostjo spremljala 
razvoj podjetja. Ker pa ima malo 
možnosti za konkretno podporo 
razvoju gospodarstva, je lahko 
pomagala le skozi prostorskou-
reditvene načrte. 

M G 

TEUHIK je naslednik 
Ptujskega tednika oziroma 
Našega dela, ki ga je 
ustanovil Okrajni odbor OF 
Ptuj leta 1948. Izdaja RADIO 
• TEDNIK, d.o.o., Ptuj. 
Direktor: Franc Lačen. 
Uredništvo: Jože Šmigoc 
(odgovorni urednik), Jože 
Bračič, Majda Goznik, Viki 
Klemenčič Ivanuša, Martin 
Ozmec, (novinarji), Slavkp 
Ribarič, (vodja tehnične 
redakcije), Jože Mohorič 
(grafično-tehnični urednik). 
Propaganda: Oliver Težak, 
tr 041 -669-509 
Naslov: RADIO - TEDNIK, 
p.p. 95, Raičeva 6, 2250 
Ptuj; s (062) 771-261, 
779-371, 771-226; faks (062) 
771-223. 
Predstavništvo Ormož: 
Vrazova 5; 
tel./faks: (062) 702-345. 
Celoletna naročnina 6.360 
tolarjev, za tujino 12.720 
tolarjev. 
Žiro račun: 52400-603-31023 
Tisk: MA-TISK, Maribor. 
Po mnenju Ministrstva za 
informiranje Republike 
Slovenije št. 23/58-92 z dne 
12. 2. 1992 se šteje Tednik 
za izdelek informativnega 
značaja iz 13. točke tarifne 
številke 3, za katerega se 
plačuje petodstotni davek od 
prometa proizvodov. 
Nenaročenih fotografij in 
rokopisov ne vračamo. 
Strani na Internetu: 
v/ww. radio-tednik.si 
E-pošta: 
nabiralnik@radio-tednik. si 



POROČAMO, KOMeMTIKAMO 

V SOBOTO PROSLAVA DNEVA 
SAMOSTOJNOSTI 

Osrednja proslava ob dnevu samostojnosti v mestni 
občini Ptui bo 26 . decembra ob 1 7. uri v ptuiskem gle

dališču. Po slavnostnem govoru predstavnika mestne 
občine bo s koncertnim programom nastopil Pihalni orkes
ter Ptuj. 

139 MILIJONOV ZA SODOBNO 
STERILIZACIJO 

Sredi decembra so v mariborski bolnišnici končali preno
vo centralne sterilizacije, največjo investicijo v medi

cinsko opremo v iztekajočem se letu. Sterilizacija je srce 
vsake bolnišnice, brez nje si ni mogoče zamisliti delovanja 
nobenega oddelka. Dnevno opravijo v mariborski bol
nišnici 40 sterilizacij. 

PET LET TURISTIČNEGA ZDRUŽENJA 

16. decembra je poteklo pet let od ustanovitve nacional
nega turističnega združenja kot nepolitične in neprofitne 

organizacije, katere osnovni cilj je pospeševati razvoj turiz
ma kot strateške gospodarske priložnosti Slovenije in ga 
uveljaviti kot odsev kulturne in civilizacijske ravni razvitosti 
Slovenije. Združenje ima danes več kot dvesto članov. 

30 LET AGENCIJE 6L0BT0UR 
•̂ os je agencija Globtour praznovala 30-letnico dela. 

Največja pridobitev v jubilejnem letu je bilo odprtje nove 
turistične poslovalnice v centru Ljubljane. Med novimi pro
jekti je še posebej zanimiv program za seniorje in njihove 
vnučke "Zlati program za zlata leta". 

V SOBOTO NA PTUJSKI TV 

V osrednjem delu oddaje se bo predstavila ptujska glas
bena skupina Hudobni volk, ob glasbeni oddaj i "Naj 

spot" pa bo na sporedu tudi poljudna oddaja "Kako biti 
zdrav in zmagovati". 

P r i p r a v i l a : M G 

GO^Itl SE ... 
... D^^^nestni volivci po-
luumo zctppali svojemu župa
nu, on pa ne zaupa zdravstvu, 
kjer se zdravijo njegovi voli-
Vfi. 
... D A je Monika za pretežni 
del sveta seks bomba, za 
Iračane pa bomba v pravem 
pomenu besede. 
... D A je po lokalnih volitvah 
tako tiho zaradi tega, ker so 
imeli kandidati polna usta 
obljub, ki jih sedaj ne morejo 
požreti. Spolnimi usti pa se ne 
govori. 

... D A je neumno graditi novo 
termoelektrarno. Slovenci bi 

' reč k narodnoohranjeval-
• •< potreb tuintam potrebovali 

kakšno redukcijo. 
... D A si bo morda katera od 
političnih strank izmislila re
ferendum o tem, ali naj se o 
tem odločamo na referendumu 
ali ne. 
... D A sta se vladajoči stranki 
pred novim letom sprli iz 
povsem praktičnih varčeval
nih razlogov: da si ne bo treba 
voščiti in se obdarovati. 
... D A so pametni Slovenci 
odkrili, da viagre sploh ne 
potrebujejo. Kupiti je treba le 
nekaj več kruha in zagotovo 
imaš čez nekaj dni trdega. 
... DA pa so šparavni Sloven
ci ugotovili, da je viagra za 
doma predraga, drugje pa 
tako ni potrebna. 
... D A je vseeno slišati nami
govanja, da je prišla viagra v 
Slovenijo v predprazničnih 
časih iz povsem praktičnih, 
jasličnih razlogov. 
... D A je ideja o skupnih, re
gijskih živih jaslicah propadla 
zaradi tega, ker se župani niso 
mogli dogovoriti, kdo bo igral 
osla. 

P T U J / PREDSTAVITEV MONOGRAFIJE O JANEZU PUHU 

^ora/ ^mbljeni naravoslovni 
in lehniški znanstveniki 
"Znano je, da Slovenci vsaj 150 let, če ne več, vneto slavi
mo pesnike in pisatelje. Dejstvo, ki ga lahko razložimo. 
Naši pesniki in pisatelji so bili ob duhovnikih tisti, ki so 
ohranili slovenski jezik in kulturo. Utemeljili so slo
vensko narodno zavest, še več, trdimo, da so konstituirali 
slovenski narod," je dejal v začetku govora ob predstavitvi 
knjige o Janezu Puhu na ptujskem gradu predsednik Slo
venske akademije znanosti in umetnosti dr. France Ber-
nik. Izdajo knjige o domačem znanstveniku je označil kot 
vseslovensko, morda celo evropsko pomemben dogodek. 

"Slovenci se spominjamo tudi 
svojih narodnih in duhovnih vo
diteljev. V 20. stoletju smo časti
li številne velike može, politike, 
zaslužne za naš narod ali za 
določeno idejno usmeritev naro
da, pač v skladu z vsakokratnim 
političnim sistemom, v katerem 
smo živeli. 

Manj kot pesnike in pisatelje, 
manj kot narodne voditelje in 
politike pa Slovenci slavimo 
znanstvenike. Skoraj povsem 
smo pozabili na naravoslovne in 
tehniške znanstvenike in na iz-
najditelje, ki so slovenskega 
rodu. Eden takih je nesporno Ja
nez Puh - Johann Puch, tehniški 
inovator in industrijalec. 

Na vprašanje, zakaj taka razli
ka v odnosu do zgodovine, se 
nam odgovor ponuja sam od 
sebe. Vse umetnosti, zlasti lite
rarna, vse humanistične znanos
ti, zlasti jezikoslovne, in seveda 
politika so služile slovenski na
rodni ideji v 19. stoletju in 
pozneje, prav do nedavnega. Na
ravoslovje in tehnika pa sta že po 
svoji naravi nadnacionalna, zato 

se nikoli nista mogla vključiti v 
narodnoobrambna, osvobodilna 
ali osamosvojitvena prizadevan
ja. V tej luči je mogoče razumeti 
mesto Janeza Puha v našem zgo
dovinskem spominu. 

Janez Puh, bogato nadarjen sin 
revnih kmečkih staršev v Prleki-
ji, se je znašel, to lahko predpos
tavljamo, brž ko je začel dozore
vati v moža, pred življenjsko 
usodno dilemo, ne glede na to, 
koliko se je je zavedal: ali ostati 
v ozkem domačijskem krogu in 
ne razviti prirojenih talentov, ne 
sprostiti težnje po iskanju in iz-
najditeljstvu, torej za tre ti same
ga sebe, zanikati svojo istovet
nost, ali pa prisluhniti notranje
mu glasu, prestopiti mejo 
domačijstva in nacionalnega 
okolja, razvijati svojo nadarje
nost, spodbujati stremljenje po 
inovacijah in ustvarjati v dobro 
skupnosti. 

Puh je izbral drugo, težjo, ven
dar sebi zvesto pot, ki mu je od
krila smisel življenja in hkrati 
zagotovila sloves vrhunskega 
inovatorja mednarodnih razse

žnosti. Zato ga ni mogoče ocen
jevati zgolj po nacionalnih ali 
ideoloških merilih, tem bolj, ker 
se sam ni izjasnjeval niti za naci
onalno pripadnost niti proti nj
ej. Nesporno je eno: po rojstvu, 
po materinem jeziku je bil Puh 
Slovenec, s svojim strokovnim 
delom pa je presegel to pogoje
nost in danes pripada tehniške
mu napredku vsega človeštva," je 
sklenil govor dr. France Bemik, 
predsednik SAZU. 

Predstavitve monografije o Ja
nezu Puhu na ptujskem gradu so 
se udeležili predstavniki poli
tičnega in znanstvenokulturne-
ga življenja ter veliko obiskoval

cev. Prišel je tudi župan 
avstrijskega Gradca Alfred Stin-
gel, saj je Janez Puh, ki ga Evro
pa pozna bolj po imenu Johann 
Puch, preživel več kot polovico 
svojega življenja prav v Gradcu. 
V imenu Mestne občine Ptuj je 
prisotne nagovoril podžupan Er-
vin Hojker, v imenu Zgodo
vinskega arhiva ravnatelj Ivan 
Lovrenčič, sicer pa je bil dogo
dek pospremljen z bogatim kul
turnim programom, na katerem 
so nastopili pevci iz Juršincev, 
trio flavt iz ptujske glasbene šole 
ter solopevka Dunja Gunžer 
Spruk. 

M Z 

D r . F r a n c e B e r n i k , p r e d s e d n i k S A Z U , j e česti tal u r e d n i 
c i m o n o g r a f i j e o J a n e z u P u h u K r i s t i n i Š a m p e r I P u r g z a 
i z d a j o k n j i g e . F o t o K O S I 

' NOVO MESTO / SREČANJE BRIGADIRJEV I 
OB OBLETNICI IZGRADNJE AVTOCESTE 

Moi mladostll958' 98 
v Novem mestu so 19. decembra pod geslom "Moč mladosti" z 

odličnim in bogatim kulturnim programom počastili 40. obletnico zgra
ditve avtoceste Ljubljana-Zagreb. Proslave se je udeležilo veliko število 
nekdanjih brigadirjev mladinskih delovnih brigad iz vseh krajev Slove
nije, med njimi tudi iz občin ptujskega območja. Prapor ptujskih briga
dirjev je krasil tudi prireditveni prostor. Udeleženci proslave so bili med 
številnimi gosti še posebej veseli prisotnosti predsednika slovenske 
države Milana Kučana, ki je bil tudi brigadir in graditelj te avtoceste. 

To je bila velika proslava generacije, ki je v sedmih mesecih leta 1958 
zgradila avtocesto od Ljubljane do Zagreba. 54.337 brigadirk in brigadirjev, 
zbranih v 469 mladinskih delovnih brigadah iz vseh krajev takratne Jugo
slavije, je sestavljalo veliko prostovoljsko delovno moč mladosti takratnega 
časa. Ta množica mladih je s prostovoljnim delom v sodelovanju z nekaj 
nad 1000 delavci iz 17 večjih gradbenih podjetij zgradilo novo, sodobno 
cesto, dolgo 80 kilometrov. Betonskega cestišča je bilo 28,8 km, asfaltne
ga pa 50,6 km. Mlada generacija takratnega časa je zgradila cesto, ki kot 
vse ceste, ki jih je zgradil človek, povezuje ljudi in kraje. Zavest o veliki 
vrednosti in pomenu tega, kar je mlada generacija takratnega časa zgradi
la, je trdno vtkana v spomin in vedenje. 

Z veseljem in ponosom v srcu so udeleženci proslave, nekdanji brigadirji, 
obujali spomine na velike delovne podvige, v katerih so sodelovali, in mar
sikateremu izmed prisotnih se je tega slavnostnega dne v Novem mestu 
orosilo oko. V spominih še bo dolgo odmevala pesem "Ostanimo prijatelji 
odprtih src za vse ljudi", ki so jo lepo in zbrano zapeli mladi pevci novo
meške gimnazije. Darja Švajger, Terezija Kesovija, Arsen Dedič. Oton 
Pestner in New Svving kvartet. 

F e l i k s B a g a r 



KUITURA, IZOBRAŽEVANJE 
P T U J / NA OBISKU V HIŠNI GALERIJI V PREŠERNOVI 14 

Druženie v /i/e/oA in delu 
HIŠNA GALERIJA KOT ODGOVOR NA DOGAJANJA V PTUJSKI KULTURI • OGLED 
PO DOGOVORU 
Prejšnji petek sem končno pozvonila na Prešernovi 14 v 
Ptuju, kjer je sedež prve ptujske hišne galerije. Sprejela 
sta me Nešo Tokalič, gledališki ustvarjalec, in Tomaž 
Plaveč, slikar, ki mu je z deli pod naslovom Meditera-
neo pripadla čast prvega razstavljavca v hišni galeriji, 
ki so jo odprli 4. decembra in je po poprejšnjem dogo
voru na telefonski številki 773-506 na ogled do 4. febru
arja leta 1999. Na zvoncu piše Popperkeg; to je namreč 
ime hišne galerije. 

"Gre v bistvu za samoiniciati-
vo. Skupaj z Janezom Mrškom 
sva se poleti preselila v to hišo. V 
Mariboru so me spraševali, zakaj 
nočem biti v stanovanju gleda
lišča SNG, kjer sem angažiran. 
Odgovoril sem jim, da je center 
vsega, kar počnem, Ptuj, ki 
predstavlja mojo ustvarjalna pot. 
Za Ptuj sem se odločil predvsem 
zaradi arhitekture, zgodovine 
ki mi daje določen adrenalin. Po 
drugi strani pa potrebujem svoj 
mir in neko distanco do institu
cij, v katere hodim delat. 

Posamezniki, ki želijo neke 
druge kvalitete v kulturnem 
življenju Ptuja, smo sami sebe 
pozvali k temu, da začnemo raz
mišljati, kaj je tisto, kar bi kvali
teto življenja v tem mestu na 
neki način povzdignilo v vseh 
pogledih. Bolj kot vse drugo pa 
nas je zanimalo druženje teh lju
di v Ptuju in ljudi, ki prihajajo v 
to mesto delat. Veliko idej ima 
Ivan Brač, ki je predsednik 
Društva umetnikov in ustvarjal
cev Ptuj; to je nastalo pred peti
mi leti kot odgovor na oceno 
stanja v ptujski kulturi in jih v 
danih možnostih korektno ures
ničuje. 

Odločili smo se, da ljudi v lo-
bijih oziroma v že postavljenih 
institucijah ne bomo iskali, am
pak bomo poskušali najprej 
vztrajati pri vsebinski ideji, ela
boratu, kar društvo ponuja. Kot 
je znano, smo pri tem naleteli na N e š o T o k a l i č , g l e d a l i š k i ! 
popolno nerazumevanje ptujske u s t v a r j a l e c 

T o m a ž P l a v e č , s l i k a r . 
Foto: Č r t o m i r G o z n i k 

kulturne politike, razen manjše 
podpore s strani Sorosa iz Ljubl
jane oziroma nekaterih neprofit-
nih organizacij. Zato smo se 
odločili za pot infiltracije v to 
ptujsko družbo in da z inteli
gentnimi mislimi prodremo v 
zavest mladih. Hišna galerija je 
že ena od teh. Njeno avtorsko 
ime ie Popperkeg, kot ga ima tudi 
moj bend, z Janezom pa sva tudi 
že dolgoročno sklenila, da bo to 
ime nosil tudi multimedialni 
center. Hišna galerija je samo 
posledica tega razmišljanja: pri
tegniti mlade ustvarjalce z 
različnimi dogajanji, od koncer
tov naprej. Hišna galerija je 
Tomaževa ideja. Moj delež je bil 
v tem smislu, da bi se ljudje, ki 
smo v Ptuju, umetniki, ustvar
jalci, ki imamo tendence po 
ustvarjanju kvalitete življenja 
sebi in drugim, družili. Ob 
odprtju razstave, na primer 
Tomaževe, so se ob slikarju 
avtorju našli skupaj ljudje, ki 
predstavljajo inteligentno maso 
v Ptuju, in ob tej priložnosti iz
menjali ideje, misli. Na tej osno
vi se bo sčasoma pokazalo, ali so 
v Ptuju dani pogoji za nastanek 
nekega gibanja. Hišna galerija je 
samo poskus tega. Multimedial
ni center, ki ga imam v mislih, 
pa bo deloval čisto neodvisno in 
bo dajal možnostim tistim, ki 
bodo to želeli." 

ZAČETEK Z 
MOZAIKI TOMAŽA 
PLAVCA 

"Hišna galerija za seboj nima 
nobene institucije, z njo 
skušamo dati odgovor na to, kar 
se dogaja v Ptuju: premalo 
druženja, predvsem med ustvar
jalci. To ni opozarjanje na raz
mere, temveč že konkreten ko
mentar na vse to dogajanje. Zgo
dila se je prva razstava. Zelo sem 

bil vesel, da je bila prva razstava 
ravno Tomaževa. Odprtje je zelo 
uspelo, umetniki so doživeli svo
je druženje in izmenjavo mnenj. 
Pojavljajo se novi, po zdajšnjih 
odzivih sodeč je naša galerija 
zasedena že do jeseni. Februarja 
se bo v njej predstavil Bogomir 
Lugarič s fotografijami, svoje fo
tografije bosta razstavila tudi 
Boris Farič in Stanislav Zebec, 
pa Sandra Požun in nekateri 
drugi ustvarjalci," se je o samoi-
niciativi ptujskih umetnikov in 
ustvarjalcev, ki z njo opozarjajo 
in hkrati odgovarjajo na razmere 
v ptujski kulturi, razgovoril 
Nešo Tokalič, gledališki ustvar
jalec. 

Pogovor je pritegnil tudi 
Tomaža Plavca, slikarja, ki je 
prvi odprl razstavo v hišni gale
riji. "Hišne galerije so v svetu 
poznane. Pokazalo se bo, koga 
umetnost v resnici zanima, ker 
je težko pozvoniti k nekomu, h 
kateremu v bistvu prihajaš v sta
novanje. Doslej se je zvonec že 
nekajkrat oglasil. Razstava ima 
naslov Mediteraneo kot asocia
cija na istoimenski film. Gre za 
štiri manjše slike v tehniki mo
zaika, ki ni klasičen mozaik, am
pak barvana keramika. Ploščice 
sem delal sam, prav tako jih bar
val. Ideje so nastale v vroči Dal
maciji, ko je okrog mene vse 
šumelo. Pred tem je bilo nareje
nih več slik večjega formata, ki 
imajo srečne lastnike. Ljudje, ki 
so videli mojo prejšnjo razstavo, 
ki je monokromna, so bili sedaj 
presenečeni nad obilico barv, 
barvno ognjevitostjo. Je tudi 
neke vrste odziv na potrebo po 
uporabi vseh barv, čeprav mo
ram reči, da se modre nisem na
veličal." 

MG 

I lEDNIKOVA KNJIGARNKA 

D A R I L O 

Rad bi prišepnil 
snežnemu ušesu, 

kako sem bil srečen 
ob božičnem drevesu. 

Hvala ti, zima, 
za največje darilo. 

Le kaj bi mi sanke, 
če ne bi snežilo. 

Feri Lainšček 
Vsem bralkam in bralcem 

Tednikove knjigarnice želim 
vse lepo in dobro te praznične 
dni. Hkrati vam prišepnem: 
knjige so najlepše darilo, kajti 
dobrih knjig nikoli ne preraste
mo, nikoli niso ne premajhne 
ne prevelike. Dobre knjige so 
za zmeraj. Prav takšna je tudi 
novost založbe Mladinska 

knjiga iz zbirke Velike slikani
ce uspešnega pesnika in pisa
telja Ferija Lainščka z naslo
vom RAD BI, ki jo je imenitno 
ilustriral Marjan Manček iz te 
slikanice je tudi pesmica Dari
lo. 

Ulfana Klemenile 

P T U J / N O V O NA INTERNETU 

Hudobni Volk v vitku 
in fudi na ml&nelu 

S k u p i n a H u d o b n i v o l k . 
Ptujska ročk skupina Hudobni 

volk je pred nedavnim objavila svoj 
prvi videospot, ki so ga v začetku 
maja posneli z režiserjem Matejem 
Križnikom iz Celja. Pesem z naslo
vom "Želja strasti", ki se nahaja na 
njihovem odličnem prvencu Faušija 
ubija?! (za vse, ki ga še nimate, na 
tem mestu namig, da si ga čimprej 
priskrbite, kajti naklada vztrajno po
haja), je po mnenju članov skupine 
zelo poslušljiv pop-rock komad, zato 
so ga tudi prenesli na televizjske zas
lone in ga tako približali širši publi
ki. Snemali so na ptujskih ulicah in v 
gledališču, kar jim je omogočil Samo 
Strelec. 

Foto: T o n e j o 
Vsak, ki si bo videospot ogledal, bo 

videl, kako se pridnemu dekletu 
uresniči želja in postane pevka Hu
dobnega volka. Trenutno člani 
zgoščenko promovirajo po tele
vizijskih postajah, med katerimi je 
tudi ptujska, kjer si boste lahko v 
kratkem ogledali tudi intervju z nji
mi. Obenem pa so sestavili tudi svojo 
domačo stran na Internetu, ki vsebu
je vse informacije v zvezi s skupino 
(slike, video, izseki pesmi) in se na
haja pod naslovom: 
http://www.fmf.uni-lj.si/ccafutal. 
Sedaj pa si jih mirno oglejte in brez 
strahu! Videospot se nahaja tudi na 
videolestvici. 

P T U J / VIKTORINOVVECER 

Božiini konterf 
s skupino Canthum 
25. DECEMBRA OB 9. URI V REFEKTORIJU MlNORITSKEGA SAMOSTANA NA PTUJU 
P o v a b i l u Društva izobražencev V i k t o r i n a P t u j s k e g a k o b l i k o v a n j u Božičnega k o n c e r t a s o s e l e t o s p r i j a z n o o d z v a l i 
p e v c i v o k a l n e s k u p i n e C a n t i c u m z d i r i g e n t o m Jožetom F i J r s t o m in p r i j a t e l j i i n s t r u m e n t a l i s t i . V p r v e m d e l u k o n c e r t a 
s e b o v o k a l n a s k u p i n a p r e d s t a v i l a z božičnimi v o k a l n i m i d e l i e v r o p s k i h m o j s t r o v ( A l e s s a n d r o S c a r l a t t i , F e l i x M e n -
d e l s s o h n B a r t h o l d y in F r a n c i s P o u l e n c ) , v d r u g e m d e l u p a b o V i v a l d i j e v a G l o r i a v i z v e d b i p e v c e v , i n s t r u m e n t a l i s -
t o v t e r s o l i s t o v s o p r a n i s t k e S a r e A l m a z a n iz Španije, m e z z o s o p r a n i s t k e B a r b a r e Jernejčič in t e n o r i s t a Matjaža 
Stopinjška o g r e l a s r c a in d l a n i . 
Vokalna skupina CANTICUM je začela delovati oktobra 1993. Sestavlja jo 20 članov, večinonna študentov, umetniški vodja 
in dirigent prof. Jože Furst. Majhna, a kvalitetna mešana zasedba, ki jo sestavljajo pevci z glasbeno izobrazbo, ima za 
seboj pet let delovanja. Z velikimi uspehi so se doslej predstavili na nastopih, koncertih in tekmovanj ih v Sloveniji, Avstriji^*: 
Italiji, Grčiji, Švici in Franciji. Od leta 1996 skupina deluje pod okri l jem Glasbene matice Maribor. Aprila letos so se udeležili 
mednarodnega zborovskega tekmovanja v Rodosu (Grčija), nastopili v petih tekmovalnih kategorijah in osvojili eno zlato 
medal jo, tri srebrne in delitev prvega mesta v kategoriji narodnega programa. Doseženi uspehi in kakovostna raven 
uvrščajo Cant icum med najboljše mariborske in slovenske zbore. 
Dirigent Jože FiJrst je diplomiral iz dirigiranja in klavirja na ljubljanski Akademij i za glasbo, kjer je končal tudi specializacijo 
iz klavirja. Študij dirigiranja je nadaljeval v Berlinu in VVeimarju. V svojem umetniškem delovanju je vodil Kraljevi moški 
zbor v Belgiji, Komorni zbor Radia Ljubljana, pevsko skupino Akord 84 in ljubljanski študentski Akademski pevski zbor 
Tone Tomšič. S temi zbori, predvsem z APZ Tone Tomšič, je imel velike uspehe na turnejah po Evropi ter na mednarodnih 
in domačih zborovodskih tekmovanj ih. Uspehe nadaljuje z vokalno skupino Cant icum. Bil je pobudnik mnogih no-
voustvarjenih kompozici j slovenskih skladateljev in njihov prvi izvajalec. Sodeluje s komponistom Vinkom Globokarjem 
kot dirigent in kot pevec - interpret njegovih del. Pogosto je član mednarodnih žirij na zborovskih tekmovanjih v tujini, prav 
tako je vabljen kot predavatelj na zborovske simpozije. Na Univerzi v Mariboru deluje kot profesor za zborovsko dirigiranje 
in zborovsko petje. Za svoje umetniško delo je prejel nagrado Društva slovenskih skladateljev, Župančičevo nagrado 
mesta Ljubljana in najvišje slovensko zborovsko odlikovanje - Gallusovo plaketo. 

Toplo vabljeni na Božični k o n c e r t v p e t e k , 2 5 . d e c e m b r a , o b 1 9 . u r i v refektorij minoritskega samostana na Ru ju . Pa 
še nekaj: dragi Miklavž, Božiček, Dedek Mraz in še kdo: prinesite Ru ju veliiiiko koncertno dvorano, NUJNO! 

FILMSKI KOTIČEK 

Nori na Niary 
(7here's Somethlng About Niary) 

Ali že veste, kje boste pričakali novo leto? Pred- in 
posilvestrsko rešitev vam ponuja ptujski kino - nas
mejte se komediji Nori na l\/lary. Poskrbeli pa so, da 
vam silvestrski večer še vedno ostane odprt za 
vaše lastne ustvarjalne ideje. 
Mary spada med tiste ženske, ki se jim noben 
moški ne more upreti. To spozna v svojih gimna
zijskih letih plašen in na pogled ne preveč privlačen 
fant, ki pa zaradi svoje dobrote Mary priraste k srcu. 
Toda fant zapravi svojo priložnost in po njegovi 
krivdi l\/lary na maturantskem plesu ostane brez 
spremljevalca. Po trinajstih letih na dekle še vedno 
ne more pozabiti, zato se jo odloči poiskati... 
Nekatere rožice neprenehoma obletavajo metulji, 
druge pa imajo občutek, da so zacvetele sredi Sa
hare. Med zelo obletavane cvetke prav gotovo sodi 
Mary, vendar se temu ne moremo čuditi - lepo, pri
jazno in prijetno dekle je prava vaba za moške. Za 
njeno srce se med snubci vname pravi boj, kar je 
zagotovilo za mnoge smešne situacije. Vendar se 
usoda poigra tudi z Mary (Kdor izbira, izbirek dobi!) 
in njene sanje o svetovljanskem in inteligentnem 
moškem se končajo pri majhnem in nerodnem 
oboževalcu iz šolskih let. 

Lahkotni vsebini primerna je situacijska komika, ki 
se poslužuje tudi skrajnih rekvizitov (nagačen pes 
kot eden izmed njih). Izbira igralcev je bila dokaj 
posrečena: lepa Cameron Diaž s svojo očarljivostjo 
kar zasenči vse svoje snubce, še posebej pa 
glavnega. 
Adijeva pesem poje: "Pameten le eno kvalitetno si 
dobi," zato se potmdite, da si boste ta film ogledali 
s cvetko oziroma metuljem, ki vam že dolgo buri 
domišljijo. Nikoli ne veš, morda pa utegne vsebina 
filma delati čudeže... 

Nataša Žuran 

http://www.fmf.uni-lj.si/ccafutal


P T U J / ZBIRKA VODOVODARSKE IN ROKODELSKIH STROK 

Alilm Šmigoievn 
ibiriia našlo lato&šieT 
Veliko časopisnih člankov je 
že bilo napisanih o zbirki vo
dovodnih predmetov in pred
metov drugih obrtnih strok, 
ki jo ima Branko Šmigoc -
Džovani s Ptuja. Posamezni 
deli zbirke so bili že večkrat 
razstavljeni. Branko Šmigoc 
je najbolj ponosen na to, da 
so zbirko pohvalili na med
narodnem sejmu energetike 
v Mariboru pred tremi leti 
tudi tujci. Vendar je sedaj 
pred nerešljivim problemom: 
zbirke nima kje hraniti, rad 
bi jo predstavil ljudem, pa v 
muzeju ni prostora zanjo in 
tudi, kot kaže, nikjer drugje. 
Ali pa vendar? 

Več kot 100 predmetov, ses
tavnih delov vodovodnih insta
lacij, centralne kurjave, 
ključavničarske, kleparske in 
kovaške stroke hrani zbiratelj 
Šmigoc kar v svoji kleti. Zbirko 
dopolnjuje že več kot deset let, 
približno toliko časa pa išče tudi 
primeren prostor zanjo. Nekaj 
časa je imel predmete razstavlje
ne v zapuščeni hiši v Rabelčji 
vasi, vendar prostor ni prime
ren, saj nima ne elektrike ne vo
dovoda, hiša je predvidena za 
rušenje, objekt pa tudi ni varen 
pred tatovi. Zato išče sedaj novi 
prostor za razstavitev svoje zbir
ke. 

"Poskusil sem odpreti vrata 
svoji zbirki v muzeju, na občini, 
pri Obrtni zbornici Ptuj, obi
skal sem že vse odgovorne, ven
dar mi doslej še ni uspelo dobiti 
primernega prostora, v katerem 
bi lahko bil muzej predmetov 
različnih strok. Na občini sem 
oddal že nekaj idejnih projek
tov. Mislil sem, da bi bil prime
ren prostor na desnem bregu 
Drave, od koder izhajajo po
membne obrti na Ptuju in bi 
bilo prav, da bi tam izpričali 
tudi razvoj rokodelstva in obrti 
na Ptuju. Seveda bi bilo potreb
no ta del mesta urediti tudi sicer 
v "ptujski Lent." Iz tega ni dos
lej nič, pač pa mi je obljubil 
Ivan Vidovič na občini, župan 
Miroslav Luci pa mu je dal vso 
podporo, da bo poskusil najti 
primeren prostor. Zaenkrat so si 
prišli ogledat moje predmete 
predstavniki muzeja. Bistre in 
občine. Sedaj čakarn, kaj bo," 
pripoveduje Branko Šmigoc. 

Ali zbirke, kot je Šmigočeva, 
ne bo prevzel Pokrajinski muzej 

Branko Šmigoc z delom svoje zbirke 

Ptuj, ki je vendarle po zakonu 
dolžan skrbeti za premično kul
turno dediščino? Direktorica 
muzeja dr. Marjeta Ciglenečki 
je povedala, da ptujski muzej za 
to nima možnosti: "Zbirko sem 
si skupaj s predstavniki Bistre 
in Ivanom Vidovičem z občine 
ogledala. Tista hiša res ni pri
merna za razstavišče, je tudi sla
bo dostopna. Muzej zbirko 
lahko shrani v svoje depoje, 
vendar imamo na voljo zelo 
omejen prostor. Zbiratelj pa 
želi, da bi zbirko nekdo urejal in 
da bi bila razstavljena. Muzej 
nima strokovnjaka za tehnično 
stroko, torej bi moral nekoga, ki 
bi skrbel za to stroko, bodisi za
posliti bodisi najeti. V danih 
okoliščinah je to težko načrto
vati. Druga možnost za 
Šmigočevo zbirko je tehnični 
muzej v Bistri pri Vrhniki, ven
dar tudi tam ne morejo zagoto
viti ločene zbirke. 

Zasebnih zbiralcev je veliko in 
takšnih želja, kot je želja Branka 
Šmigoca, je več. Vendar pa bo 
treba najbrž razvijati zasebno 
zbiralništvo drugače, ne preko 
obstoječih muzejev, v katerih 
smo sedaj osredotočeni na dru
ge teme." 
^ Kakšne možnosti se obetajo 
Smigočevi zbirki, razmišljajo 
tudi v ZRS Bistra na Ptuju. 
Občini so že predložili osnutek 
svojih idej, pod katere sta pod
pisana direktor dr. Štefan 
Celan in višji strokovni delavec 
Aleš Gačnik. Ugotavljata, kaj 
vse bi bilo potrebno narediti, da 
bi bila zbirka primerno strokov
no obdelana, pozornost bi bilo 
potrebno posvetiti tudi zbiral
cu, 67-letnemu Branku Šmigo-
cu. Del nalog naj bi prevzel po 
svoji zakonski obveznosti Po

krajinski muzej, za druge bi 
lahko bil nosilec zavod Bistra, 
za tretje občina. 

Aleš Gačnik: "Prostora ne 
more priskrbeti nihče drug kot 
občina, pa tudi denar za uredi
tev zbirke bo moral priteči iz 
občine ali pa iz drugih virov, 
vendar jih mora nekdo najti. 
Ker drugega prostora zaenkrat 
ni, smo finančno ovrednotili 
ureditev sedanje lokacije. Da bi 
zbirko obdelali, izdali o njej pi
sno gradivo v obliki kataloga, 
postavili razstavo, primerno 
uredili prostor v tej stari hiši in 
dovoz do nje, bi potrebovali do
brih 16 milijonov, za obratoval
ne stroške pa še dodatnih 1,8 
milijona tolarjev letno." 

Kakšna prihodnost se torej 
obeta zbirki Branka Šmigoca? 
Nič ne kaže, da bo zbirka lahko 
ugledala ptujsko luč sveta v 
kratkem. Vsekakor je škoda, če 
ne bo Ptuj tovrstne zbirke pri
merno ovrednotil in je obdelane 
zapustil prihodnjim rodovom. 
Dobro pa bi bilo razmisliti tudi 
o zbirkah vseh drugih zasebjiih 
zbiralcev. Ni vredno le tisto, kar 
izbrskamo iz prahu zgodovine, 
pač pa tudi to, kar so ustvarili 
naši dedja in kar ustvarjamo mi 
danes. Zakaj ne bi ohranili svoje 
sedanjosti za prihodnost? 

M i l e n a Zupanič 

P T U J / NA OBISKU PRI SPECIALISTU MANUALNE MEDICINE 

Xcfravl/eftl» s 
posebnimi prifemt 

V centru Domino v Trstenjakovi ulici v Ptuju že šesti teden 
dela Sergej Šimin, specialist manualne medicine iz Moskve, 
ki je specializiral tudi nevropatologijo. K sodelovanju ga je 
povabila kozmetičarka Vera Nahberger. Po končanem šolan
ju na medicinski fakulteti oziroma specializaciji je dobil dve 
povabili: odprta mu je bila pot v Kanado in Slovenijo. Za Slo
venijo se je odločil tudi zato, ker je bliže njegovi domovini. 

Ker smo se Slovenci v zadnjih 
letih pogosto srečevali z bioener-
getiki in kiropraktiki iz Rusije, ki 
so prinašali "zdravila" za najraz
ličnejše težave, me je najprej zani
malo, ali gre pri manualni terapiji 
za kiropraktiko. Sergej Šimin je to 
odločno zavrnil. S svojim priho
dom v Slovenijo, ki se že nekaj 
časa spoznava z manualno medici

no, bi med drugim rad povedal, da 
gre za čisto profesionalno delo, ki 
s šarlatanstvom nima nobene zve
ze. Začetnik te terapije je Avstri
jec, ruska šola pa je k njegovim 
spoznanjem dodala znanje trav-
matologije, nevropatologije in fi-
zologije. Osnova terapije temelji 
na zelo natančnem znanju anato
mije, fizologije, česar pa ljudski 
zdravnik ne zmore. Kot poudarja 
Sergej Šimin, pomeni nova manu-
alna medicina hkratno zdravljen
je celotnega organizma. V svojem 
bistvu je več kot samo simptoma-
tično zdravljenje bolečin. 
^ Pri našem pogovoru s Sergej em 
Šiminom je bila za prevajalko 
ptujska Rusinja Tatjana Bočin-

I skaja, kot pacient pa je nastopil 
kar fotograf. Z drobnimi prefmje-
nimi gibi, ki znajo prisluhniti na
petosti najfinejših mišic, je s 
pomočjo terapevtskih tehnik 
(mišično-energetsko tehniko, 
miofascinalno tehniko) zaznal, da 
je mladenič po vsej verjetnosti v 
najnežnejših letih doživel padec, 
ki pa se ga ne spominja. Sicer pa je 

Sergej Šimin, specialist manualne medicine iz Moskve. 
Foto: Črtomir Goznik 

bolj ali manj vsak človek v svojem 
življenju doživel številne udarce 
in poškodbe, ki so po svoji naravi 
lahko čisto nedolžne, a lahko 
povzročijo mikro poškodbe veziv
nega tkiva, kit in mišic, pa tudi 
nepravilen položaj kostnih struk
tur. Potem ko bolečine minejo, 
takšnim poškodbam ponavadi ne 
namenjamo posebne pozornosti. 
Pregled poteka v sproščenem 
vzdušju in pogovoru, pacient je 
postavljen v različne položaje. Z 
mišično-energetsko tehniko se 
ugotavlja, katera skupina mišic je 
v nepravilnem položaju, miofasci-
nalna tehnika pa omogoča urav-
novešenje celotnega mišičnega 
sistema organizma. Med vsemi 
tehnikami pa je najzahtevnejša 

kranio-sakralna terapija, pri kate
ri specialist manualne medicine 
položi pacientu roke na glavo, za
tem pa s preciznim premikanjem 
lobanjskih kost poteka uravna
vanje nepravilnosti lobanjskih 
šivov. Nasploh pa je najpomemb
neje, da manualna medicina zdra
vi z neagresivno metodo, vendar 
učinkovito, kar so že spoznali ne
kateri Ptujčani in tudi strokovnja
ki iz zdravniških vrst. 

Kot poudarja Sfergej Šimin, je 
uporaba manualne medicine naj
primernejša pri odpravljanju 
težav, ki izvirajo iz nepravilnosti 
pri drži človeka. Te nepravilnosti 
na različnih delih hrbtenice 
povzročajo bolečine in težave na 
različnih delih telesa. Opravek 
imamo z bolečinami v zatilju, gla
vobolom, štmienjem v ušesih, 
vrtoglavico, bolečinami v rame
nih, komolcu, zapestju in podob
nim. Ker že ima priložnost, da se 
predstavi bralcem Tednika, bi rad 
povedal, da pa je potrebno poseb
no pozornost nameniti otrokom v 
obdobju intenzivne rasti, saj je 
ravno to obdobje, ko se pojavlja 
največ deformacij hrbtenice, ki se 
kot ovira pri gibanju pokažejo šele 
veliko kasneje. 

Različne vrste težav zahtevajo 
tudi različno dolge terapije, 
običajno jih je od šest do deset. Za 
že omenjene težave pa je včasih 
krivo tudi pomanjkanje mikroele
mentov, to pa je povezano s 
prehrano. Zato si Sergej Šimin še 
kako želi, da bi spoznal nacional
ne posebnosti in tudi posebnosti 
naše kuhinje, da bi lahko tudi bol
je spoznal vzroke bolezni. Do tega 
pa lahko prideš le, če greš k neko
mu na kosilo; če se hraniš v men-
zi, tega ne spoznaš, pove. Njegovi 
ptujski pacienti v glavnem priha
jajo zaradi bolečin v ramenih, v 
vratnem predelu in križu. 

Za konec pa še čisto droben na
mig, če ste v zadregi, kaj podariti 
svoji dragi osebi ob bližnjih praz
nikih, je to lahko tudi obisk pri 
specialistu manualne medicine. 
Čeprav sodi takšno darilo med za 
zdaj še zelo nenavadna, jih je ved
no več. 

M G 

L E N A R T / PRVA SEJA OBČINSKEGA SVETA 

^^iwli0nu nmina koalMio It mfefnikov 
BREZ ZAPLETOV POTRDILI MANDATE IN TUDI REBALANS PRORAČUNA - SE ZAPLETA 
MED UPRAVNO ENOTO IN OBČINO? 
Minuli četrtek je bila v Lenartu prva seja novoizvoljenega 
občinskega sveta preoblikovane občine Lenart. Ta je stekla 
gladko in brez zapletov. Na njej so najprej imenovali komisi
jo za mandatna vprašanja, volitve in imenovanja, ki jo bo vo
dila Marija Zlodej iz Slovenske ljudske stranke. Potrdili so 
mandate občinskim svetnikom in županu Ivanu Vogrinu, ki 
je na kratko predstavil programske poudarke za prihodnje 4-
letno obdobje in se vnovič zavzel za pospešen družbeni in go
spodarski razvoj. 

V nadaljevanju seje so sprejeli 
statutarni sklep o določitvi imen 
krajevnih skupnosti in o sestavi 
komisije za volitve in imenovanja. 
V krajši predstavitvi svetnikom je 
novi župan Ivan Vogrin poudaril, 
da' bo poskrbel za preselitev 
Upravne enote na novo lokacijo, 
saj sedanji prostori v občinski 
zgradbi niso funkcionalni. S tem 
bi občina Lenart dobila od države 
precej investicijskih sredstev. 
Opozoril je tudi na slabo delo 
državne uprave in na čedalje po
gostejše kritike občanov, ki s sto
ritvami in dolgotrajnimi postopki 
niso zadovoljni, vso krivdo pa 
enostavno valijo na občino, je do
dal župan Vogrin in javno pouda

ril, da Upravna enota naj ne dela 
več sramote občini Lenan. Med 
prednostnimi nalogami je vnovič 
izpostavil skrb za enakomernejši 
razvoj vseh delov preoblikovane 
občine, razreševanje brezposel
nosti in ustvarjanje pogojev za od
piranje novih delovnih mest. Zav
zel se je tudi za razvoj družbenih 
dejavnosti, kulture, predšolskega 
varstva in osnovnega šolstva, za 
ureditev športno-rekreacijskega 
centra Polena, za gradnjo in mod
ernizacijo cest, vodovodov in ka
nalizacije. Izrazil je željo po do
brem sodelovanju z občinskim 
svetom. Naj kot zanimivost 
zašišemo, da je očitno vzpostavlje
na močna koalicija 18 svetnikov. 

ki jo sestavljajo SLS, LDS, SKD, 
Zeleni in nestrankarski svetnik 
na listi ZLSD. Ta očitno misli re
sno in to se je pokazalo tudi ob 
prvih glasovanjih, ko so z lahkoto 
sprejeli vsa vložena dopolnila, 
zavrnili pa predloge župana oziro
ma preostalih sedem svetnikov iz 
vrst SDS in Liste za gospodarski 
razvoj. Takšno razmerje moči bi 
lahko pripomoglo k umirjanju po
litičnih strasti in k napovedane
mu usklajevanju vseh predvolil
nih programov, ki naj bi tvorili 
bistvo razvojno naravnanega pro
grama delovanja občinskega sveta 
in uprave v prihodnjih štirih le
tih. 

Po ustanovni seji je bila nato v 
Lenartu še prva redna seja občin
skega sveta, na kateri so svetniki 
potrdili rebalans letošnjega pro-
račima bivše skupne občine Len
art in sprejeli sklep o začasnem fi
nanciranju proračunskih porab
nikov v občinah Benedikt, Cer-
kvenjak. Sveta Ana in Lenart v 
prvem ' trimesečju prihodnjega 
leta. Terjali so čimprejšnjo pripra
vo delitvene bilance in se strinjali 

z uporabo sredstev iz stalne pro
računske rezerve za odpravo pos
ledic po novembrskih poplavah 
na lokalnih cestah. 

Lenarški občinski svetniki so se 
tokrat odrekli sejnini v korist 
božične in novoletne obdaritve 
otrok iz socialno šibkih in 
ogroženih družin. Med pobudami 
in predlogi pa velja omeniti zahte
vo po učinkovitejši zimski službi, 
ki je po mnenju večine svetnikov 
odpovedala. Predlagali so tudi 
čimprejšnjo ureditev odnosov 
med upravno enoto in občino ter 
predlagali županu, da na prvo nas
lednjo sejo povabi načelnika 
Upravne enote Lenart Jožeta Kra-
nerja. 

Ustanovne seje občinskih svetov 
so bile tudi v novih občinah Bene
dikt, Cerkvenjak in Sveta Ana. Na 
vseh so potrdili mandate svetni
kov in županov, potrdili rebalans 
proračuna bivše skupne občine in 
sprejeli sklepe o začasnem finan
ciranju proračimskih potreb v 
vseh štirih občinah v prvem tri
mesečju prihodnjega leta. 

M . Tež 

OprtsvHHo v prejšnji številki smo objavili zapis gospe Hedvike Pulko, na
menjen spominu na pokojno gospo Miro Korošec, predsednico 
Društva podeželskih žena in deklet v občini Kidričevo. Kljub naj
boljšemu namenu uredništva, da objavimo besedilo, ki izraža 
spoštovanje do pokojničinega življenja in dela, je zaradi hitrosti pri 
pripravi časopisa prišlo v besedilu do nekaterih napak, ki nekoliko 
spreminjajo sestavek, zlasti v predzadnjem odstavku, kjer avtorica 
želi izraziti prizadetost vseh v društvu, ki pokojnico zelo pogrešajo. 

Prizadetim, zlasti še pokojničinim sorodnikom in avtorici Hedvi-
ki Ptilko se iskreno opravičujemo. 

U r e d n i k Jože Šmigoc ̂  



KULTURA^ IIOBRAZEVANJE 
S T O P E R C E / V KULTURNO-PROSVETNEM DRUŠTVU Z NOVIMI NAČRTI 

Nekalen kuhuro uslvmii^o, drugi jp spreiemmo 
v Halozah so že od nekdaj skrbeli za bogato kulturno 
življenje na vasi in ljudsko izročilo z velikim trudom 
prenašali iz roda v rod. Ljudje se nikakor niso dali, čep
rav je bilo življenje v haloških hribih in dolinah mar
sikdaj težko, a so si energijo in nove moči nabirali v kul-! 
turnih društvih, kjer so prepevali, igrali in skrbeli z a 
lepo slovensko besedo. Tako še danes ohranjajo kultur-^ 
no raven tudi društva v Stopercah, središču ene od kra-^ 
jevnih skupnosti v občini Majšperk, kjer živi le blizu 550 
ljudi; društvo je staro 63 let. ] 

KPD Stoperce je najbolj de
lavno ter ustvarjalno ljubiteljsko 
kulturno združenje v majšperški 
občini. V njem se zbirajo 
domačini, ljubitelji ljudskega 
petja, taki, ki imajo radi vaško 
gledališče, omeniti pa moramo 
še vaško knjižnico, fotografsko 
in literarno sekcijo. Stopečani so 
znani kot veseljaki, zato ni nakl
jučje, da so pred leti organizirali 
srečanje rojakov in vsako leto 
znova pripravijo odmevno prire
ditev Pokaži, kaj znaš, ne bi pa 
smeli pozabiti še na gledališke 
predstave in številne druge kul
turne prireditve. 

Večkrat so Stoperčani tudi na 
gostovanju v tujini, nazadnje so 
v nemškem Augsburgu ob praz
niku sv. Martina nazdravili 
našim rojakom iz Kulturnega in 
športnega društva Drava. Ta
mkaj v društvu skrbno negujejo 
slovensko besedo in kulturo, 
pod vodstvom Cvetke Javemik 
pa gojijo številne dejavnosti, 
tudi folkloro. Ze lansko pomlad 
so se na pobudo zdomske 
družine Pospešil stkale med 
KPD Stoperce in tistim v Augs
burgu močne prijateljske vezi, 
veliko zaslug za dobro sodelo
vanje z rojaki pa imata še Sto-
perčana Anton in Ivanka Galun 
ter rojak Franc Galun. Na mar-
tinovanje v Nemčijo je letos pot 
popeljala ljudske pevke in pevce 
iz Stoperc ter še nekatere člane 
kulturnega društva pod 
vodstvom predsednice Anice 
Rejec, ki je gostiteljem prenesla 
pozdrave in darila majšperškega 
župana Franca Bezjaka. 

»Ubrano ljudsko petje je v 
naših rojakih prebudilo spomi
ne na rodni dom in ljubezen do 
svojih korenin, v mislih so se 
vrnili k svojim dragim 
domačim. Martinovanje z zdo
mci je bilo tudi po kulturnem 
programu veselo s ptujskim an
samblom Odmev, saj Slovenci 
radi rajajo in plešejo. In ker je 
tudi tokratno srečanje prineslo 

P r e d s e d n i c a K P D S t o 
p e r c e A n i c a R e j e c p r a v i : 
»V m a j š p e r š k i občin i 
i m a j o v e l i k o p o s l u h a z a 
l j u b i t e l j s k o kulturo.« 

veliko obojestranskega zado
voljstva, se bomo vsekakor za
vezali, da naše prijateljevanje ne 
zamre. Po treh dneh gostovanja 
smo se poslavljali kot dobri pri
jatelji in pogrešali bomo vse tis
to, kar smo si v skupnih uricah 
delili: prijaznost, domačnost, 
preprostost in toplino, pa seveda 
slovensko besedo in pesem, ki 
ima 600 kilometrov od doma 
neprecenljivo vrednost. Naši ro
jaki v bavarskem Augsburgu, ki 
jih je tja privedla življenjska pot 
iz različnih koncev Slovenije in 
so tam našli svoj drugi dom, so 
se izkazali kot odlični gostitelji 
in radi bi se jim še posebej zah
valili ter jim zaželali vse dobro 
tudi v novem letu 1999,« je med 
drugim povedala Anica Rejec, 
ki je sicer zelo zavzeta in delavna 
predsednica KPD Stoperce. Po
leg dobrih prijateljskih vezi z ro
jaki v Augsburgu pa so Sto
perčani pobrateni še s KPD Bo-
zovica s hrvaške Rijeke in tudi z 
njimi se vsako leto snidejo. 

OD PETJA DO 
GLEDALIŠKIH 
UPRIZORITEV 

v Stopercah imajo lepo urejen 
vaški dom z veliko kulturno 
dvorano, v njej pa je vsako leto 
precej kulturno obarvanih prire
ditev. Vse so zelo dobro obiska
ne, pove Rejčeva, saj je to v Sto
percah že nekakšna tradicija; 
ljudje imajo poleg vsakdanjega 
dela radi kaj kulturnega, pa naj 
bo to srečanje ljudskih pevcev in 
pevk, kaka gledališka predstava 
ali pa kar zabavna in preprosta 

L j u d s k i p e v c i i n p e v k e K P D S t o p e r c e s o z a p e l i r o j a 
k o m v b a v a r s k e m A u g s b u r g u 

Z v e s e l o i g r o G o s p o s k a k m e t i j a b o d o S t o p e r č a n i 
t u d i l e t o s r a z v e s e l j e v a l i obč ins tvo , že l jno g leda l išk ih 
I g e r n a v a s i 

prireditev. Domačini imajo veli
ko posluha za kulturno življenje, 
mnogi se največkrat znajdejo kar 
med nastopajočimi, pa tudi 
vodstvo majšperške Občina ima 
za kulturo v Stopercah veliko 
posluha, kar je mogoče sklepati 
tudi pri finančni in moralni 
pomoči društvu. Pri vseh prire
ditvah veliko pomagajo sponzor
ji, ki prispevajo nagrade za nas
topajoče, marsikatero proslavo 
pa društvo pripravi ob pomoči 
tamkajšnje podružnične osnov
ne šole. Rejčeva ob tem poudar
ja, da je v Stopercah doma res
nično dobra publika, ki veliko 
pripomore k uspešnemu delo
vanju društva in mu daje novih 
moči za ustvarjanje. 

Zelo znana je skiipina ljudskih 
pevcev in pevk. Ze lep čas jo 
vodi domačinka Ivanka Galun, 
ki tudi sama piše pesmi, v njih 
pa opeva haloške ljudi in njiho
vo preprosto življenje. Mnogo 
pasmi je skupina ljudskih pe
vcev in pevk pobrala med 
domačimi ljudmi, predvsem 
take, ki se prepevajo ob po
sebnih praznikih in tudi drugih 
priložnostih, uspešno delo in 
vztrajnost pa sta skupino pripel
jala do izdaje prve kasete. Ta je 
izšla v založbi družbe Radio-
Tednik Ptuj, posnetke pa je 
pripravil Ivo Ciani, in ker se je v 
zadnjem času nabralo še več ma
teriala, že razmišljajo o sneman
ju druge kasete. Poleg tega 
ljudski pevci in pevke veliko 
nastopajo, sodelujejo na 
različnih srečanjih in proslavah, 
največkrat pa kar v domači 
občini. 

Tudi dramska skupina ima v 
Stopercah že lepo tradicijo, saj 
gledališčniki vsako leto pripra
vijo novo uprizoritev, ponavadi 
s tematiko iz kmečkega življenja 
in največkrat veseloigro. Pod 
vodstvom Antona Galuna so 
lansko gledališko sezono uprizo
rili igro Gosposka kmetija, ki so 
jo domačini sprejeli z velikim 
zanimanjem, letos pa jo bodo 
ponovili in se odpravili z njo na 
gostovanje po sosednjih 
občinah. Kljub spremembam v 
gledališki skupini se delo k sreči 

ni ustavilo, pravi Anica Rejec, 
mlajši skupini se je celo 
pridružila starejša dramska sku
pina, ki na obnavlja svoje dose
danje ustvarjanje. Del ljubi
teljske kulture v Stopercah pa je 
tudi knjižnica; vodi jo Lea Ki-
tak, pomaga pa ji Gorazd 
Kopše, odprta pa je le ob nedel
jah v zimskem času. Vendar v 
društvo skrbijo za nabavo novih 
knjig in dobro sodelujejo tudi s 
potujočo knjižnico iz Ptuja. 

Stoperčan Peter Kitak je vodja 
fotografske sekcije in v foto
grafski objektiv poskuša ujeti 
vse pomembnejše kulturne do
godke, družabna srečanja in 

nasploh prireditve v domačem 
kraju. Fotografije pridejo prav 
pri urejanju društvene kronike, 
ki jo skrbno ureja Rezika 
Lampret, 

Nataša Taciga pa v Stopercah 
skrbi za literarno dejavnost v 
društvu, brez njene pomoči ne 
mine skorajda nobena kulturna 
prireditev. Sama namreč poišče 
in izbere material za proslavo, 
zbere nastopajoče in največkrat 
poskrbi tudi za vodenje priredi
tev, pove Rejčeva. 

Najbolj znana in najuspešnejša 
stoperška prireditev pa je 
Pokažijkaj znaš; letos so jo 

pripravili že četrtič in v pri
hodnjem letu celo načrtujejo, da 
bi jo zaradi velikega števila nas
topajočih pripravili v treh dneh. 

V letošnjih božično-novolet-
nih prazničnih dneh bodo v sto-
perškem KPD znova poskrbeli 
za prireditev, saj se bodo 
najmlajši srečali z dedkom Mra
zom, polni načrtov, želja in s 
polno mero ustvarjalnosti pa 
bodo stopili v novo leto in lju
dem ustregli po svojih najboljših 
močeh z bogatim kulturnim 
programom. 

Tatjana Mohorko 

VIDEM / PRVI SAMOSTOJNI KONCERT SKUPINE FORTEMIMO 

Boiiini kontert 

v Vidmu deluje kar nekaj pevskih zborov z različno starostno 
strukturo. Mladi smo sodelovali pri vsem mogočem, nismo pa 
imeli lastne skupine. Zakaj torej ne bi ustanovili še mla
dinskega pevskega zbora? Ta ideja se je porodila že pred 
časom, ob koncu aprila letos pa je zaživela. 

Že na prvem srečanju smo polni 
energije in zagona pričeli delo. Po 
nekaj vajah smo že sodelovali na ne
katerih prireditvah in jih, upam, 

tudi popestrili z raznolikim reperto
arjem. Všeč so nam prirejene popu
larne skladbe, črnske duhovne po
pevke, hitre, poskočne, pa tudi mir
ne pesmice. Zapojemo pa še kakšno 
ljudsko in seveda verske popevke. 
FORTEMIMO - tako se naša skupi
na imenuje - je pod okriljem žup
nijskega urada sv. Vida, ki nam tudi 

F o t o : L a n g e r h o l c 

velikokrat priskoči na pomoč. Vodi 
nas zborovodkinja Mateja Purg. 

Mladi pevci se pripravljamo na 
prvi samostojni božični koncert, ki 
bo v ponedeljek, 28. decembra, ob 
18. uri v župnijski cerkvi sv. Vida. 
Večer bodo popestrili tudi gostje: 
cerkveni otroški pevski zbor in vo
kalna skupina Liguster iz Maribora. 
Vabljeni vsi, ki si želite polepšati 
praznične dni s poslušanjem bla-
gozvočnih božičnih skladbic. 

Vesna V. 
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P R L E K I J A / OHRANJENI TRIJE TEHNIŠKO-KULTURNI MLINSKI SPOMENIKI 

Mlinska kolesa in vehnke kol znamenHost 
Tako kot druge pokrajine se je tudi Prlekija ponašala z 
mlini, ki jih je poganjala voda rečic in potokov, le redke 
je poganjal veter. V večini mlinov so mleli zrnje na 
mlinskem kamnu, ki ga je s pomočjo zobatega kotnega le
senega kolesa poganjalo vodno kolo ali vetrnice. Največ 
takih mlinov je mlelo zrnje le za potrebe lastnika in so 
obratovali v času, ko je bilo dovolj vode. Z vodo bogatejši 
potoki in rečice so poganjali večje mline, kjer je vodno 
kolo poganjalo ob mlinskem kamnu tudi mlinske valje; te 
so v mline montirali ob koncu preteklega stoletja. , 

Zaradi hitrega napredka 
mhnske industrije, ki je mlela 
kvahtetnejšo moko, so začeli 
mlini, ki so mleli stoletja, hitro 
propadati. Obdržali so se le tisti, 
ki so jih modernizirali, za pogon 
pa uporabili elektriko. Majhni 
mlini so po drugi svetovni vojni 
popolnoma izginili, posebno tis
ti na manjših potokih; o teh ni 
več nobenega sledu, ostali so le v 
spominu starejših prebivalcev. 

MLINSKO KOLO 
ČOPOTJAK 

v Prlekiji so v zadnjih letih 
obnovili tri mline. Dva poganja 

vodno kolo, enega pa vetrnica. 
Kot prvo so v Savcih pri 

Ormožu obnovili mlinsko kolo 
"čopotjak" na potoku Sejanca, ki 
poganja Zemljičev mlin. Tu so s 
pomočjo Zavoda za varstvo na
ravne in kulturne dediščine iz 
Maribora, ki je poskrbel za de
nar, pod vodstvom Aleša Ariha 
obnovili celotno mlinsko post-
rojenje. Mlinsko kolo "čopotjak", 
ki ga je izdelal Albin Skorenšek 
iz Mozirja, poganja voda, ki pri
teče na kolo na vrhu kolesa, kolo 
pa žene teža vode, ki se nabira v 
koritastih lopaticah. Zemljičev 
mlin je deloval vse do pred 14 

Zeml j i čev m l i n v S a v c i h o b o d p r t j u l e t a 1 9 9 5 -
m l i n s k o k o l o čopot jak 

leti. Za njegov ponovni zagon se 
je odločil Marko Žemljic in se v 
ta namen dodatno izšolal za mli
narja. Mlin služi tudi kot učni 
pripomoček šolarjem, dijakom 
in študentom, obenem pa je tu
ristična atrakcija. 

MLINSKO KOLO 
GREBENJAK 

čisto na drugem koncu se je za 
obnovo vodnega mlinskega ko
lesa odločil upokojeni mlinar 
Lovrenc Kramberger, ki ga 
kličejo Lene, zato je njegov mlin 
Lenčev mlin na rečici Ščavnici v 
Lastomercih pri Negovi. Ob 
mlinu, ki ga je kupil 1950. leta 
od Fašalekovih, je delovalo 
mlinsko kolo "grebenjak". Po
ganja ga voda, ki priteka na lopa
tice po koritu na spodnjem delu 
kolesa. Mlin je nehal redno delo
vati pred več kot tridesetimi leti, 
mlinar Lene pa se je zaposlil kot 
cestar in tako dočakal pokojni
no. Toda mlinarstva ni nikoli 
opustil. V mlin je montiral fran-
cisovo turbino, ki jo vseskozi po
ganja mlinsko postrojenje, kjer 
meljejo le za svoje potrebe. Nje
gova želja je bila, da zanamcem 
prikaže izvirno mlinsko kolo 
"grebenjak", ki je delovalo pred 
propadom mlina, kakršnega ni 
več videti v Prlekiji. Trmast, kot 
je, se je lotil dela. Za pomoč je 
zaprosil nekaj podjetij, a so se le 
redka odzvala, tem pa je silno 
hvaležen. V kolo, ki ima 5 m pre
mera in 70 centimetrov široke 
lopatice, daje pa moč kakih 20 
konjskih sil, je vgradil 9 
kubičnih metrov kvalitetne 
hrastovine. Načrti za izgradnjo 
kolesa so nastali v njegovi glavi. 

I N o v o m l i n s k o k o l o g r e b e n j a k p r i L o n č o v e m m l i n u n a 
r e k i Ščavnic i v L a s t o m e r c i h p r i N e g o v i 

pri delu pa so mu pomagali zves
ti prijatelji. 

MLIN, KI GA 
POGANJAJO 
VETRNICE 

Mlin, ki ga poganjajo vetrnice, 
je zanimivost posebne vrste. Ta
kih mlinov v Prlekiji, pa tudi 
širše ni bilo veliko. Eden takih je 
stal do 60. let na Kokolajnščaku 
pri Sv. Juriju ob Ščavnici; to je 
bil Becov mlin. Turistično 
društvo Sveti Jurij ob Ščavnici je 
na osnovi ohranjenih fotografij 
in nekaj delov na Stari Gori pos
tavilo povečano kopijo mlina in 
tako ohranilo nenavadno teh-
nično-kulturno znamenitost, ki 

M l i n n a v e t e r n a S t a r i G o r i 

jo sedaj obiskujejo številni turis
ti. 

Ker stojijo trije znameniti teh
nično kulturni spomeniki v tri
kotniku Prlekije, si jih ogleduje 

veliko turistov, tem pa so tudi 
namenjeni. 

Besedilo in posnetki: 

L u d v i k K r a m b e r g e r 

M l i n a r L o v r e n c K r a m b e r g e r L e n e v s v o j e m m l i n u 



T U R N I S C E / V DRUŠTVU UPOKOJENCEV 

ftrbiff i n p r k v d e v n i m o k o i e m i 
v društvu upokojencev Turnišče so bili po šestih letih pogo
vorov in dogovarjanj uspešni pri dodelitvi začasnih prosto
rov. V zgradbi, kjer domujejo še gasilci in čebelarji in kjer je 
sedež mestne četrti Turnišče, so namreč na novo opremili 
kuhinjo in sami začasno uredili društveno sobo. Predsednik 
DU Turnišče Jože Milošič pravi, da so z vodstvom mestne 
četrti vendarle našli skupen jezik in si dobro sodelovanje 
obetajo tudi v prihodnje, sicer pa delo v društvu ni niti malo 
zamrlo. Med letom so se upokojenci večkrat srečali, se sku
paj poveselili in skrbeli za dobro počutje v jeseni življenja. 

Turniško društvo upokojen
cev, ki je bilo ustanovljeno leta 
1992, šteje blizu 145 članov, 
združuje pa upokojence iz mest
ne četrti Turnišče, nekaj članov 
pa prihaja iz sosednjih Dražen-
cev. Srečujejo se večkrat na leto, 
pove predsednik Jože Milošič, 
saj je potrebno, da se ljudje 
družijo in sklepajo prijateljstva; 
ob takih priložnostih si imajo 
veliko povedati. Že nekaj let or
ganizirajo srečanja s člani upo
kojenskih društev s Hajdine, 
Brega in iz Vidma, vsako leto 
znova pa se zberejo v polnem 
številu, ko imajo društveni 
občni zbor. 

Takoj po ustanovitvi pa so 
upokojenci na Turnišču naleteli 
na težavo, saj niso imeli na voljo 
primernega prostora za delo
vanje društva, niti ne kuhinje, 
kjer bi lahko kdaj pa kdaj pri
pravili kakšno pogostitev. A že 

nekaj nekaj tednov so zelo vese
li, saj so uspeli nabaviti opremo 
za kuhinjo, v kateri je sedaj po
sode in pribora za 100 ljudi in 
bo v bodoče na razpolago tudi 
drugim uporabnikom dvorane. 
Opremili pa so tudi začasni 
društveni prostor, kjer naj bi že 
v prihodnjem letu pripravili 
razstavo ročnih izdelkov, saj je v 
društvu mnogo takih, ki veliko 
ustvarjajo. 

Nova naložba jih je seveda 
krepko udarila po žepu, vendar
le pa so vsa leta skrbno zbirali 
denar od prodaje koledarjev in 
zbrali še nekaj prostovoljnih 
prispevkov. Veliko sta jim pri 
teh prizadevanjih pomagala 
Franc Strucl in Jože Maučec; 
predvsem sta zanje rekla dobro 
besedo v občinskem mestnem 
svetu. 

Na pomlad bi radi v prostore 
napeljali še centralno kurjavo. 

še pred tem pa nameravajo zgra
diti prizidek k obstoječi 
društveni stavbi, kjer bodo na 
voljo dodatni prostori za delo
vanje vseh društev. 

Prejšnji četrtek so se turniški 
upokojenci srečali na prednovo-
letni zabavi, med letom pa orga
nizirali kar nekaj izletov in dva 
kolesarska trima, ki sta med 
člani naletela na neverjeten od
ziv, pravi Jože Milošič. V 
društvu želijo ustanoviti tudi 
sekcijo za pikado in za ljubitelje 
kart, da bi se lahko srečevali 
vsaj enkrat na teden, ponovno 
pa želijo obuditi upokojenski 
pevski zbor, ki ga bo poslej vo
dila Katica Milošič. Že ta teden 
se bodo spomnili tudi najsta
rejših članov društva - takih, ki 
so že dopolnili 75 let, in jih obi
skali na domu s skromnim praz
ničnim darilo. Sicer pa si v 
društvu želijo večje udeležbe na 
srečanjih, saj pride zmeraj pre
malo članov. V novem letu 1999 
pa si Jože Milošič želi, da bi se 
jim v društvu pridružil še kak 
novi član, pa da bi se ljudje bolje 
razumeli in še več spoznavali, 
kajti samo tako bodo upokojen
ska leta zadovoljna in srečna za 
vsakega upokojenca. 

TM 

J U R S I N C I / NARAVNO RAVNOVESJE SE VČASIH PORUŠI 

Preve# BMt in kun 
Lovci na šrišem območju severovzhodne Slovenije ugotavlja
jo, da je v njihovih revirjih občutno preveč lisic in kun. Za li
sice sicer velja pravilo, da so v loviščih v naravni vlogi sani
tarnih inšpektoric, ni pa dobro, če jih je preveč in zaradi nji
hovega roparskega nagona pade stalež druge pernate in dla-
kaste divjadi. 

S prevelikim številom zvito
repk se srečujejo že nekaj let 
tudi člani lovske družine 
Juršinci, ki imajo v svojih 

vrstah specializirane "lisičjake", 
ki so v tej sezoni že poslali v 
večna lovišča blizu 40 zvitorepk. 
To so lovci Milan Gačnik in 

Z leve A n t o n Horvat , A n t o n Braček, M i lan Gačnik in T inek 
S lodn jak s svoj imi psi o b lisičjem u lovu . Foto: J O S 

Tinek Slodnjak iz Bodkovcev, 
Anton Horvat iz Sakušaka in 
Anton Braček iz Vitomarcev. S 
svojimi pomočniki psi terierji 
jairiarji so se odpravili pred ned
avnim v lovski revir na območju 
Vitomarcev in v enem dnevu 
uplenili šest lisic in kuno belico. 
Predvsem pri lisicah in tudi ne
katerih drugih vrstah divjadi se 
srečujemo z zanimivim prime
rom skrbi za ohranitev vrste. V 
letih, ko se počutijo lisice pre
več ogrožene in njihovo število 
upade, povržejo več mladičev 
kot v normalnih razmerah. Na 
ptujskem območju je menda 
zelo malo počitniških hišic in 
tudi stalno naseljenih hiš, kjer 
ne bi bile na podstrešjih "podna
jemnice" kune belice, ki si v 
loviščih in na dvoriščih prilasti
jo marsikakšen mesnati ali 
jajčni priboljšek. Takšna je pač 
naravna pot za samoohranitev 
in jo mora žal včasih presekati 
človek, ki si z divjadjo in drugi
mi živalmi deli prostor pod son
cem in (ne)milim nebom. 

J O S 

D O R N A V A / ZUPAN MAG. T. VELIKONJA SE JE ZAHVALIL 
ZA SODELOVANJE 

Otenm štiriletno delo 
Bivši župan občine Dornava 

mag. Tone Velikonja se je na 
sobotnem sprejemu zahvalil 
članom občinskega sveta, 
predsednikom vaških odborov 
in drugim, ki so v teh štirih le
tih kakorkoli prispevali za de
lovanje občine. Ob izteku de
lovnega leta pa je poudaril naj
važnejše dogodke na področju 
življenja in dela občine Dor
nava. Vodenje občine pa je 
nato simbolično in uradno 
predal novemu županu Fran
cu Segali in članom novega 
občinskega sveta. 

A f S 
Župan m a g . T o n e Ve l ikonja z ženo Mar i jo in Franc Šegula z 

ženo D a n i c o sta nazdrav i la n a d a l j n j e m u s o d e l o v a n j u 

V I D E M / PODELILI 47 PLAKET IN PRIZNANJ 

-znanih 
18. decembra je bil v prostorih občine Videm slavnostni večer 
Območne obrtne zbornice Ptuj, na katerem so podelili plake
te in priznanja za zasluge pri razvoju obrtniške organizacije 
ter za dvajset, petindvajset in trideset let dela v obrti. Podelili 
so devet zlatih, 12 srebrnih in in prav toliko bronastih plaket 
ter štirinajst priznanj za aktivno delo v skupščini, upravnem 
in nadzornem odboru, sekcijah in v organizacijsko-kadrovski 
komisiji. 

Prejemnikom plaket in priz
nanj se je za njihovo prizadevno 
delo zahvalil predsednik 
Območne obrtne zbornice Ptuj 
Jože Milošič. Pri tem se ni og
nil razmeram za delo obrtnikov, 
ki so vse prej kot lahke. Gre za 
probleme izgube trgov, fi
nančno nedisciplino in 

šušmarstvo. Od obrtnikov sa
mih je v največji meri odvisno, 
kakšna bo njihova prihodnost, 
saj država po polževo rešuje nji
hove zahteve. 

"Na izzive v prihodnosti, ki jih 
pred nas postavljata čas in zako
nodaja, smo pripravljeni. Zave
damo pa se, da brez naših obrt

nikov, zagnanih prostovoljnih 
funkcionarjev, ne moremo 
doseči ničesar. Posebno pozor
nost je potrebno posvetiti izbiri 
ustreznih ljudi, ki so pripravlje
ni žrtvovati svoj prosti čas za 
dobro vsega obrtništva." V letu 
1999 bo največji poudarek dan 
uresničevanju zakona na doda
no vrednost in zakona o trošari
ni. 

Za lepe trenutke na slovesnos
ti Območne obrtne zbornice v 
Vidmu sta skrbela Ptujski nonet 
Območne obrtne zbornice Ptuj 
in citrar Karli Gradišnik. 

M G 

S e d e m o d deve t ih p re jemnikov z la te p lakete , najvišjega pr iznanja Območne o b r t n e z b o r n i c e R u j , 
z a d e l o v o r g a n i h z b o r n i c e in do lgo le tno d e l o v obr t i . Foto: Kosi 

P T U J / Z MERCATORJEVEGA SPREJEMA ZA POSLOVNE 
PARTNERJE 

Hmoved a g r e s m i e g a f e f a 
Pred novim letom je Merca-
tor SVS, d.d., Ptuj v goste 
povabil poslovne partnerje 
in predstavnike oblasti. 
Predsednik uprave Stanis
lav Brodnjak je zadovoljno 
povedal, da je bilo izteka
joče se leto '98 za Mercator 
burno, v njem pa so naredili 
nekaj potez, s katerimi so 
povečali ekonomijo obsega 
tega družbe. 

Poleg pospešenih investicij
skih vlaganj so več kot 3,5 mili
jarde vložili v nakupe drugih 
trgovskih družb, zlasti še v Ma
riboru, kjer postajajo vse po
membnejša trgovska družba, 
čeprav jih do nedavenga še ni 
bilo. Tam jim za razliko od Ptu
ja na široko odpirajo vrata. V 
družbi Klas so postali več kot 
92-odstotni lastnik, v Maxini 
več kot 44-odstotni. Med novi
mi naložbami posebej omenjajo 
nova hipermarketa v Ptuju in 
Mariboru, ki imata skupaj več 
kot 4000 neto prodajnih površin 
in ki pomembno vplivata na 

Stanis lav Brodn jak , p r e d s e d n i k uprave delniške družbe M e r c a 
tor S V S R u j , In p r e d s e d n i k uprave P o s l o v n e g a s i s t e m a M e r c a 
tor Z o r a n Jankovič sta z letošnjimi dosežki Merca tor ja z e l o z a 
dovo l jna . Foto:Črtomlr G o z n i k 
ekonomijo obsega družbe in 
tehnologijo dela. Vse nakupe so 
opravili z denarjem, nič jim ni 
bilo podarjenega. Skupaj s Kla
som imajo sedaj okrog 1700 za
poslenih. Precej dela pa jih v 
bodoče čaka pri doseganju ide
alne strukture zaposlenih, ki je 
v razvitem svetu med 60 in 70 
odstotki stalno zaposlenih, vse 
drugi, tudi delo ob konicah, pa 
rešujejo s pogodbeno zaposleni
mi delavci. Tuja konkurenca, ki 
prihaja v Slovenijo, to idealno 
strukturo zaposlenosti dosega že 
na začetku. Letošnja realizacija 
bo čez 30 milijard tolarjev ali za 
osem milijard več. V letu 1998 je 
Mercatorju SVS uspelo realizi
rati pretežni del razvojnih am
bicij, med drugim so se lotili 
tudi nakupa družbe poob-
laščenke. 

V letu 1999 jih čaka največ 
dela na področju kvalitete stori
tev, na uvajanju ISO stand
ardov, načrtujejo pa tudi nove 
nakupe družb in širitev na dru
ge trge, bodisi z nakupom družb 
bodisi z novogradnjami. Precej 
ambiciozno pa zastavljajo tudi 
izobraževanje delavcev. 
Predvsem pa bo leto 1999 po na
povedih Stanislava Brodnjaka 
za Mercator agresivno. 

Sprejem za poslovne partnerje 
je bila tudi priložnost za zahvalo 
za dosedanje zaupanje in sode
lovanje, ki bi jo v Mercatorju 
lahko izrekli vsem razen ptuj
skim oblastnikom, ki jih v nji
hovih razvojnih prizadevanjih 
vse prek kot podpirajo. 

M G 

Popravek 
Pri poročilu novinarke 

Vide Topolovec o prvi seji 
novoizvoljenega občinske
ga sveta v Slovenski Bistri
ci (Tednik št. 50, str. 15) je 
prišlo do napake pri zapisu 
priimka svetnika DeSUS 
g. Petra Kropca. Za napako 
se opravičujemo. 

Uredništvo 



ZANIMIVOSTI 
O R M O Ž / OB 100-LETNICI DELOVANJA ORMOŠKE BOLNIŠNICE 

OrnMUra Mnišnhu 1898 - f 998 
PRED 100 LETI, 2. DECEMBRA 1898, JE ZAČELA DELOVATI ORMOŠKA BOLNIŠNICA 
Slabe ceste in pomanjkanje prometnih povezav ter načrtno 
ponemčevanje slovenskega prebivalstva je vplivalo na to, da je 
bilo zdravstvo ob prehodu tega stoletja v naših krajih zelo za
nemarjeno. Najpogosteje je moralo prebivalstvo večino oprav
kov opraviti peš, zato tudi takojšnjih oz. nujnih prevozov k 
bolnikom ni bilo. Tako lahko govorimo o organiziranem 
zdravstvu šele po letu 1850, prve zdravstvene centre oziroma 
ustanove pa so pričeli graditi na našem območju šele nekaj let 
po izgradnji železnic. Ormož je dobil prvega doktorja medici
ne leta 1847; to je bil rojak dr. Anton Magdič. V času graditve 
ormoške bolnišnice sta v Ormožu delala slovenska zdravnika 
dr. Oroslav Kristan in dr. Anton Žižek ter nemški zdravnik dr. 
Alojzij Heiss. 

Poslopje ormoške bolnišnice 
stoji na zahodnem robu Ormoža, 
ob vhodu v mesto ter nekoliko 
vstran od glavne ceste. Ormoško 
bolnico je zgradil 1898. leta 
nemški križniški viteški red. Na 
bolnišnici je še zmeraj ohranjena 
marmorna plošča s slovenskim 
napisom: »Trpečemu človeštu 
postavil nemški križniški red«. 
Na plošči s slovenskim napisom, 
ki je bila na bolnišnico pritrjena 
13. januarja 1931, so napisane be
sede: 

»sklenilo se je torej tudi v veliki 
skupščini od 23.decembra 1896 sezi
dati v mestu^Ormož oh Dravi na 
Spodnjem Štajerskem kot pri
bližnem središču komendnih posestev 
bolnišnico, ki bi ustrezala vsem mo
dernim higieničnim zahtevam, ki bi 
bila odprta vsem bolnikom brez ozira 
na rod in narodnost, da bi v njej 
našli pomoč in ljubeznivo post
režbo.« 

Konec 19. stoletja je nemški 
viteški red snoval načrt o ustano
vitvi karitativne ustanove na slo
venskem ozemlju. Na posesti 
križniškega reda na Spodnjem 
Štajerskem se je že dalj časa čutilo 
pomanjkanje zadostne bol
nišnične oskrbe za tamkajšnje 
prebivalstvo. Veliko ljudi si 
predvsem zaradi revščine ni mo
glo privoščiti zdravniške oskrbe, 
le redki pa so si poiskali zdrav
niško pomoč na Ptuju, v Maribo
ru ali celo v Gradcu. Križniški 
red torej mesta Ormoža za usta
novitev bolnišnice ni izbral 
slučajno. Mesto je namreč imelo 
zelo ugodno lego v sredini posesti 
tega reda in je bilo zato lahko do
segljivo iz glavnega sedeža 

nemškega viteškega reda na 
Spodnjem štajerskem Velike Ne
delje. Tako je nemški viteški red 
sprejel 23. 12. 1896. leta sklep o 
gradnji bolnišnice v središču 
svojih komendskih posestev v 
Ormožu. Bolnišnica naj bi ustre
zala sodobnim higienskim zahte
vam in bi bila odprta vsem bolni
kom, ne glede na narodnost. O 
njeni ustanovitvi so zlasti raz
mišljali ob praznovanju 50-letni-
ce vladanja cesarja Franca Jošefa 
I. 1898. leta. Ker križniški red ni 
imel ustreznega prostora za 
gradnjo bolnišnične zgradbe, je 
leta 1897 kupil gradbeno 
zemljišče ob potoku Lešnica, ki 
mu ga je prodal oskrbnik 
ormoške graščine Edvard Kari. 
Načrt za vse stavbe je pripravil 
prof. Rudolf Ilming v Gradcu. Še 
v istem letu so položili temeljni 
kamen bolnišnice. Novo gospo
darsko poslopje bolnišnice je bilo 
premalo odmaknjeno od želez
niške proge, kar je provzročalo 
mnoge težave pri pridobivanju 
dovoljenj za gradnjo. Gradnjo 
bolnišnice je prevzela družba Ce-
lotti iz Ptuja in že leta 1898 je bilo 
gradbeno delo dokončano. Posve
titev in otvoritev bolnišnice sta 
bili predvideni za 14. september 
1898, to je praznik povišanja sv. 
križa in hkrati glavni praznik 
viteškega reda. Vendar je bilo to 
praznovanje prestavljeno na nas
lednje leto zaradi splošnega šalo-
vanja monarhije ob umoru cesari
ce Elizabete. Bolnica je tako 
začela delovati 2. decembra 1898, 
svečano odprtje pa je bilo na 
praznik sv. Jurija 24. aprila 1899. 
leta. Otvoritev bolnišnice je sov

padala s proslavo 50-letnega vla
darskega jubileja cesarja Franca 
Jožefa I. Cesar je tudi dovolil, da 
se bolnišnica imenuje »Bol
nišnica cesarja Franca Jožefa«. 

Nova bolnišnica, ena najlepših 
tega reda, je bila lu-ejena za 32 
postelj, vendar jih je bilo v 
začetku postavljenih le 16. V us
tanovni listini bolnišnice iz leta 
1989 je zapisano, da so ob jubilej
ni svečanosti cesarju zaupali 
nemškemu viteškemu redu 
»oskrbo bolnikov na novo razširi
ti in pomnožiti«. Skrb za bolnike 
so zaupali bolniškim sestram 
nemškega viteškega reda iz 
matične hiše v Brezah na 
Koroškem. Tako je bila v 
Ormožu ustanovljena podružnica 
hiše v Brezah, kar je dne 28. julija 
1898 dovolil lavantinski ordina-
riat in kmalu nato tudi namest-
ništvo za Štajersko v Gradcu. 
Skrb za nego bolnikov je tako 
prevzelo 7 redovnic iz matične 
hiše v Brezah, ki ji je bila nova 
podružnica dodeljena. 

Na dan otvoritve 24. aprila 1899 
je bilo mesto Ormož slavnostno 
okrašeno z zastavami vseh barv. 
Slovesnosti ob odprtju bolnišnice 
se je udeležil visoki mojster 
nemškega viteškega reda nadvoj
voda Evgen, ki se je pripeljal s po
sebnim dvornim vlakom do Veli
ke Nedelje in od tam v krasni 
kočiji v Ormož do bolnišnice. K 
otvoritvi so prišli poleg velike 
množice prebivalcev iz vsega 
ormoškega sodnega okraja in 
bližnje Hrvatske ter šolske mla
dine še cesarjev kraljevi namest
nik, deželni glavar, visoki vojaški 
dostojanstveniki, mariborska 
višja duhovščina z lavantinskim 
nadškofom dr. Mihaelom Napot-
nikom, okrajni ptujski glavar, 
predstojniki vseh državnih ura
dov v Ormožu z uradništvom, 
številni predstavniki nemškega 
viteškega reda, dekanijska du
hovščina, učiteljstvo, župani, zas
topniki društev in drugi. Slove
snost se je pričela ob 8. lui zjutraj 
v lepo okrašenem šotoru s sveto 
mašo, ki jo je vodil lavantinski 
škof dr. Mihael Napotnik. Ob 
končani maši je knezoškof naj
prej nagovoril navzoče dosto

janstvenike v nemškem jeziku in 
nato še okoliško prebivalstvo v 
slovenskem jeziku. Po nagovoru 
nadvojvoda Evgena je knezoškof 
ob asistenci višje duhovščine bol
nišnico blagoslovil. Ob 13. uri se 
je nadvojvoda Evgen odpeljal 
skozi mesto na kolodvor, kjer se 
mu je zahvalil župan Ivan Rautz-
kammer v imenu mesta Ormoža 
»za vse čase tako blagodejno ustano
vo«. 

Že kmalu je bolnišnica zaslove
la sirom naokrog kot vzorno tu-e-
jena medicinska ustanova, saj so 
v njej iskali pomoč pacienti od 
blizu in daleč. Ormoška bol
nišnica je bila namenjena zlasti 
prebivalcem ormoškega in ljuto
merskega okraja ter bolnikom iz 
bližnjih krajev onstran Drave. 
Sprva je v njej skrbel za paciente 
zdravnik dr. Alojz Heiss, ki je bil 
ordinarij bolnišnice med letoma 
1899 in 1918. Leta 1919 je postal 
ordinarius bolnišnice dr. Anton 
Hrovat, ki se je uveljavil zlasti 
kot kirurg izrednega znanja in 
sposobnosti. Posebno je slovel po 
svojih abdominalnih operacijah. 
Operiral je slepiče, želodce ter se 
ukvarjal tudi s splošno medicino, 
saj je bil tudi v samem mestu 
Ormožu okrožni zdravnik. Med 
letoma 1933 in 1935 pa je bil tudi 
župan občine Ormož; takrat ga je 
kraljeva banska uprava zaradi 
nezdružljivosti županske in 
zdravniške službe kot župana raz
rešila. Leta 1941 so ga Nemci naj
prej zaprli na Borlu, nato v Raj-
henburgu, in potem ko je odklo
nil zdravniško delo v Nemčiji, so 
ga izgnali na Hrvaško. Tam je ves 
čas med vojno skrbel za izgnane 
Slovence. Po vojni se je vrnil v 
Ormož in tu umrl leta 1948. 

Med 1. svetovno vojno so v 
ormoški bolnišnici zdravili ran
jence z raznih bojišč. Leta 1914 je 

imela redovna bolnišnica 22 pos
telj. 

Od graditve do leta 1948, ko je 
bila ukinjena oziorma nacionali
zirana, je ormoška bolnišnica 
služila potrebam splošne bol
nišnice. Bolnišnico je upravljal 
križniški red. Bila je splošna bol

nišnica tega reda s pravico jav
nosti. Imela je kirurški in interni 
oddelek ter splošno ambulanto. 
Po letu 1945 je imela bolnišnica 
tudi porodnišnico. Porodov je 
bilo okrog 40 na mesec. 

Nadaljevanje prihodnjič 
Nevenka Korpič 

ZAVAROVALNICA T R I G L A V SE 
PREDSTAVUA 

Predstavništvo v 
Ptuju do poletja v 
novih prostorih 

Z a v a r o v a l n i c a Tr ig lav , d . d . , območna e n o t a IVIaribor, j e n a 
t iskovn i konferenc i seznan i la novinar je s s v o j i m letošnjim 
p o s l o v a n j e m . 

Zavarovalnica Triglav dosega v slovenskem prostoru 55-od-
stotni tržni delež v življenjskem in neživljenjskem zavarovanju, 
od tega mariborska enota na področju sedanjih 34 občin s pri
bližno 320.000 prebivalci in 1CB.000 gospodinjstvi 15-odstotni 
delež. Sicer pa dosegajo 3-odstotni tržni delež celotne zavaro
valnice Triglav. Ob koncu letošnjega leta načrtujejo okrog 3 mi
lijarde dobička, pri čemer bodo v mariborski enoti zadovoljni z 
minimalno izgubo. 

Na področju življenjskega zavarovanja ponuja zavarovalnica 
Triglav pet stebrov: prostovoljno pokojninsko zavarovanje, ki je 
lahko individualno ali skupinsko (prvi so dobili dovoljenje mi
nistrstva za finance za trženje teh zavarovanj), rentno s štipendij
sko, življenjsko z obliko zavarovanja s kritjem kritičnih bolezni, 
nezgodno in zdravstveno zavarovanje. Pri poslovnem zavaro
vanju ponuja nekatere novosti predvsem pri odgovornostih po
sameznih poklicnih skupin, na primer zdravnikov. Pri avtomobil
skem zavarovanju pa uvajajo novost avtomatskega podaljševan
ja polic. 

Mariborska enota ima svoja predstavništva še v Ptuju, Sloven
ski Bistrici, Lenartu ter pisarne v Ormožu in Rušah. Pred 
letošnjim poletjem pa bodo odprli nove prostore predstavništva 
v Ptuju. 

n 

BOJ-EZNI I N B O L E Č I N E SPROCILA 
NAŠEGA T E L E S A - 4 . 

Medicinska definicija: 

Hemikranija (grška beseda kramion) 

pomeni polovičnost, polovičnost glave. 

Medicinsko gledano pride do 
razširitve možganskih žil ter 
povzroča s tem veliko občutlji
vost na svetlobo, ropot, vidne 
motnje, migljanje in svetlikanje 
pred očmi. Ob vsakem napadu 
migrene ima bolnik veliko željo 
po temi, da je sam in da leže v 
posteljo (ni čudno, da hladni ob-
kladki zelo hitro pomagajo, kar 
povzročij zožitev žil). 

V zadnjem prispevku sem ome
nil glavobol. Vse, kar je bilo v tis
tem prispevku omenjeno, velja 
tudi za migreno, a z eno po
membnejšo in dodatno modifika
cijo. 

Pri glavobolu poizkuša bolnik 
glavo in telo razdvojiti ali ločiti, 
bolnik z migreno pa premakne 
telesno problematiko v glavo in 
poizkuša ta problem živeti v gla
vi. Problematika in tematika je 
večinoma s področja seksualnos
ti. Migrena je v glavo premaknje
na seksualnost ter zamenjava 
spodnjega dela telesa z glavo. 

Če si natančneje pogledamo 
skupnost našega genitalnega 
območja in glave, pridemo do 
analoške povezave. V obeh 
območjih se nahajajo odprtine 

človeškega telesa, ki igrajo glavno 
življenjsko vlogo. Odprtine igrajo 
veliko vlogo tudi v ljubezni (kajti 
vstop v notranjost se lahko doživi 
šele takrat, če se telo odpre. 
(Ljudski pregovori imajo že od 
zdavnaj primerne analogije: suhe 
ali mokre ustnice, moški nos itd.) 

Glava in spodnji del telesa sta 
dva pola, za njuno različnostjo 
stoji vedno njuna skupnost. 

Ta polariteta in skupnost se 
lahko vidi v obrazu. Na primer če 
zardimo v obraz, ker nam je pos
talo nerodno, ko se je tematika 
dotaknila katerega koli seksual
nega področa, nam potisne kri v 
glavo, namesto tja, kamor tudi 
spada. V stanju seksualne razvne-
tosti je pritisk krvi v genitalno 
območje, kjer povzroča napetost 
organov. 

Zelo razširjen je na primer 
problem impotence pri moških. 
Tukaj pride do premika polarite-
te na ta način, da če se nahaja 
moški ob spolnem ritualu bolj v 
glavi, tem hušje posledice ima ta 
dejavnost na genitalno področje. 

Podoben premik polaritete naj
demo tudi pri ljudjeh, ki imajo 
premajhno ali sploh nobenega 

seksualnega zadovoljstva. Ti 
kompenzirajo to situacijo z vedno 
večjo količino hrane kot nado
mestilom za svojo ljubezensko la
koto, a vseeno niso nikdar siti. 

Teh nekaj primerov naj bi za
dostovalo kot prikaz za poveza
nost med glavo in spodnjim de
lom našega telesa. Bolnik z mi
greno (ki je zelo dostikrat prisot
na pri ženskah) ima skoraj vedno 
problem s seksualnostjo. 

Bolnik z migreno ima vedno 
dve možnosti doživeti svojo pro
blematiko: 

- lahko jo zavestno porine na 
stran ali jo podači v globino, 

- lahko jo pa tudi demonstrativ
no izzivi do ekscesa. 

Obe možnosti se zdita na zunaj 
zelo različni, sta pa le nasprotu
joča si možnost istega problema 
(ko nas je strah, se lahko tresemo 
ali pa divje mahamo z rokami -
oboje je znak slabosti). Tako tudi 
pri ljudeh z migreno vedno naj
demo dve različne možnosti: 

- človek, ki je svoje spolno živl
jenje popolnoma odstranil iz svo
jega življenja, 

- človek, ki ima zelo lahek od
nos do spolnosti ter jo tudi vidno 
pokaže na zunaj. 

Oba imata problem s seksual-
nostijo, a si ne priznata te temati
ke in jo potisneta v glavo, kar se 
pojavi v obliki migrene. 

Oba obdelujeta ta problem na 
višji stopnji. 

Zdravko Grebenjak 

EVRO IN SLOVENIJA (in 

Še thm tedna do evra 
Od l.januarja 1999 do 31.decembra 2001 bo v državah člani
cah Evropske monetarne unije (EMU) novo vzporedno zako
nito plačilno sredstvo evro. Nacionalne valute bodo 31.decem
bra 2001 prenehale veljati kot zakonito plačilno sredstvo, evro 
pa bo postal edino zakonito plačilno sredstvo. Prav tako bo 
l.januarja 1999 prenehal obstajati eku in se bo v razmerju 1:1 
spremenil v evro. Uvajanje evra je zelo pomembno tudi za Slo
venijo, saj okrog 66 odstotkov trgovine naša podjetja opravijo 
z državami članicami EMU. 

Po mnenju mnogih političnih 
analitikov je največja dosedanja 
žrtev uvajanja skupne evropske 
valute bivši nemški kancler Hel
mut Kohl. Januarja 1998 je skoraj 
60 odstotkov Nemcev uvedbi evra 
nasprotovalo. Nasprotovalo mu je 
tudi 160 nemških ekonomistov, 
ki so proti uvedbi javno protesti
rali. Menili so, da z uvedbo evra 
ne gre preveč hiteti, saj to lahko 
ogrozi stabilnost nove valute. 
Prav nasprotno je kancler Kohl 
rad poudarjal, da bo evro dodatna 
spodbuda tesnejšemu poli
tičnemu sodelovanju med država
mi, da bo z njim mogoče precej 
olajšati številne skupne evropske 
probleme, tudi brezposelnost, in 
tako učinkoviteje konkurirati 
ZDA in Japonski. 

Evro-skepticizem je prišel naj
bolj do izraza ravno v Nemčiji. 
Zavidljivo stabilno gospodarstvo 
in nemško marko ruši le visoko 
število brezposelnih. Nemci vidi
jo zato v prebivalcih drugih ev
ropskih držav konkurente, saj je 
njihova cena dela mnogo nižja od 
cene dela v Nemčiji. Slovo od 
marke se zdi še težje kot težave z 
brezposelnostjo, saj se je marka 
po drugi svetovni vojni razvila v 
eno najstabilnejših svetovnih va
lut. Sedaj se bo naenkrat potreb
no odpovedati denarni suvere
nosti. O fiskalni politiki v 
Nemčiji ne bodo več odločali 

Nemci. Marsikdaj bo potrebno 
"plačevati" za napake, ki so jih za
grešili drugi. To vse skupaj lahko 
v najslabšem primeru privede do 
višanja stopnje inflacije in padan
ja socialnega standarda. 

Dvom v evro so v zadnjem času 
v Nemčiji ustvarjali in razblinja
li predvsem mediji. Sam sem imel 
v sredini leta 1998 priližnost ne
posredno spremljati dejavnost 
nemških medijev na tem po
dročju. Imel sem občutek, da 
časopisi tekmujejo med seboj, ka
teri bo objavil več novic o novem 
evropskem denarju. Novinarji so 
pisali o stvareh, ki sploh niso po
membne, in so na ta način umet
no ustvarjali probleme. Seveda se 
je že čez nekaj dni za še tako ne
pomembno stvar našla ekskluziv-
na rešitev. Klub vsej preračunlji
vosti pa so mediji odigrali po
membno vlogo na področju 
osveščanja, saj so ljudje hote ali 
nehote izvedeli za vse podrobnos
ti. 

Resna igra pa se je igrala v ban
kah. Spremembe in prilagoditve 
računalniških sistemov in vsa 
propaganda je banke predvsem 
dosti stala. Komitentom je bilo 
potrebno na nevsiljiv način pri
bližati informacije in jim poveda
ti, da bodo njihovi prihranki po 
realni vrednosti ostali nespre
menjeni. Po drugi strani se je bil 
boj za podjemike, ki opravljajo 

posle s tujino. Zaupali bodo tisti 
banki, ki se jim zdi na uvedbo 
evra najbolj pripravljena. V celot
nem sistemu priprav na novo ev
ropsko valuto so banke izdale 
mnogo prospektov in brošur. S 
tem si niso pridobile samo lojal
nosti komitentov, ampak so 
olajšale delo tudi državam, ki 
bodo evro uvajale v prihodnosti. 

Iz primera Nemčije lahko raz
beremo kompleksnost težav, ki se 
pojavljajo ob uvajanju evra. Tudi 
Slovenija se že korenito pripravl
ja na poslovanje z novo valuto. 
Najbolj so izpostavljena podjetja, 
ki opravljajo posle s tujino in 
banke (predvsem plačilni promet 
s tujino). Za slovenske banke je 
učinkovitost sistema, ki ga bodo 
razvile ob uvajanju evra, pred-
preizkus za prilagajanja, ki jih 
čakajo ob vstopu Slovenije v EU. 

Članstvo v EMU je pogojeno s 
članstvom v EU. Po najbolj opti
mističnih ocenah bi lahko Slove
nija postala članica EMU leta 
2007. Ko je država že članica 
EMU, mora še nadaljnji dve leti 
izpolnjevati konvergenčne krite
rije. Slovenija bi tako lahko uved
la evro okrog leta 2009. Do takrat 
bomo imeli dovolj časa za pripra
vo, poznali pa bomo tudi more
bitne zaplete, ki bodo nastali v 
državah članicah po 1.1.1999. Ko 
bo prišel trenutek odločitve, Slo
venci verjetno ne bomo imeli 
tež^v z denarno suverenostjo, saj 
smo v svoji bližnji zgodovini toli
kokrat menjali denar, da smo se 
na zamenjave že privadili. 

Za konec pa le še vprašanje: kdo 
je največji sovražnik evra? ... To 
so lastniki menjalnic in numiz
matiki. 

David Visenjak 



NASVETI 

lUšhmnkI nmsimtl 
Hladne uvodne iedi in juhe 

Kot uvod v slavnostno večerjo ob božiču ali za silvestrski jedil
nik vam prirporočam hladne uvodne jedi in juhe. 

Začetne jedi niso v vseh 
deželah enako pomembne^ naj
bolj jih cenijo Francozi, Švedi 
in Norvežani. Po "vsej verjetnos
ti so se začetne jedi razvile iz ru
ske »zakuske«, ki je prvotno po
menila majhen, pikanten prigri
zek ob poljubnem dnevnem 
času. Za naše razmere so začetne 
jedi prilagodili francoski kuhar
ji, vključili so jih v menu oziro
ma jedilnik in jim dali današnji 
pomen. Vsaka nacionalna ku
hinja oblikuje in izbira začetne 
jedi po svoje iz svoje kuhinje, 
zato je njihov izbor zelo raz
novrsten. Za vse začetne jedi pa 
velja, da naj vzbudijo gostu tek 
in veselje do jedi. Zato so neka
tere rahlo pikantne, aromatične, 
lepo dekorirane in servirane v 
zelo majhnih porcijah, ki gosta 
ne nasitijo. 

Vse začetne jedi delimo v dve 
skupini: hladne začetne jedi in 
tople začetne jedi. Hladne servi-
ramo navadno pred juho, tople 
pa po juhi. Vendar so možne 
tudi izjeme in tako lahko hladni 
začetni jedi sledi še topla 
začetna jedi in komaj za njo 
juha. Vse je pravzaprav odvisno 
od sestave menuja in smisla tis
tega, ki jedi pripravlja, od origi
nalnosti in harmoničnosti pri 
združevanju jedi. 

Kot hladno začetno jed lahko 
ponudimo različne sestavljene 
jedi, kot so razne solate, vezane 
za majoneznim ali smetanovim 
prelivom, različna nadevana ze
lenjava, kot je paradižnik in 
artičoke, ali pa samo kaka deli-
katesa, kot je kaviar, ostrige in 
jastog. Seveda morate dobro 
poznati svoje goste oziroma nji
hove prehrambene navade. Jedi 
naj bodo dobro ohlajene, če pa 
so sestavljene iz surovega masla, 
na primer različni kanapeji in 
razni aspiki, pa ne smejo biti 
premrzle, ker se ne dajo mazati 
in se drobe; to velja tudi za mas
lo pri tatarskem bifteku. Skoraj 
vsem hladnim začetnim jedem 
pa zraven ponudimo tudi 
košček toasta. Pod jedi, sploh 
solate, pogosto položimo list so
late ali list radiča ter jih servira-
mo v stekleni, porcelanasti ali 
srebrni posodi. Srebrne posode 
ne uporabljamo pri jajčnih in 

ribjih jedeh, ker dobi posoda 
temne madeže, jedi pa neprije
ten okus. 

Kot hladne začetne jedi bi 
lahko ponudili tudi pikantno 
pecivo iz maslenega ali kuhane
ga testa, ki je lahko različno 
oblikovano ali polnjeno, na pri
mer z različnimi namazi, skut-
nimi, ribjimi ali iz namaza, ki 
ga naredimo iz prekajenega 
mesa oziroma del skute zamen
jamo s fino sesekljanim kuha
nim prekajenim mesom. 

Ponudimo pa lahko tudi raz
lične koktajle: mesne, zelenjav
ne, lahko tudi sadne. 

Sadne hladne začetne jedi se 
šele uveljavljajo. Biti morajo do
bro ohlajene in pikantno začin
jene z vinom, likerji, konjakom 
ali pa tudi s soljo, belim ali zele
nim poprom, kot so na primer 
melone in avokado. Dekorira-
mo jih lahko s sirom in koščki 
mesa. Pogosto jih serviramo na 
zdrobljenem ledu. 

Tudi juhe nam ponujajo veli
ko različnih možnostih. Na 
splošno pripravljamo kavalitet-
nejše juhe, ki so lahko čiste, kot 
je dobra goveja juha, lahko tudi 
čisto krepko juho oziroma con-
summe; če ste ljubitelji zelenja
ve in če imate v jedilniku že pre
cej mesa, izbirajte kremne ze
lenjavne juhe, kot so cvetačna, 
beluševa, porova ali iz brokolija. 
Pri obilnem jedilniku lahko pri 
zelenjavnih juhah izpustite 
jušno zakuho ali jušni vložek, 
pri čistih juhah pa ne. Kot jušni 
vložek pri čistih juhah lahko 
ponudite različno kuhano ze
lenjavo, narezano na rezance, 
različne žhčnike, štrukeljce ali 
profiterole in biskvitni pon-
vičnik. Profiterole in biskvitni 
ponvičnik lahko ponudite tudi 
zraven kremnih juh. Za tiste, ki 
imajo radi posebnosti, pa lahko 
pripravimo tudi kakšno želvino 
juho s sadnim aspikom. 

In kaj izbiramo, če bomo v 
praznični jedilnik vključili še 
toplo predjed? Pripravimo 
lahko različne jedi iz rezančeve-
ga testa, ki ga režemo z raznimi 
obodci v poljubne oblike in pol
nimo z različnimi nadevi. Na
dev je lahko skutni, krompirjev, 
ki mu okus izboljšamo s pre-

praženo slanino in čebulo, ali 
mesni. Testenine tik pred servi-
ranjem skuhamo v slani vodi in 
jih po želji prelivamo z omaka
mi ali celo gratiniramo. Porcije 
naj bodo izredno majhne. Ponu
dimo lahko tudi razne slane pu
dinge ali kipnike, kot so 
špinačni, cvetačni, zdrobov ali 
gnjatni puding, zraven pa prav 
tako ponudimo toplo omako. 
Pripravimo lahko tudi različne 
mesne hrustavce oziroma ocvrt-
ke iz perutnine, rib ali govedi
ne. Te pripravljamo na osnovi 
paljenega ali kuhanega testa, 
vežemo z jajci, paniramo v raz-
tepenih jajcih in na lističe nare
zanih mandljih ter ocvremo. 

Tudi zraven 
teh jedi ponu
dimo toplo 
omako. 

N a d a 
P i g n a r , 

učiteljica 
kuharstva _ 

P R I P R A V L J A MAG. BOJAN S I N K O , S P E C 
K U N . P S I H . / NEKATERI DRUGI PROBLEM 
DUŠEVNEGA ZDRAVJA - 204 . NAD 

Zakon, družina in 
duševno idruvle 

65. nadaljevalce 
Družina shizofrenega 
bolnika • 6. nad. 
Shizmatična in 
popačena družina -
5. nad. 
Komunikacija v 
družinah shizofrenih 

Kako važna je komimikacija, 
nam postane jasno, ko pomis
limo, da predstavlja Človeška 
skupina neskončno komplek
sno mrežo medsebojnih 
pričakovanj in predstav, ki se 
krepijo in vzdržujejo prav z 
aktom komuniciranja. Komu
niciranje pa ni samo izmenja
va mnenj, ampak bistveno 
prispeva tudi k ohranitvi reali-
tetne kontrole, urejenosti 
mišljenja itd. 

Že pred štiridesetimi leti so 
se strokovnjaki usmerili še po
sebej na način komuniciranja 
s shizofrenimi otroki. Os
rednja ugotovitev je bila, da so 
shizofrenske motnje mišljenja 
bolnika posledica motenosti 
mišljenja njegovih staršev ali 
vsaj enega izmed njimi. Na
men teh motenih komunikacij 
je potlačiti ali zanikati otroko
va in lastna čustva oz, doseči, 
da bo otrok stabiliziral 
porušeno ravnotežje družine. 

Pa si poglejmo nekatere 
skrajno patogene in z razvo
jem shizofrenije tesno poveza
ne načine komuniciranja. 

1. Situacija dvojne vezi 
Splošne značilnosti take pa

togene situacije (Bateson in 
sod., 1956)so: 

- individuum je zapleten v 
intenziven odnos, to je od-

nos,v katerem se mu zdi živl
jenjsko pomembno natančno 
razlikovati, katera sporočila so 
mu posredovana, da lahko 
ustrezno reagira; 

- individuum je ujet v situa
cijo, v kateri druga oseba v od
nosu izrazi hkrati dvoje spo
ročil, ki sta si v nasprotju; 

- individuum se ni zmožen z 
izraž.enimi sporočili kritično 
soočiti in oceniti, na katero 
sporočilo naj reagira. 

Čeprav nekateri opozarjajo, 
da situacija "dvojne vezi" ni 
specifična zgolj za družine 
shizofrenih, je mnenje drugih, 
da je v teh družinah intenziv
nejša, trajnejša in vseobsega
joča, tako da pride do hujših 
motenj procesov učenja. 

Še več o tem pa naslednjič. 

m a g . Bojan Sinko 

P R E J E L I S M O 

v 
Se enkrat o obletnici 

Kmetijske šole na Ptuju 
Proslava 45-letnice Kmetijske šole, ki je 

potekala na Turnišču, kjer je šola nastala in 
dolgo časa delovala, je bila imenitna. Po
vabljenih je bilo veliko gostov, vendar med 
njimi ni bilo članov prvega učiteljskega 
zbora in celo prvega ravnatelja, ustanovitel
ja šole, niso povabili. Ob tej priložnosti je 
izšel tudi zbornik, a ga prvi mož tedanje 
šole ni dobil niti ni bil v njem omenjen. Za 
jubilejno slovesnost je izvedel od prijateljev 
in znancev oz. iz medijev. 

O tem pišem zato, ker menim, da je prvi 
ravnatelj prve kmetijske šole na Ptuju po
memben za nadaljnji razvoj tovrstnega 
šolstva in bi nedvomno sodil med po
vabljence. Tem bolj, ker je šola nastala v 
zelo težkih okoliščinah in takrat to nikakor 
ni bilo samoumevno dejanje. 

To je bil čas kolektivnega, zadružnega 
kmetijstva, ki je bil prav na Ptuju še posebej 
nenaklonjen izobraževanju kmetov. Vendar 
je bil prvi ravnatelj Ciril Kolarič svetovljan
sko naravnan človek, ki je poznal vrednost 
znanja in je vsemu navkljub z veliko mero 
drznosti, poguma in iznajdljivosti dosegel, 
da so tedanje družbenopolitične organizaci
je odobrile ustanovitev šole in internata ob 
šoli. 

Mag. g. V. Korošcu, trenutnemu ravnatel
ju, sem hotela v telefonskem pogovoru po
vedati, kaj čutim ob neprijaznem, če ne tudi 
ob nevljudnem in nespoštljivem odnosu do 
prvih delavcev Kmetijske šole ob proslavl
janju jubileja. Ni me pustil do besede, tudi 
zato pišem to pismo. 

Kljub samovšečnemu in samozadostnemu 
konceptu proslavljanja 45-letnice ima šola 
svojo zgodovino. Gospod Ciril Kolarič, te
danji ravnatelj, je ponosen na svoje pionir
sko delo in mi vsi, ki smo pri tem sodelova
li, se veselimo, da se je naša "turniška šola" 
prijela in razvila v tako razvejano kmetijsko 
šolstvo, kot je danes na Ptuju. 

Vladka Kolarič 

K r v o d a j a l c i 
8. DECEMBER - Borut Koser, Juršinci 50, Dušan Jeza, Rimska pl. 21, Ruj, 
Jože Poharič, Janežovci 16, Ernest Zavernik. Grajena 28, Franc Kramber
ger, Placar69/a, BonjtKostanjevec, Potrčeva 42, Ptuj, Franc Mihelač, Volk-
merjeva 5, Ptuj, Darko Poler, Drankovec 3, Majda Belšak, Bukovci 85, Ro
man Kostanjevec, Zagojiči 21, Stanko Veldin, Ul. 5. prekomorskeJ7, Ptuj, 
Slavko Kolar, Zavčeva 9, Ruj, Štefan Lovrec, Zlatoličje 36, Franc Štumber-
ger. Nova vas 83, Jožica Lovrec, Zlatoličje 36. 
10. DECEMBER - Jože Štraus, Rapočeva 18, Maribor, Bojan Fras, Potrčeva 
22, Ruj, Janez Ploj, Moravci 24, Emil Zadravec, Stanetinec 55, Branko Ci-
zerl. Mala vas 11, Srečko Narat, Trnovec 21, Janez Janžel, Zabovci 11, 
Branko Majerič, Selška c. 6, Ruj, Samo Kočevar, Dravska 3, Ruj, Marjeta 
Murko, Pobrežje 113, Marjan Kirbiš, Markovci 13, Konrad Murko, Podvinci 
133/b, Valentin Tumšek, Spuhlja 68/b, Justina Tragfela, Gregorčičev drevo
red, Ruj, Boris Spindler, Prerad 40, Janez Potočnik, Hrastovec 26, Martin 
Cvetko, Gradiščak8, Olga Fridauer, Sp. Leskovec 13/b, Alojz Emeršič, Lan-
cova vas 56, Darko Volkner, Žgečeva 4, Ruj, Franc Šegula, Polenšak 17, 
Oto Mesaric, CMD17, Ruj, Milan Plohi, Rucmanci 48, Alojz Geč, Pobrežje 
39, Vladimir Zagoršek, Domava 145, Ivan Kolenič, Finžgarjeva 19, Ruj, Ire
na Kukec, Mala vas 27, Vinko Valentan, Šeronova 4, Ruj, Franc Gabrovec, 
Ul. 25. maja 19, Ruj, Darinka Ploj, Kraigherjeva 20, Ruj, Mirko Moran, 
Kraigherjeva 26, Ruj, Alojz Cajnko, Zagrebška 12, Ruj, Božidar Noterzberg, 
Stojnci 110, Franc Murko, Slovenski trg 10, Ruj, Dragica Simonič, Gabrnik 
3, Dušan CizerI, Destrnik 26, Milena Kokol, Ul. 25. maja 5, Ruj, Franjo Bez-
jak, Arbajterjeva 3, Ruj, Anton Horvat, Pobrežje 40/a, Vladimir Fras, Hla-
ponci 25/a, Dragica Mohorko, Jurovci 14, Ana Brec, Volkmerjeva 7, Ruj, 
Milan Herga, Drstelja 29, Anton Kelenc, Gorišnica 47, Stanislav Molnar, 
Krčevina 83, Alojz Korez, Stoperce 70/a, Srečko Čuš, Dolič 35, Franc Be-
gan, Kraigherjeva 28, Ruj, Zlatko Hojnik, Zamušani 22/b, Stanislav 
Brodnjak, Dravinjski Vrh 11, Ivan Obran, Moškanjci 65, Zvonko Zamuda, 
Gajevci 49, Ciril Varga, Puškinova 9, Maribor, Marija Štumberger, Stojnci 
20, Sandi Roškar, Pobrežje 146, Anton Šterman, Betnavska 152, Maribor, 
Vasilij Juršič, Dvorjane 9/a, Alojz Ters, Klinetova 10, Maribor, Zmago 
llovšek, Pobrežje 21, Ludvik Lepaj, Marjeta na Dr. polju 8, Stanko 
Cmrečnjak, Stmišče 1, Darko Klaneček, Skorba 19/b. 
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Vif v z i m s k e m m i n v a n i u 

v začetku z i m e , če n a r a v o prekr iva s n e g , v v r tu ni p o m e m b 
nejših oprav i l . Ras t l ine t ra jn ice s o na p r o s t e m v t e m času v 
s tan ju t r d n e g a z i m s k e g a mi rovan ja in si t a k o nab i ra jo moči z a 

n o v o v e g e t a c i j o , s o pa z a t o s o b n e lončnice in rast l ine v z i m s k i h r a m b i , ki j i m 
z i m a ni n a m e n i l a tolikšnega počitka, p o t r e b n e s k r b n e in s p r o t n e n e g e . 

S A D N I V R T in gojenje sadnega drevja 
ter pridelovanje sadja je nnožno tudi v 
zaprtili prostorih. Mnoge sadne vrste, ka-
terili prvotna rastišča so tropska območja, 
so s požlahtnjevanjem prilagojene našinn 
vrennenskinn in talnim razmeram, nekaj 
rastnih razmer, ki jim v naših podnebnih 
prilikah ne bi ustrezale, pa jim moramo pri
lagoditi. 

LJmonovcJ kot okrasna tropska rastlina 
in rastlina za pridelovanje limon, žlahtnega 
in cenjenega sadeža, so sadna vrsta, ki jo 
z uspešnostjo gojimo v klimatsko in pros
torsko primernih stanovanjih. Limona je 
zimzelena rastlina, njeni listi se razvijajo 
dve do tri leta. Medtem ko eni listi odpada
jo, jih nadomestijo novi, zato je rastlina 
zmeraj zelena, procesi, ki se dogajajo v 
zelenem listu, pa neprenehoma ustvarjajo 
pogoje za tvorbo zasnov cvetnih brstov, 
cvetov in končno razvoj plodov. Na limoni 
tako venomer najdemo rastoče in razvija
joče se plodove in tako jih tudi vse leto 
obiramo. Listi so pri limoni pomembni 
zato, ker se v njih zadržuje rezervna hrana, 
za razliko od jablane, ki ji listi odpadejo in 
takrat rastlina počiva, rezervna hrana^pa je 
v njenih vejah, deblu in koreninah. Ce pri 
limoni listi odpadejo, vsaj eno leto ne rodi, 
zato pri vzgoji in negi limonovcev po
svečamo največjo skrb vzrokom za odpa
danje listov. 

Vzrok za odpadanje listov so neugodne 
klimatske razmere v prostoru, kjer limono-
vec gojimo, ali neustrezna podlaga, na ka
tero je rastlina cepljena. Limonovec, cepl
jen na vegetativno podlago poncirus trifo-
liata, mora prezimovati na hladnejšem 
prostoru ob stalni toploti, ki ne sme prese
gati 6 do 8 stopinj Celzija, kjer ni prepiha in 
kje je 60- do 80-odstotna vlažnost zraka, 

listi pa naj ne bodo izpostavljeni nepos
redni svetlobi. Listi limonovca so voščeni, 
kar preprečuje močno izhlapevanje vlage; 
od tod poduk, da limonovce zalivamo po
redko in z mlačno vodo 20 do 25 stopinj 
Celzija, po potrebi pa liste tudi vlažimo 
prav tako z mlačno vodo. Če je pri enem 
izmed naštetih rastnih pogojev motnja, 
prično listi odpadati, kar povzroči do njiho
ve obnove prekinitev rodnosti. Limonovec 
cepljen na sejanec, potrebuje nekoliko 
drugačne rastne pogoje. Lahko ga imamo 
nameščenega v toplejših prostorih s tem
peraturo 15 do 18 stopinj Celzija, torej v bi
valnih prostorih, vendar ne^v bližini izvora 
toplote peči ali radiatorja. Če je zrak suh, 
zahteva limonovec na podlagi semenjaka 
rednejše vlaženje listov z mlačno vodo 20 
do 25 stopinj Celzija. 

Limonovec je za razliko od zahtevnih kli
matskih rastnih razmer manj zahteven pri 
prehrani, ker pa je to lončnica, kjer sta raz
voj korenin in možnost prehranjevanja 
omejena, ga redno dognojujemo s pose
bej za agrume pripravljenimi mešanimi 
lahko topnimi gnojili. 

Medtem ko v O K R A S N E M V R T U na 
prostem v tem času nič ne cveti, pa nas v 
stanovanju navdušujeta bogato in dolgo 
cvetoča c i k l a m a in božična z v e z d a , praz
nični simbol. Ciklamo si kupimo ali jo po
darimo le, če bo za nadaljno cvetenje ime
la zagotovljene optimalne rastne razmere. 
Raste in cveti le v hladnem prostoru 10 do 
15 stopinj Celzija, na svetlem mestu, kjer 
pa ne sme biti izpostavljena neposredne
mu soncu. Prst v lončku naj bo zmeraj 
vlažna, prostor pa z visoko zračno vlago. 
Dognojujemo jo vsaka dva tedna. Odcve-
telih cvetov ne odrežemo, kot to storimo 
pri drugih cvetnicah temveč jih izpulinno iz 
gomoljčka, da na ostanku peclja ne bi 

prišlo do pojava sive plesni, ki povzroča 
gnitje gomolja in propadanje rastlin. 

Božične zvezde ne kupujemo ob hlad
nem vremenu in je ne prenašajmo po 
hladnem. Če jo pustimo nekaj časa v hlad
nem avtomobilu, se bo prehladila in z nje
nim očarljivim cvetenjem je konec. Pov
prečna toplota ob cvetenju mora biti naj
manj 12 do 15 stopinj Celzija. Nikoli je ne 
zalivajmo s hladno vodo, ampak z mehko 
vodo, ogreto na sobno temperaturo. Liste 
med cvetenjem pogostoma pršimo z 
mlačno vodo. Nameščena naj bo na oken
ski polici ali na izrazito svetlem prostoru. 
Spomladi jo obrežemo, in ko mine nevar
nost slane, jo postavimo na prosto, kjer se 
bo med letom lepo razrastla, vzcvetela pa 
ne bo več o božiču, temveč šele naslednjo 
pomlad, ker je to izrazita rastlina dolge 
noči in kratkega dne. 

Ko v Z E L E N J A V N E M V R T U že pri
manjkuje sveže listne zelenjave kot dodat
ka jedem, je že čas, da sejemo vrtno krešo 
in to počnemo vso zimo v časovnih pres
ledkih in količini, kot jo potrebujemo. Vrtno 
krešo sejemo v mešanico vrtne prsti, pre-
sejane kompostovke, organskega sub
strata in malo mivke, kar nasipljemo v 
cvetlična korita. Za 1 površine potrebu
jemo 10 do 12 gramov semena, ki vzklije 
že v 3 do 5 dneh pri kalilni toploti 12 do 18 
stopinj Celzija. Krese ne sejenno globoko, 
temveč po površini, nato pa seme rahlo 
vtisnemo v prst. Prvi rez opravimo, ko je 
rastlina visoka 5 cm, to pa je 10 dni po set
vi. Z zalivanjem ne pretiravajnno, ker se v 
primeru prevelike vlage razvije bakterijska 
gniloba. Kresa kot solatnica potrebuje za 
tvorbo številnih lističev obilo svetlobe, zato 
najbolje uspe, če korita postavimo v oken
ske police na sončni strani zgradbe. Vrtna 
kresa omogoča večkratno žetev istega po
sevka. Za ponovni posevek moramo prst v 
koritu menjati s svežo, sicer bo naslednji 
pridelek že slabši, ker postane prst eno
stransko izrabljena. 

Miran Gluš ič , i ng . ag r . 



ZANIMIVOSTI 
P R A K R I S T J A N I O B O Ž I Č U 

f f i beHehemska 
f t o c / e dan postala 
Za kristjane po vsem svetu je božič velik praznik, ko se slavi 
utelešenje Božjega Sina, za neokristjane v gibanju Univerzal
no življenje pa je vsak dan božič, ki ga poskušajo živeti po 
nauku Jezusa iz Nazareta. Pravijo, da niso pripadniki pribi
tega (križanega), temveč vstalega Kristusa. 

Neokristjani iz Univerzalnega 
življenja se imenujejo tudi prak-
ristjani, s čimer opozarjajo na iz-
vornost in čistost krščanskega 
nauka, ki ga v novi, celovitejši 
luči, prilagojeni današnjemu 
času in izrazoslovju (v skladu z 
Jezusovo izjavo: "Se mnogo vam 
imam povedati, a zdaj bi še ne 

mogli nositi.")5 sprejemajo od 
božje prerokinje sestre Gab-riele 
iz Wurzburga. Pravijo: "Notran
je življenje je življenje v Bogu. 
Zunanje življenje je življenje v 
zgoščeni materiji z vsemi prijet
nostmi, željami, hrepenenji in 
strastmi. Notranje življenje po
teka mirno, ker je Bog tišina. Do 
notranjega življenja pridemo z 
izpolnjevanjem Desetih zapove
di in Govora na gori. Ko potuje
mo iz zunanjega življenja v no
tranjost, spoznamo, da je vse ze
meljsko in človeško samo iluzija, 
minljive sanje in da nam ne daje 
niti opore, niti trajne sreče, niti 
veselja. Notranje življenje za 
prakristjane pomeni biti v ne
nehnem zavestnem stiku s Kris
tusovim Duhom in v vsakdan
jem življenju uresničevati nau
ke, ki jih je učil kot Jezus iz Na
zareta. Pravijo: "Notranje živl
jenje moramo uresničevati vsak 
dan. Božiča ne moremo živeti 
samo en dan v letu, ostale dni pa 
v zunanjostih, prepiru, sporih, 
pohlepu in sovraštvu." 

BOŽIČNI 
SIMBOLI 
NOTRANJOSTI 

Rojstvo Kristusa, sovladarja 
Nebes, kot majhnega dečka v 
hlevu simbolizira, da je prišel za 
vse (za revne in bogate), ki se mu 
odprejo in sprejmejo notranjo 
svetlobo. Kristus ni hotel postati 
kralj tega sveta. Hotel je, da ljud
je najdejo pot v notranje kraljest
vo. Hlev simbolizira preprostost, 
otroštvo, to, kar biva v srcu - lju
bezen. Simbol hleva tudi po dva 
tisoč letih pomeni, da Boga ne 
najdemo v palačah, v kamnitih 
hišah, ki se svetijo od zlata. V zu
nanjem blišču in razkošju ni 
prostora za notranjo luč, Boga. 

Njegovo rojstvo pomeni mir na 
zemlji, mir med vsemi živimi 
bitji. Preroki so ga napovedovali 
kot prinašalca miru, zato je bil 
rojen med živalmi, kar je v tej 
obliki morda edinstveno v sve
tovni zgodovini. Njegovo rojstvo 
pomeni, da je naravno (torej po 
volji Stvarnika), da živimo v pri
jateljskih odnosih z živalskim 
svetom in naravo nasploh. 

Rodil se je revnima staršema, 
Mariji in Jožefu, ki pa sta bila 
navznoter bogata človeka, saj sta 
v notranjosti čutila Boga, komu
nicirala z njim in tako živela du

hovno izpolnjeno življenje. Zu
nanje bogastvo in blišč imata z 
notranjostjo bolj malo skupnega. 
Zato sta Jožef in Marija na zunaj 
revna in s tem opozarjata, da če 
se ženemo samo za zunanjim bo
gastvom, materialnimi dobrina
mi, spregledamo notranje živl
jenje. 

ZAKAJ NE 
DOVOLIMO 
KRISTUSU VSTATI 

v zvezi s praznovanjem božiča 
se prakristjani sprašujejo: "Vsa
ko leto za božič polagamo iz
rezljane jaslice, toda zakaj ne do
volimo, da Kristus vstane. Zakaj 
hočemo vedno videti Jezusa iz 
Nazareta kot otroka? Kristus je 
Božji Sin, prišel je k nam in 
odšel je kot Sin ve'nega Očeta. 
Toda mnogi naredijo iz božiča 
kič s poganskimi običaji. Nemir
no hitijo v nakupovalne hiše, in 
ker ne čutijo notranje božje lju
bezni, potrebujejo zunanja dari
la. Preganjajo živali, nekatere pi
tajo, da bi jih natančno za božič 
ubili, začinili, spekli in pojedli. 
Če bi si podredili zemljo v lju
bezni, tudi ne bi ubijali dreves in 
si jih postavljali v stanovanje kot 
božično okrasje. Kdor nima no
tranjega okrasja, ljubezni in no
tranjega miru, potrebuje zunanje 
okrasje. 

Če bi kristjani Kristusu dovo
lili resnično vstati, tako da bi 
sledili nauku Jezusa iz Nazareta, 
tedaj ne bi imeli izumetničenih 
jasli, voščenega otročička in 
oslička. Kristus je že zdavnaj 
prerasel jaslice! Morda smo mi 
voščene figure, potem potrebuje
mo vošče-nega fantka. Če bi ver
jeli Gospodovemu glasu, potem 
bi morali reči: Gospod, pridi in 
izženi iz templja prekupčevalce, 
ki te še danes imajo v vosku, ker 
so še sami muzej voščenih lutk. 
Kristus je vstal, ne leži več v jas
licah. Zakaj mu ne dovolimo, da 
odraste? Bil je največji prerok 
vseh časov, inkarnirani Božji 
Sin, ki nam s svojo močjo poma
ga najti pot nazaj k Očetu. Bil je 
revolucionar. Zahteval je jasno 
odločitev, slediti Mu in opustiti 
človeško. Enako zahteva še da
nes, kajti Kristus je vstal in go
vori. Govori ljudem, ki so pri
pravljeni sprejeti Njegov glas in 
uresničiti to, kar je učil kot Jezus 
iz Nazareta." 

STVARSTVO IN 
NOTRANJA POT 

Prakristjani učijo, da je Bog 
tekoča svetloba, vseprisotna 
energija, ki prežarja celotno 
Stvarstvo, tako nam vidno mate
rijo (vesolje. Zemlja) kot tudi 

nevidni duhovni svet. Bog je 
Duh, vendar pa duh in materija 
nista ločena, v biti sta eno in 
isto. Na Zemlji se je duh tako 
zgostil, da se kaže v obliki, ki jo 
mi prepoznavamo kot materija. 

Bog je vseobsegajoče tekoče 
življenje, ki večno deluje in ne
skončno biva. Človek je Božji 
otrok. Z Bogom, večnim Du
hom, je povezan preko svojega 
duhovnega jedra (duše), v kate
rem se nahaja Božja iskra (indi
vidualni duh). Po jedru duše do
tekajo v nas božje življenjske 
moči. Tečejo v dušne delčke in 
od tam v celice in organe našega 
zemeljskega telesa. 

Vsa neskončnost je zgrajena na 
sedmerih temeljnih močeh svet
lobne energije. To so štiri božan
ske bitnosti in tri moči otroštva. 
Vse skupaj so pramoč. Sveti 
Duh, Bog. Bog je pramoč in 
Kristus je delna moč pramoči. 
Kristus je prvovideni Božji Sin 
in kot takšen je duhovno bitje, 
personalna manifestacija. Kot 
manifestacija ni vsenavzoč, pač 
pa je vsepričujoči Duh v štirih 
temeljnih stvariteljskih močeh, 
štirih božanskih bitnostih: red, 
volja, modrost in resnost. Tako 
je temu ustrezno izjavil: "Oče in 
Jaz sva eno" in "Moj Oče je večji 
od mene." 

Kristus se je inkarniral v Jezu
sa iz Nazareta, da bi človeštvo 
učil večnih božjih zakonov in 
pokazal, kako je treba po njih 
živeti. S svojo žrtvijo na Golgoti 
je na vsa bitja prenesel dodatno 
moč - iskro odrešenja. S tem je 
ustavil nadaljnjo degenaracijo 
vseh ustvarjenih oblik, kajti cilj 
padlih bitij je (bil) popolni raz
kroj Stvarstva. 

Naše duhovno telo je zgrajeno 
iz sedmerih temeljnih živl
jenjskih moči (to so energetski 
centri, znani tudi pod indijskim 
nazivom čakre). Kristus živi v 
notranjosti vsakega od nas; On 
je Duh, on je življenje v nas. Ko 
je kot Jezus iz Nazareta rekel: 
"Jaz sem trta in vi ste mladike," 
je s to podobo izrazil: Kristus je 
kot vsenavzoči Duh drevo živl
jenja, življenska moč, življenje v 
nas. Zato velja, kar je rekel: "Jaz 
sem pot, resnica in življenje. 
Nihče ne pride k Očetu, razen po 
meni." 

Kristus - vsenavzoči Duh v šti
rih temeljnih božjih močeh - je 
hkrati Notranji Mojster, gonilna 
sila v vsakem človeku in v vsaki 
duši, moč, ki spreminja in vodi 
nazaj. On je pot. Ko prakristjani 
uresničijo četrto razvojno 
stopnjo oz. kvaliteto (resnost), 
zaslišijo v predelu srca Kristu
sov glas, ki jih nato neposredno 
vodi k trem božjim lastnostim 
otroštva - potrpežljivosti, ljubez
ni in usmiljenju. Ko se razvijejo 
te kvalitete, pride do združitve z 
Bogom. 

Prakristjani ne verjamejo, da se 
bo Kristus vrnil kot človek (tako 
kot razglašajo nekateri novodob
ni tokovi), pač pa pravijo, da je 
Kristusov Duh tisti, ki vodi v 
odrešenje in da nanj ni treba 
čakati, ker je že tu! Zato se prak
ristjani učijo t.i. notranje poti, s 
pomočjo katere se samospozna-
vajo in v vsakdanjem življenju 
uresničujejo zakone Desetih 
Božjih zapovedi in Govora na 
gori. V sebi, s Kristusovo 
odrešilno iskro, prebujajo 
božansko zavest in hodijo po 
kristjansko-mistični poti ljubez
ni. Ta pot je na voljo vsem, ki so 
odprtega srca, kajti na zemlji 
smo zato, da znova postanemo 
božanski. 

Silvester Vogrinec 
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Ob začetku stavke so poslali delegacijo k genera
lu Maistru; ta je odločno zahtevala, da se odpravijo 
vojaške straže ob delavnici in kurilnici v Maribo
ru, da se odstranijo slovenski železniški nadzor-
niški uradniki in podobno. Maister je takoj spoz
nal, da je stavka nastala zgolj iz nacionalnih nagi
bov, zato je zahtevo zavrnil in delegacijo odslovil. 
Kljub temu da je stavkovni odbor v začetku gene
ralne stavke brzojavno obvestil vse železniške pos
taje, se železničarji na postajah od Zidanega Mosta 
do Hoč in od Pragerskega do Središča ob Dravi 
niso hoteli pridružiti mariborskim stavkarjem. To 
je generalu Maistru in njegovim omogočilo, da so 
dobili v pomoč slovenske železničarje, bili so izkl
jučno prostovoljci. Prvi so prišli v Maribor že 30. 
novembra zjutraj in slovesno izjavili: "V Maribor 
smo prišli in tu ostanemo - živi ali mrtvi!" Sledili 
so jim še drugi prostovoljci, okrepitve so začele 
prihajati tudi iz Ljubljane. Tako je Slovencem 
uspelo obvladati razmere in zagotoviti najnujnejši 
železniški promet. Stavkajoči so vztrajali naprej, 
pogajali so se, ob tem pa je vsaka stran trdno vztra
jala pri svojih zahtevah in pogojih. 4. decembra so 
stavkajoči organizirali veliko zborovanje, ki naj bi 
se ga bilo udeležilo nekaj čez 4000 ljudi. Na zboro
vanju se je zvrstilo več govornikov, ki so strastno 
odklanjali vse, kar je slovenskega. Grajali so sesta
vo ljubljanske vlade, odklanjali monarhijo, napad
li samovoljnost generala Maistra, izražali vdanost 
avstrijski republiki in prisegali, da ne ostanejo pod 
tedaj že zedinjeno kraljevino Srbov, Hrvatov in 
Slovencev. Sklenili so, da bodo stavko nadaljevali, 
če bo treba, tudi do konca meseca. 

Stavkajoči pa so iz dneva v dan bolj spoznavali, 
da so njihovi vodje brez moči, zato so jih začeli si
liti, da stavko prekinejo. Kljub temu se je vlekla še 
do 14. decembra. Glavni hujskači in zagrizeni sov
ražniki Slovencev so se po stavki prostovoljno iz
selili. Medtem so železničarji na postajah Hoče, 
Pragersko, Ptuj, Ormož in Središče ob Dravi že 26. 
decembra pred poverjenikom za promet dr. Pes-
totnikom iz Ljubljane dali slovesno zaobljubo in 
jo potem pri delu tudi spoštovali. 

ČE NE BI BILO GENERALA 
MAISTRA ... 

Rudolf Maister je bil poveljnik črnovojniškega 
okrožja v Mariboru. Oktobra 1918 je nemški 
občinski odbor razglasil Maribor in okolico za ses
tavni del nemško-avstrijske države. Po dogovoru 
je Narodni svet za Štajersko Rudolfa Maistra ime
noval za generala slovenske vojske, da se je na pod
lagi tega 1. novembra Maister razglasil za poveljni
ka mesta in vse slovenske Štajerske ter izvedel mo
bilizacijo. Odzvalo se mu je nekaj čez 3 tisoč mož. 
Precej zavednih Slovencev se še ni vrnilo iz ujet
ništva, mnogi pa so bili čez grlo siti vojne in so 
želeli vsaj nekaj dni v miru preživeti med svojimi 
domačimi. Iz mobiliziranih in prostovoljcev je bil 

v dveh dneh sestavljen Mariborski pešpolk in dve 
bateriji topništva. 23. novembra je Slovencem 
uspelo v Mariboru razorožiti nemško mestno 
Schutzvvehr, ki je nevarno naraščala. Potem so sile 
generala Maistra v dobrem tednu zasedle sloven
sko jezikovno mejo na črti Velikovec - Špilje -
Radgona in jo krepko držale. Če Rudolfa Maistra 
ne bi bilo, tudi tega vojaškega uspeha ne bi bilo in 
državna meja bi potekala povsem drugače, v veliko 
škodo slovenskega naroda. Po načrtih štajerskih 
Nemcev naj bi meja potekala po reki Dravi, v tem 
primeru bi tudi Prekmurje ostalo pod Madžarsko. 
Po drugi, za Slovence še manj ugodni varianti, naj 
bi meja potekala po meji med Halozami in 
Hrvaško - Macelj - Donačka gora - Boč - Konjiška 
gora. Apetiti skrajnežev pa so bili še večji, republi
ki Avstriji so hoteli priključiti celo Spodnjo Štajer
sko. Njihovo geslo je bilo: "Horuck bis zum Stein-
bruck!" Torej - do Zidanega Mosta. Na srečo smo 
Slovenci tedaj imeli človeka, kot je bil Rudolf 
Maister, ki je z zavednimi sobojevniki znal ohrani
ti za Slovenijo vsaj enega od naših štirih narod
nostnih mejnikov. V bojih za slovenski del 
Koroške je bil generalu Maistru v veliko pomoč 
nadporočnik Malgaj. Tudi tam so skraja dosegali 
precejšnje uspehe, vendar je Maister znal položaj 
stvarno oceniti, zato je 27. novembra 1918 z av
strijskim polkovnikom Rudolfom Passyjem pod
pisal pogodbo o razmejitveni črti, ki naj bi bila 
reka Drava. Toda Narodna vlada v Ljubljani s tem 
ni bila zadovoljna, enako ne koroški slovenski vo
ditelji. Uspavali so se z utvarami, da nam bosta 
ameriški predsednik Wilson in pariška mirovna 
pogodba dala vse, kar bomo hoteli - celo Koroško, 
Gorico in Trst. No, iz nadaljnjega poteka dogod
kov vemo, kakšen je bil rezultat teh sanj, da pride
mo vsi Slovenci "pod streho hiše ene". 

SRBI PREVARALI 
SLOVENSKE VODITEUE 

v tem feljtonu sem že zapisal, da nove države 
Slovencev, Hrvatov in Srbov mednarodno ni 
nihče priznal. Kljub temu je Slovenija mesec dni 
živela bolj ali manj samostojno narodnopolitično 
življenje, čeprav se je v tem času čez njeno ozemlje 
valilo s front ogromno vojaštva, vojnih ujetnikov 
in civilnih uslužbencev z družinami različnih na
rodov. Narodni svet v Ljubljani je že 31. oktobra 
1918 imenoval vlado, ki se je uradno imenovala 
Narodna vlada Slovencev, Hrvatov in Srbov v 
Ljubljani, potrdilo pa jo je Narodno viječe v Za
grebu. Ta vlada je v glavnem imela najvišja zako
nodajna in izvršilna pooblastila, bila je bolj ali 
manj samostojna v nekakšni konfederativni pove
zavi z Zagrebom. Zedinjena Slovenija je prvič pos
tala realno dejstvo, saj je morala za svoje narodne 
zadeve skrbeti sama in tudi za obrambo svojega 
ozemlja ni dobila nobene pomoči od Narodnega 
viječa v Zagrebu. 

P R E J E L I S M O 

Izjava za javnost 
Novoizvoljeni Mestni svet v 

Mestni občini Ptuj je na svoji 
prvi seji sprejel prve odločitve. 
Zupan je pohitel s predlogi za 
imenovanje podžupanov in 
Mestni svet jih je na prvi seji 
tudi potrdil. Slovenski krščanski 
demokrati se z imenovanjem v 
celoti ne strinjamo. 

Na prvi seji so tako razdeljene 
najvišje pohtične funkcije v 
občini. Zanimivo, da so te funk
cije podeljene svetnikom poli
tičnih strank, ki so pred volitva
mi poskušale onemogočiti kan
didaturo sedanjemu županu. Ta
krat so predlagali spremembo 
statuta Mestne občine, ki bi naj 
izrecno določal profesionalnost 
župana. 

V primeru, ki so bili imenova
ni trije podžupani, bi bilo zaradi 
političnega ravnotežja pomemb
no, da bi eno podžupansko mes
to zasedel svetnik iz pomladnih 
strank. Stranka SKD je zato tudi 
dala svoj predlog županu za 
podžupansko mesto. V kolikor 
bodo tudi ostale funkcije v mest
nem svetu razdeljene po ključu, 
ki je bil uporabljen pri razdelitvi 
podžupanskih mest, lahko z go
tovostjo pričakujemo, da bodo 
na Ptuju politiko vodile stare po
litične sile. 

Stranka SKD tudi podpira 
predlog, ki ga je sprožil svetnik 
Ignac Vrhovšek v zvezi z dode
litvijo mandata svetniku, ki je 
bil izvojen na listi KS. Gre za 
sum kršenja volilne zakonodaje 
v zvezi s seštevanjem glasov vo
livcev na nivoju občine, ko so 
bili predlagatelji list po volilnih 

enotah različni. Mestni svet je 
predlog zavrnil, in če bo po prav
ni poti ugotovljeno, da je bila 
kršena zakonodaja, je to slaba 
popotnica Mestnemu svetu za 
naslednja štiri leta. 

Predsednik OO SKD Ptuj 
Peter Pribožič 

NOVICE IZ KARITAS 

Mesec voščil in 
dobrih želja... 

V torek, 15. decembra, je bilo pri sv. Doroteji v Domavi 
zadnje srečanje predstavnikov župnijskih Karitas ptujske 
in završke dekanije, v letošnjem letu. 

Ker je december mesec praznikov, čestitk, dobrih želja 
in navsezadnje tudi hvaležnosti in zahval, se sodelavci 
župnijskih Karitas ptujske in završke dekanije iskreno za
hvaljujemo vsem, ki ste vse leto s svojimi darovi pripo
mogli k delovanju Karitas. Iskreno se zahvaljujemo tudi 
vsem poslovodjem, prodajalcem in drugim delavcem 
Mercatorjevih in drugih zasebnih trgovin, ki so nam v 
tednu Karitas omogočili zbiranje živil za potrebe Karitas, 
in vsem tistim, ki ste darovali sredstva za družino Granda. 
Vsem bralcem Tednika želimo sodelavci župnijskih Kari
tas ptujske in završke dekanije blagoslovljen božič in dosti 
dobrega v prihajajočem letu. 

Župnijske Karitas ptujske in završke dekanije spo
ročajo, da je na zalogi nekaj pohištva. Vse nadaljnje in
formacije dobite pri sodelavcih Karitas v svoji župniji. 



ORMOŽ / ZLATA POROKA ZAKONCEV MAJHEN 

Veseliia se novih 
dni živlienla 
Na matičnem uradu v Ormožu sta 6. decembra v lirogu svo
jih najdražjih, sorodniliov in prijateljev slavila zlato poroko 
zakonca Ivan in Marija Majhen iz Ormoža. 

Zlati ženin Ivan je bil rojen 
12. septembra 1920, zlata neves
ta Marija, rojena Tušak, pa je 
luč sveta ugledala 9. januarja 
1926 v Veliki Nedelji. V letih 
1963-64 sta si Majhnova zgradi
la stanovanjsko hišo v Ormožu 
in v zakonu so se jima rodili tri-
ie otroci. Ženin Ivan je najlepša 
leta mladosti preživel v raznih 
vojskah, v različnih uniformah: 
od kralja Petra v predvojni Ju
goslaviji do prihoda nemške 
okupatorske vojske, nato je bil 
leta 1943 prisilno mobiliziran v 
nemško vojsko. Bojeval se je v 
Nemčiji, Franciji, Italiji, ob 
neki priložnosti pa se je med bo
jem oddaljil s fronte in se predal 
ameriški vojski. Kot ujetnik je 
bil poslan iz Italije v Severno 
Afriko, v Alžir, dva meseca po 
vojni pa se je vrnil domov k 
staršem. Zaposlen je bil pri 
podjetju Elektro Maribor v 
Ormožu, žena pa je ves čas nju

nega skupnega življenja doma 
gospodinjila. Upokojil se je leta 
1980 in od takrat imata z ženo 
Marijo več skupnega časa. 
Kljub letom zlatoporočenca 
pravita, da jima zdravje še dobro 

služi, veselita se novih dni in 
uživata v radostih, ki jima jih 
prinese življenje. 

Zlatoporočencema Ivanu in 
Mariji Majhen iz Ormoža 
iskreno čestitamo ob prazno
vanju zlate poroke tudi iz 
uredništva Tednika. 

Z a k o n c a M a j h e n i z O r m o ž a s t a s l a v i l a z l a t o p o r o 
k o . F o t o : H o z j a n 

PTUJ / BOŽIČEK NA OS LJUDEVITA PIVKA 

VSese/fe za bolne otroke 

o t r o c i s o t e ž k o p r i č a k o v a l i B o ž i č k a 

Otroke, ki bolehajo za cerebralno paralizo, je v sredo obis
kal Božiček. Otroci iz osnovne šole Ljudevita Pivka so mu 
pripravili zanimiv program. 

Milan Klajnšek, predsednik 
društva za cerebralno paralizo 
Ptuj-Ormož, je v pri

ložnostnem nagovoru povedal, 
da so doslej za varstveno delov
ni center Sonček zbrali 3,5 mili

jona tolarjev, sredstva pa še 
vednozbirajo.Društvošteje235 
članov, njegov glavni namen je 
bolnimizboljšatiživljenjskepo-
goje. 

M S 

P O L E N Š A K / USTANOVNO SREČANJE GASILK 

Bo kmalu vei gasilk? 

» G a s i l s k i p o s n e t e k « u d e l e ž e n k 

Na Polenšaku je bilo v nedeljo 
ustanovno srečanje komisije za 
delo s članicami v gasilski zvezi 
občine Dornava, ki jo vodi Mi
lica Primužič. V svojem delov
nem načrtu so si zastavile nalo
ge na področju izobraževanja, 
preventive in operative ter za 
kulturno življenje v društvih. 

Pred leti so bile gasilke na tem 
območju zelo aktivne in to bi 
rade ponovno obudili. Srečanja 
sta se udeležila tudi Ivan Star-
čič, poveljnik gasilske zveze, in 
Janko Cigula, predsednik gasil
ske zveze občine Dornava. Čla

nicam sta zaželela uspešno delo 
in dejala, da želita v prihodnje 
več ženskih desetin. Trenutno 

je v občini le ena ženska deseti
na in to v Žamencih. 

MS 



P T U J / V PRIČAKOVANJU PRAZNIKOV 

Novo leto s koledttiki 
Letošnja ptujska predpraznična podoba in ponudba je, vsaj po 
videzu sodeč, polnejša kot v prejšnjih letih, čeprav ji nekateri 
zamer^o, da ji manjka celovitost, da je preveč neenotna. 

15. decembra se je pričel 
božično-novoletni sejem in bo 
trajal do konca meseca. 18. dece

mbra pa so nekateri Ptujčani 
spremljali tudi osvetlitev velike 
praznične jelke na Mestnem 

trgu, kjer bo letos že devetič po
tekalo tradicionalno novoletno 
srečanje Ptujčanov z nagovorom 
župana in velikim ognjemetom, 
pričakujejo pa tudi novoletne 
kolednike iz Cirkovc. 

M G 

P r e d n o v o l e t n a p o d o b a M e s t n e g a t r g a , k jer b o t u d i l e t o s t r a d i c i o n a l n o n o v o l e t n o srečanje 
Ptujčanov. Foto: Črtomir G o z n i k 

S L O V E N S K A B I S T R I C A / Z I M S K I MOTIVI NA VOŠČILNICAH 

VQS€ilni€e Jožke TemaMini 
E d e n i z m e d s e d m i h 
m o t i v o v n o v o l e t n i h 
voščilnic p r i k a z u j e 
domačijo N i k a 
i\/lurka, z n a n e g a 
bistriškega 
g o s t i n c a , v 
n e p o s r e d n i bližini 
P tu ja 
Jožica Tomazini, sloven-
jebistriška ljubiteljska sli
karka, znana po slikah rož in 
številnih pokrajinskih moti
vih iz bližnjega Pohorja, je le
tos že tretjič ponudila svoje 
motive na prazničnih voščilr 
nicah. 

Gre za sedem zimskih moti
vov: kozolec s Križnega Vrha 
(uspela ga je ujeti na platno, še 
preden ga je podrlo neurje), pa
noramo pohorske vasice Kebelj, 
star most nad Cezlakom, Škrin-
jerjevo kapelo na Planini pod 
Tremi Kralji, domačijo v 
Močniku, Vovkov mlin v Kotu 
in lepo ohranjeno in zaščiteno 
domačijo Nikolaja Murka v ne
posredni bližini Ptuja. 

Vseh sedem motivov je nastalo 
letošnjo jesen, natisnili pa so jih 
v tiskarni Grafis. 

P T U J / DRUGIČ OTROŠKA PRIREDITEV "ZA MALE IN VELIKE" 

Vablieni na otroški žur 
Po lanskoletni uspeli prvi veliki otroški prireditvi za otroke v 
dvorani Center na Ptuju se tudi letos obeta rajanje ZA MALE 
IN VELIKE. Praznično razpoložena radijca Tatjana in Dušan 
se skupaj z otroško radijsko oddajo, številnimi nastopajočimi 
in dedkom Mrazom podajata v praznični novoletni čas sanj. 
Mali in veliki otroci so v spremstvu staršev, dedkov, babic in 
vseh prijateljev vabljeni na veliko otroško novoletno zabavo v 
nedeljo, 27. decembra, ob 16. uri v športni dvorani Center na 
Ptuju. 

Zabavali se bomo v družbi 
otroškega pevskega zbora OŠ 
Ljudski vrt, Orffovega or
kestra OS Markovci, glasbene 
skupine NEPRIDIPRAV iz 
Ljubljane, mladih glasbenikov 
in pevcev iz glasbene šole 
NOCTURNO iz Domave, Ve
nere, Aleksandre Dominko, 
Špele Huzjan, Suzane Krivec 

iz Polzele, z Božički, dimnikar
ji in afriškimi plesalci iz Ples
nega centra MAMBO, v praz
ničnem vzdušju bomo pričaka
li dedka Mraza in na koncu nas 
vse skupaj čaka še presenečenje, 
ki sploh ni več presenečenje -
velika zabava s ČUKI. Seveda 
pa bomo kakšno manjše prese

nečenje prihranili za praznično 
nedeljo. 

Organizator največje ptujske 
prireditve za otroke je tudi letos 
Družba Radio - Tednik Ptuj, 
na prireditvi se bodo za male in 
velike trudili še nekateri sodela
vci radia in Tednika, pa da ne 
pozabimo omeniti našega gene
ralnega pokrovitelja Mercator
ja SVS; saj veste, da je Merca
tor naš najboljši sosed. 

Vstopnine na otroški prire
ditvi tudi letos ne bo, v dvorani 
Center pa v nedeljo, 27. 
decembra, ob 16. uri pričakuje
mo veliko veselih, in praz
nično razpoloženih malih in 
veliki obiskovalcev. 

TA 

Z l a s k o l e t n e p r i r e d i t v e Z a m a l e in v e l i k e . Foto: M . O z m e c 



OO rOO IN TAM 
P T U J / PRVA SKUPŠČINA KMETIJSKEGA KOMBINATA, D.D. 

Letine poshvame pozUmm 
Prejšnji četrteli se je v Ptuju sestala skupščina delniške 
družbe Kmetijski kombinat Ptuj. Soglasno je potrdila vse 
predloge dosedanjega začasnega vodstva delniške družbe, 
med njimi je sprejela letno poročilo o poslovanju v letu 1997 
in program finančne sanacije družbe za obdobje 1994-1997. 
Po skupščini se je sestal nadzorni svet ter za naslednje pet
letno obdobje imenoval generalnega direktorja Kmetijskega 
Kombinata Ptuj, to je dosedanjega direktorja, diplomirane
ga ekonomista Alojza Eriača. 

Kot je povedal direktor, je pos
lovanje Kmetijskega kombinata 
Ptuj po podatkih za deset mesecev 
letošnjega leta uspešno. Predstavil 
je tudi načrte delniške družbe za 
prihodnje obdobje. Glavne dejav

nosti Kmetijskega kombinata os
tajajo agroživilstvo oziroma kme
tijstvo, čeprav bodo na področju 
čistega kmetijstva v postopkih de
nacionalizacije izgubili še nekaj 
zemljišč in se bo njihov obseg od 

sednjih 4.500 predvidoma 
zmanjšal na 3200 herktarjev. Os
tajajo še vedno veliki proizvajalci 
močnih krmil, veliki rejci 
prašičev na farmi, ki ima zmoglji
vost 70 tisoč stojišč. V vseh teh 
dejavnostih in tudi na področju 
vinarstva ne predvidevajo širjenja 
obsega poslovanje, ker tega niti ni 
realno načrtovati zaradi ekoloških 
usmeritev, zaradi omenjene dena
cionalizacije in ne nazadnje tudi 
zaradi tržnih razmer. Obseg pos
lovanja bodo poskušali povečevati 
na področju tiuistične dejavnosti, 
kjer načrtujejo pomembne in
vesticije v hčerinski družbi Ter
me. Pripravili so že strateški raz
vojni načrt, ki ga mora potrditi še 
nadzorni svet predvidoma v 
začetku naslednjega leta. V njem 
je analiza možnosti Term v pri
merjavi s konkiurenco, analiza po
tencialnega tržišča in ugotovitev, 
da imamo v Ptuju velike razvojne 
potenciale, ki pa terjajo velika in
vesticijska vlaganja. Sedaj, ko je 
matično podjetje finančno konso-
lidirano, bodo sposobni več sred
stev vlagati v ttu-istično dejavnost, 
seveda pa teh investicij ne bo 
mogoče izvesti brez najemanja 
kreditov in sodelovanja drugih 
zainteresiranih investicijsko in si
cer sposobnih partnerjev. 

J B Generalni direktor KK Ptuj Alojz Eriač, dipl. o e c 

MARKOVCI / PRVA SEJA OBSINSKEGA SVETA 

J f f t o i ^ obSno v novo leto ••«1 
Tudi v novi občini Markovci se je v minulem tednu, 17. De
cembra, prvič sestal novoizvoljeni svet, da bi opravil svoje 
prve naloge in pregledal nekaj najbližjih dolžnosti v svojem 
delovanju. 

Po uvodnem vzpodbudnem na
govoru župana Franca Kekca so 
izvoljeni svetniki, teh je 15, od 
tega dve ženski, najprej sprejeli 
začasni poslovnik o delu sveta 
ter izvolili komisijo za mandatna 
vprašanja, volitve in imenovanja 
ter statutarno komisijo. Predsed
nik volilne komisije Marjan 
Strelec je poročal o izvolitvi 
občinskega sveta 22. novembra 
ter župana v drugem krogu, 16. 
decembra. Sledila je še verifika
cija mandatov vseh svetnikov in 
konstituiranje sveta. 

Franc Kekec, župan nove občine 
Markovci, je nato čestital vsem 
občinskim svemikom v upanju na 
dobro sodelovanje v korist občine 
in vseh občanov. Po njegovem op
timističnem prepričanju ima 
občina Markovci dobre možnosti 
za razcvet na vseh področjih živl
jenja, zato naj bi v to verjeli vsi že 
na samem začetku. Najlepša pri
ložnost za promocijo nove občine 
pa se ponuja prav v teh dneh in ob 
nastopu novega leta, ki naj bi mu 
skupaj nazdravili v silvestrsko-

novoletni noči na prostoru pred 
staro šolo in cerkvijo sv. Marka. 

Vsi izvoljeni svetniki, župan in 
vsi, ki so delali za ustanovitev 
občine Markovci, se vsem 
občanom in občankam zahvaljuje
jo za zaupanje, želijo lep božič in 
vse praznike ter mnogo sreče in 
uspehov v novem letu 1999. Obe
nem vse iskreno vabijo v silvestrs
ki noči kmalu po polnoči v sre
dišče Markovcev, kjer bodo lahko 
prisluhnili županovi zdravici, 
nazdravili novemu letu in svoji 
občini ter s poljubom, objemom, 
stiskom rok voščili tudi svojim 
bližnjim, svojim sokrajanom. 

K a r o i i n a P i č e r k o 

M A R I B O R / POSTA SLOVENIJE NA RAZPOTJU 

Cemi fi^Mi M pokriva 
mh pohunn sfroskov 
Pošta Slovenije, ki seje februarja letos preoblikovala v javno 
podjetje, je z dvigom kakovosti storitev in uvedbo številnih 
novosti pomembno prispevala k nacionalnemu razvoju in 
tudi razvoju demografsko ogroženih območij, je poudaril 
njen generalni direktor mag. Alfonz Podgorelec na srečanju 
z novinarji ob koncu leta. 

Pošto Slovenije danes in jutri je predstavil generalni direktor 
mag. Alfonz Podgorelec. Foto: M. Ozmec 

Vendar vse ni tako brezhibno, 
saj naj bi v letošnjem letu v 
Pošti Slovenije pridelali za 3,5 
milijarde izgube predvsem zara
di tega, ker sedanja cena pisem
skih pošiljk ne pokriva niti po
lovice dejanskih stroškov. Ker 
pa so bili dokaj uspešni na 
tržišču ter pri uvajanju novosti 
in ukrepov, bodo verjetno pos
lovno leto sklenili s pozitivno 
ničlo. Ob vsem tem so z veliko 
mero optimizma za naložbe v 
letošnjem letu namenili 5,2 mi- | 
lijarde tolarjev - v glavnem za 
prostorsko modernizacijo in 
uvajanje sodobne opreme. Na 
novo so odprli tri pošte, med 
njimi tudi osrednjo pošto 2250 
Ptuj, ob vsem tem pa so na novo 
zaposlili kar 191 ljudi. 

Med novosti, ki so jih uvedli v 
letošbnjem letu, sodita uvedba 
popoldanske dostave sodnih in 
upravnih pisem, uvajanje termi
nalov POS za izplačevanje goto
vine, kmalu pa bodo pričeli še 
prenos mednarodnih kurirskih 
pošiljk in paketov. Za uspešno 

izvajanje in trženje storitve 
elektronskega pisma so ustano
vili hčerinsko podjetje E.P.P.S. 
Kakovostno izvajanje projek
tov, potrebnih za nadaljnji raz
voj poštne dejavnosti, pa jim za
gotavlja strateški razvojni pro
gram do leta 2005. 

Tako po besedah mag. Podgo-
relca gostoto poštnega omrežja v 
Sloveniji še naprej izboljšujejo, 
saj ena pošta v povprečju pokri
va 36,9 km^ oziroma opravlja 
storitve za 3.619 prebivalcev. 
Poštno omrežje trenutno pred
stavlja 549 poštnih enot, od tega 
536 pošt, 6 poštnih zbiralnic, 2 

izpostavljeni okenci, 1 pismo-
noško postajo, 2 telegrafa in 2 
poštna centra. 

Ob vsem tem je namestnik ge
neralnega direktorja Pošte Slo
venije Jože Fošt tudi v novem 
letu obljubil veliko novosti. 
Mednje sodi uvedba univerzal
nega poštnega okenca, rast sto
ritev naj bi zvišali za okoli 2 od
stotka, na novo pa naj bi odprli 
še 6 pošt, tako da naj bi bilo ob 
koncu prihodnjega leta v Slove
niji že 555 enot poštnega 
omrežja. 

V letu 1999 se bodo pri Pošti 
Slovenije usmerili k širitvi dol
goročnega sodelovanja s stran
kami, razširili naj bi tudi obseg 
storitev ekspedita, lotili naj bi 
se prenosa paketov in kurirskih 
storitev tudi v mednarodnem 
prometu, sodelovali pa naj bi 
tudi v projektu prenosa in izde
lave filmov ter fotografij s pod
jetjem Kodak. 

Za uspešnost poslovanja v pri
hodnjem letu je po mnenju mag. 
Podgorelca nujna takojšnja eko
nomizacija cen pisem in dopi
snic v notranjem prometu, zato 
pričakujejo, da jim bo vlada ko
rigirala cene za okoli 7 tolarjev -
v prvi četrtini leta za 3, do pol
letja pa še za 4 tolarje. Tako 
bodo lahko v obnovo in mod
ernizacijo poštnega omrežja 
vložili planiranih 4,5 milijarde 
tolarjev. Največ denarja naj bi 
namenih za informatizacijo 
poslovanja pošt in prenovo in
formacijskega sistema ter za ob
novo prostorov nekaterih pošt v 
Sloveniji. 

M. O z m e c 

Spoštovane Podlehničanke in Podlehničani! 
v imenu Liberalne demokracije Slovenije se iskreno zahval

jujemo vsem, ki ste dali glas na letošnjih volitvah meni kot 
kandidatu za župana in našim kandidatom za občinski svet. 

Volilni rezultat, na katerega smo ponosni, pomeni zaupanje 
in veliko zadovoljstvo. 

Vsem vesel božič in srečno novo leto 1999! 
P r e d s e d n i k 0 0 L D S P o d i e h n i k 

A l o j z N o v a k 

SEDEM (NE)POMEMBNiH DNI SEDEM ( N E ) P O M E M B N I H DNI 

Umetnosi vludonja 
Med "posebnosti" letošnjega 

leta zagotovo sodi tudi (ne)delo-
vanje koalicije med Drnovškovo 
Liberalno demokracijo Slovenije 
(LDS) in Podobnikovo Sloven
sko ljudsko stranko (SLS). Po 
mnogih pretresih (in skrajno pe
simističnih napovedih) koalicija 
še vedno obstaja, liderja obeh 
strank pa vedno znova dokazuje
ta, da ta koalicija sicer ni nekaj 
"idealnega", pa tudi ne takšnega, 
kar bi moralo nujno propasti. 
Glede tega tako Drnovšek kot 
Marjan Podobnik vedno znova 
dokazujeta, da sta politika in vla
danje pač umetnosti možnega. 

KOALICIJSKO 
ŽIVLJENJE 

Slovenija že ves čas svoje sa
mostojnosti živi z različnimi koali
cijami. Najbolj nenavadna koali
cija je bil pravzaprav Demos, ki je 
nekaj časa navzven sicer ustvar
jal vtis popolne enotnosti. V njem 
so se združile programsko raz
lične stranke, ki jim je uspelo 
zadržati "enotnost', na katero so 
igrale, le toliko časa, da so do
segle nekatere globalne cilje. 
Demos je v bistvu razpadel zato, 
ker znotraj sebe ni bil sposoben 
urejati in blažiti različnosti in 
medsebojnih strankarskih nape

tosti, ker je v bistvu poskušal ust
varjati in ohranjati vtis nekakšne 
monolitnosti. Tudi vse naslednje 
koalicijske vlade so bile (in so) 
poskus sovladanja različnih poli
tičnih opcij, kar v bistvu pomeni, 
da vladajoče strukture vsakič 
(bolj ali manj) reprezentativno 
odsevajo vsakokratno razpo
loženje in odločanje volivcev in 
njihovih različnih usmeritev. Ne
kateri menijo, da to Sloveniji za
gotavlja razmeroma stabilne vla
de, ki se sicer znotraj sebe ukvar
jajo z velikimi dilemami in proble
mi, marsikdaj tudi z neučinkovi
tostjo. Vendar tako preprečujejo 
druge, nnorda celo bolj neprijet
ne politične napetosti, ki bi v dru
gačnih razmerah zagotovo nas
tajale. 

Nasprotniki sedanjega "koali
cijskega" življenja se zavzemajo 
za "čistejši" model vladanja, ki 
naj bi zagotavljal večjo premioč 
"enako mislečih". To naj bi dose
gli z uvedbo večinskega volilne
ga sistema, ki bi po mnenju za
govornikov tega sistema omo
gočil izrazitejšo "bistritev" sloven
skega političnega prostora, na
tančnejše profiliranje in tudi 
združevanje posameznih strank 
z leve in desne polovice sloven
ske politične scene. 

Kljub vsemu je dosedanji sis
tem koalicijskega vladanja v Slo
veniji domala sleherni stranki 
omogočil participacijo v nepos
redni oblasti. Vendar pa se 
"razočarane" stranke, ki so v ne
katerih obdobjih iz najraz
ličnejših vzrokov izpadle iz koali
cij, zdaj ukvarjajo predvsem s 
"slabimi stranmi" teh povezav. 
Tudi 'Večna" nosilka koalicijskih 
povezav LDS v bistvu še ni nikoli 
celoviteje ocenila, kaj koalicijske 
povezave v resnici pomenijo. V 
tej stranki sicer kar precej govori
jo o (ne) koristnosti koalicij, 
včasih tudi grozijo, vendar pa se 
na koncu vselej pragmatično 
odločajo predvsem po vsako
kratnih občutkih svojega liderja 
Drnovška. 

Nekaj podobnega se je zgodilo 
tudi tokrat, ko so mnogi znotraj 
stranke in zunaj nje pričakovali in 
napovedovali "obračun" z nepos
lušno SLS zaradi njene 
odločitve, da ob interpelaciji ne 
bo podprla šolskega ministra 
Gabra (LDS). Drnovšek zdaj že 
spet prepričuje strankarske "ne-
zadovoljneže", da se pač ne raz
dirajo koalicije, ki - kljub vsem 
težavam, s katerimi so soočene -
vendarle dosegajo tudi uspehe. 
Ob primeru Gaber je zelo glasno 

napovedoval "kaznovanje" SLS 
tudi generalni sekretar LDS Go
lobic, ki po pomembnosti sodi v 
sam vrh vodstva LDS. Vendar pa 
se tudi tokrat kaže, da ima v tej 
stranki (še vedno) odločilno pre
moč dr. Drnovšek. Zato tudi ni 
čudno, da Marjan Podobnik v 
enem izmed svojih zadnjih inter
vjujev Golobičevih groženj sploh 
ni hotel komentirati. Dejal je, da 
ga ne zanima, kaj govori Golo
bic, ker se on pogovarja in dogo
varja z Drnovškom ... 

TAKTIZIRANJA IN 
KOMPROMISI 

Slovensko vladanje je očitno 
marsikdaj veliko bolj plod raz
ličnih taktiziranj in kompromisov, 
kot pa si to lahko zamišljajo po
samezni opazovalci in komenta
torji. "Načelnost" pri tem marsik
daj zamenjujejo s trenutnimi in
teresi ... 

Komentator Dnevnika ugotav
lja, da pri "zgodbi o interpelaciji 
proti ministru Gabru nikakor ne 
gre spregledati dejstva, da se je 
z njo koalicija med LDS in SLS 
začela spreminjati v prazno lupi
no". Komentator navaja, da v nju
ni koalicijski pogodbi piše, da 
nihče od partnerjev brez pred
hodnega dogovora ne bo podprl 
interpelacije proti kateremukoli 
ministru, niti javno ne bo naspro
toval politiki druge stranke - če 
pa to že bo storil, bo pred tem iz
stopil iz koalicije. 'Taka dikcija 
pogodbe je več kot logična in 

zahteva igro z odprtimi kartami, 
saj predpostavlja, da bo minister, 
ki bi ga'očitno polomil, dovolj 
moder, da bo odstopil sam ali pa 
ga bo v odstop prisilila njegova 
stranka; če pa bi se ravno na
sprotno zgodilo, da bi eden iz
med partnerjev trdil, kako ga in-
terpelirani minister tako lomi, da 
bi moral odstopiti, drugi pa bi bil 
o taistem ministru prepričan, da 
je eden od najuspešnejših poo-
samosvojitvenih politikov, bi to 
pomenilo, da so pogledi koalicij
skih strank postali zelo različni, 
da ista dejstva vidijo na diame
tralno različen način in je zato us
klajevanje med njimi postalo ne
mogoče ..." Prav to pa se je zgo
dilo ob Gabru. SLS je Drnovšku 
najprej predlagala, naj bi Gabra 
sam zamenjal, ko s tem svojim 
predlogom ni uspela, pa je napo
vedala, da bo v parlamentu 
podprla predlagatelje interpela
cije zoper Gabra. V Slovenski 
ljudski stranki mislijo, da s tem 
vendarle niso delovali proti inter
esom koalicije in zato tudi ne raz
mišljajo o "prostovoljnem" izsto
pu iz koalicije, kar bi bila po 
mnenju nekaterih komentatorjev 
edina logična posledica 
takšnega njihovega dejanja. 

BOJ ZA OBLAST 
ALI RAZPAD 

Komentator Dnevnika poudar
ja, da se bo vlada tudi v očeh do
bronamernega opazovalca spre
menila v golo orodje v boju za 

stolčke, če po interpelaciji proti 
dr. Gabru vladajoča koalicija ne 
bo razpadla. Slišati pa je tudi 
drugačna mnenja. Eden izmed 
komentatorjev ugotavlja, da je 
šlo v bistvu za premišljeno takti
ziranje SLS, in opozarja, da je 
SLS glasovala tako, da interpela
cija proti ministru Gabru v nobe
nem primeru ne bi mogla uspeti. 
"Namreč, tudi če bi se našel 
kakšen "izdajalec" /.../, bi interpe
lacija nikakor ne mogla sestaviti 
potrebne večine. Zato lahko 
rečemo, da je onkraj silnih nav
dušenj (zlasti Peterleta, pa tudi 
Janše) ali razočaranj (LDS) koali
cija ob zadnjem glasovanju delo
vala brezhibno. Težko je sicer 
reči, ali je bila tretjinska nepod-
pora interpelaciji del prefinjene-
ga načrta (kako naj SLS reši 
obraz in koalicijo hkrati) ali je raz
cep nastal spontano (ker je pos
lanske roke pač upravljal instinkt 
preživetja ..." (Vlado Miheljak). 
Ob tem je treba vedeti, da je za 
zamenjavo ministra Gabra glaso
valo 12 poslancev ljudske stran
ke, tretjina njenih poslancev pa 
se je glasovanja vzdržala... 

Na vprašanje novinarjev, ali je 
prepričan, da je za državo se
danja koalicija dobra, je pred
sednik Slovenske ljudske stran
ke Marjan Podobnik odgovoril: 
'V tem trenutku žal ni boljše alter
native, verjetno pa vsakdo opazi 
veliko stvari, ki so v tej koaliciji 
daleč od optimalnih." 

J a k K o p r i v e 



P T U J / ŽENSKI VEČER Z VERONIKO RAKUS 

ISvIlenle mi sttlnh 
Decembrski ptujsld žensid večer je potekal v pogovoru z Vero
niko Rakuš, ptujsko slikarko, ki živi na Ptujski Gori, kjer je 
našla svojo oazo za umetniško ustvarjanje. Njeno življenje in 
delo se prepleta med umetnostjo in vaškim življenjem, življen
jem na trgu. 

Kot slikarka najpogosteje ust
varja v olju, čeprav ji tudi druge 
tehnike niso tuje. Svoj lunetniški 
opus je začela že zelo zgodaj, prvo 
razstavo je imela že kot osmošolka 
leta 1963. Doslej je imela že več 
kot sto samostojnih in več kot 
dvajset skupinskih razstav. Sode
lovala pa je tudi v več kot 50 sli
karskih kolonijah, nekatere je 
tudi pomagala organizirati. Naj
novejša razstava z njenimi deli je 
bila odprta 15. decembra v galeriji 
Commerce v Ljubljani in bo na 
ogled do 8. januarja. 

Veronika Rakuš je bila povabila 
na ptujski ženski večer zelo vese
la, čeprav meni, da je vsaka žen
ska, ki se poleg osnovnega dela 
ukvarja še s čim drugim, kar jih 
zapolnjuje njeno poslanstvo (piše, 
riše in podobno), vredna pozor
nosti in spodbujanja. Zase pravi, 
da je imela srečo, da se je lahko 
pričela izpovedovati s slikanjem. 
Podporo je imela tudi v starših, 
čeprav je oče bil nekoliko nes
rečen, ker je bil mnenja, da bo kot 
slikarka obsojena na večno 
revščino. V življenju je menjala 
kar nekaj poklicev, začela pa je 

Veronika Rakuš , s l ikarka s 
Ptujske Gore. Foto: Kosi 
kot črkoslikarka. Vsak poklic je 
dal nekaj, kar je lahko s pridom 
uporabila pri slikanju. 

Risanje je za Veroniko Rakuš 
potreba, ki se je ne bi mogla 
odreči, čeprav jo je bilo včasih 
težko uskladiti z vsakdanjimi 
skrbmi, ko je bila hčerka še 
majhna. Srečo pa je imela, da so jo 

vseskozi spremljali dobri ljudje in 
to tisti, ki so že v njenem naj-
nežnejšem obdobju zaznali njeno 
slikarsko žilico. Med drugim se z 
velikim spoštovanjem spominja 
pokojne dr. Štefke Cobljeve, ki je 
imela veliko srce za umetnike in 
njihovo ustvarjanje, pa Ivanke 
Golob, nekdanje ravnateljice OS 
Majšperk, učiteljice Kerblerjeve 
... Precej spodbud pa je bila 
deležna tudi od dr. Danice Piu"g, 
ki je prav tako njena mladostna 
prijateljica. Veronika Rakuš je 
imela tudi veliko srečo, da ji ni 
bilo treba živeti zgolj od umetnos
ti. "Če slikaš to, kar čutiš, od tega 
ne moreš preživeti. V nasprotnem 
primeru pa se moraš komercialno 
obnašati." 

Motivi njenih slik so se spre
minjali, največkrat pa je ujela 
vaško arhitekturo, ljudi pri delu, 
pogosto je slikala in še slika kravo 
(kot neke vrsto boginjo), ki jo ima 
upodobljeno na več kot dvesto sli
kah, danes sicer nekoliko drugače 
kot na začetku slikarske poti. Med 
njene dokaj sveže stvaritve sodi 
tudi avstralski ciklus, ki podoživl-
jeno predstavlja življenje prvot
nih prebivalcev Avstralije. 

M G 

OD TOD IN TAM 
ŠKOFJA LOKA • 
Razstava Mostovi Ptuja 

v okviru pro[ekta skupnosti najstarejšifi slo
venskih mest Škofje Loke, Pirana in Ruja^so v 
sredo, 16. decembra, v galeriji Kašča v Škofji 
Loki odprli razstavo Mostovi Ruja avtorice 
Tjaše Mrgole-Jukič. Razstava bo na ogled do 
16. januarja. 

- O M 
PTUJ • Natakar, taksi, prosim 

Na Policijski postaji v Ruju so sredi decem
bra pričeli predpraznično preventivno in repre
sivno akcijo N a t a k a r , t aks i , p r o s i m , s katero 

želijo do konca leta vplivati na voznike, ki bodo 
praznovali, da ne bi sedali za volane |DOd vpli
vom alkohola. Praznovanje je varnejše in prijet
nejše, če se domov vračamo s taksiji. Ti so da
nes že tako številni in poceni, da si ga lahko 
privošči že skoraj vsakdo, ki to želi. 

- O M 

PTUJ • Sejem popestrili z 
glasbenim odrom 

v okviru božično-novoletnega sejma na Ruju 
sta Aeroklub Ruj in Komunala Ruj postavili 
pod kostanjem pri tržnici pokriti glasbeni oder, 
na katerem bodo nastopali posamezniki in 
skupine vsak dan med 10. in 20. uro. Tako bo 
na sejmu še bolj živahno, podjetja pa bodo 
lahko tam tudi oglaševala. 

M Z 

V E L I K A N E D E U A / DECEMBRSKE AKTIVNOSTI V VRTCU 

DmMi m babkai na Msku 
V decembru je v vrtcu še pose
bej veselo. Potekajo najraz
ličnejše dejavnosti, ki so v ve
selje otrokom, staršem in za
poslenim. Ne pozabimo pa 
tudi na babice in dedke. 

Otroci so z velikim veseljem 
nesli domov vabila, s katerimi so 
v vrtec povabili babice in dedke. 
V petek, 4. decembra, ob 9. uri so 
se povabljenci odzvali povabilu. 
Nekateri so prišli od precej daleč 
kljub slabemu vremenu. Otroci so 
izvedli plesno-glasbeno dramati
zacijo "O debeli repi". Plesno so se 
vživljali v vlogo dedka, babice, 
vnukinje in živali. Prikazali so po
membnost medsebojne pomoči. 

Dan pred srečanjem so otroci 
pekli tudi "parkeljne" ter jih poka
zali babicam in dedkom. Brez 
težav so jim povedali tudi recept 
za pripravo. Sledil je razgovor o 
miklavževanju nekoč in danes. 

Babice, dedki in otroci so nato s 
skupnimi močmi naredili karton
ski čevelj, tega pa so doma na 
okno nastavili Miklavžu. Otroci 
so kar žareli od zadovoljstva, babi

ce in dedki pa so bili zadovoljni z 
iznajdljivostjo in vztrajnostjo 
svojih vnukov in vnukinj. 

Vzgoj i te l j ica 
S t a n k a Špindler 

P T U J / PO BOŽIČNO-NOVOLETNEM KONCERTU 

Jiovl pov«4 vabllenti 
Božično-novoletni koncerti so priložnosti, ko se s svojim de- | 22. decembra pa so imeli kon-
lom predstavijo zbori, pevske in glasbene skupine, orkestri... 
Eden takšnih je tudi mešani pevski zbor Društva upokojencev 
Ptuj. V zboru, ki je bil ustanovljen že leta 1966, poje danes 26 
pevcev in pevk, že petnajsto leto pa ga vodi zborovodja Jože 
Dernikovič. 

V zadnjem času so imeli več 
nastopov. Najprej so zapeli na 
kulturnem večeru v Hajdošah, 
minulo soboto so pripravili no

voletni koncert v Narodnem 
domu na Ptuju, na katerem je 
zapel tudi mešani pevski zbor 
hajdoškega gasilskega društva, 

cert še v ptujskem domu upoko
jencev. 

Zbor vadi v Narodnem domu 
ali prostorih društva enkrat ali 
dvakrat tedensko. V svoje vrste 
vabijo nove pevce - upokojence, 
je povedala gospa Zamudova. 

M Z 

Mešani pevski zbor Društva upokojencev Ptuj 

D O R N A V A / GLASBA NAPOLNILA BAROČNI GRAD 

Domavski baročni dvorec, v 
katerem stanujejo odrasle 
duševno prizadete osebe, je 
običajno ob nedeljah v spo
kojnem miru. V nedeljo pa so 
vhod razsvetljevale številne 
lučke, ob vhodu pa so se razli
vale melodije lovskih rogis-
tov. Vse to je naznanjalo, da 
se v gradu nekaj dogaja. 

Še posebej so bili tega veseli 
sedanji stanovalci gradu. Odbor 
za obnovo gradu je organiziral 
božično-novoletni koncert, saj 
se zavedajo, da glasba lahko 
pove več kot tisoč besed. Tako 
so ponovno želeli spomniti, 
kako bogato akustiko skriva 
lepa baročna dvorana. To so do
kazali člani moškega okteta iz 
Domave, ki jih vodi Simona 
Žgeč Veselic, in otroci iz zaseb
ne glasbene šole Nocturno pod 
vodstvom Lidije Žgeč. Glasba je 

Domavski oktet 

napolnila mogočno dvorano in 
ogrela dlani številnih poslušal
cev. 

Program je povezovala Slavica 
Bratuša, v priložnostnem nago
voru pa sta bivši župan mag. 

Tone Velikonja in sedanji 
župan Franc Šegula zaželela pri
jetne praznike in vse dobro v 
novem letu. Člani odbora so po
vedali, da bodo tudi v priha-
jočem letu nadaljevali svoje 
delo. 

M S 

P T U J / SREČANJE OTROŠKIH PLESNIH SKUPIN SLOVENIJE 

Sklad za ljubiteljske kulturne 
dejavnosti Republike Sloveni
je je skupaj s svojo območno 
izpostavo na Ptuju organizi
ral četrto srečanje izbranih 
plesnih skupin Slovenije z 
naslovom Migam. Srečanje je 
bilo sestavljeno iz dveh prire
ditev: matineje in plesnega 
popoldneva. 

Prizor iz Sadne opere Plesnega foruma Celje. Foto Langerholc 

Skupine, ki so nastopile na do
poldanski matineji, je izbrala 
selektorica Andreja Obreza. 
Tako so na Ptuju nastopile ptuj
ska plesna skupina Plesnega 
kluba Mambo, Plesna šola Pan
dora iz Ormoža, oddelek za iz
razni ples Srednje glasbene in 
baletne šole iz Ljubljane, Plesni 
forum iz Celja z dvema predsta
vama. Plesna skupina Tinča OŠ 
Jakoba Aljaža, Plesna skupina 
Adams iz Kranja, Plesna skupi
na Najdenčki OS Kuzma, Pla

šna skupina Kasandra OŠ Ore-
hek iz Kranja, Plesna skupina 
Tinča iz Kranja in Plesna sku
pina Švrkle iz Velenja, kot gost
je pa Plesni studio Vindi iz 
Varaždina. 

Popoldne je Plesni forum iz 
Celja prikazal še Sadno opero z 
naslovom Čarobni svet Dežele 
sadja, za katero je pripravila ko
reografijo in jo zrežirala Goga 
Stefanovič-Erjavec. 

M Z 



C I R K O V C E / SREČANJE STAREJŠIH O B Č A N O V 

Sreimie, M p i bodo s e dolgo pomnili 
v prostorih turistične lime-
tije Medved v Zgornjih Ja
blanah je bilo 20. decembra 
prisrčno srečanje starejših 
občanov bivše lirajevne 
sliupnosti Cirliovce, lii ga je 
pod poiiroviteljstvom občine 
Kidričevo vzorno organizi
rala krajevna organizacija 
RK Cirkovce v sodelovanju z 
gasilskimi društvi Mihovce-
Dragonja vas, Jablane, 
Šikole in Starošince. To je 
bilo že 23. srečanje sta
rejših, ki ga je že dvajsetič 
vodil Milan Munda. 

Na območju bivše krajevne 
skupnosti Cirkovce živi čez 300 
starejših nad 70 let, srečanja pa se 
jih je udeležilo 163. Kot je pove
dala predsednica KO RK Cirkov
ce Pavla Veler, so nekaj starejših, 
ki se srečanja niso mogli udeležiti, 
obiskali na domu, prav tako so 
obiskali tiste, ki žive v domu upo
kojencev. 

Za kulturni utrip so poskrbeli 
učenci osnovne šole Cirkovce, 
ljudske pevke - žanjice in Vesele 
Polanke na ljudskih instrumentih 
ter ansambel Idila, ki že nekaj let 
s svojim igranjem razveseljuje na 
teh srečanjih. Poskrbeli pa so tudi 
za drobne pozornosti, ob tem da 

so udeležence srečanja tudi obda
rili. 

Pozdravni govor je imel župan 
občine Kidričevo Alojz Šprah in 
tudi obdaril najstarejšo ude
leženko srečanja Terezijo Med
ved, ki se je rodila leta 1907, KO 

RK pa je obdarila drugo najsta
rejšo udeleženko srečanja Marijo 
Medved, ki se je rodila leta 1909, 
in najstarejšega udeleženca Štefa
na Paimiana, ki je pred kratkim 
praznoval 90. rojstni dan. Za 60-
let skupnega življenja pa so obda-

Tudi na letošnjem srečanju starejših v bivši KS Cirkovce je bilo veselo. Foto: Franc Trčko 

rili zakonca Viktorja in Angelo 
Znidar iz Cirkovc. Drobne pozor
nosti pa so bili deležni tudi trije 
udeleženci, ki so v teh dneh praz
novali rojstne dneve. 

M G 

K O M E N T I R A M O / KASASTVO PRED IZZIVOM 

Kai bo prinesla nova tekmovalna seiona 
Na zadnji seji upravnega odbora Kasaške 

zveze Slovenije v Mariboru so govorili o 
pripravah na novo tekmovalno sezono, ki 
se bo začela na velikonočni ponedeljek, 5. 
aprila, v Ljutomeru. Priprave so se že 
začele, kmalu po novem letu bodo oživeli 
tudi slovenski hipodromi, saj bo konec 
kratkega zimskega počitka konj. Treningi 
so torej pred vrati in ni naključje, da tem
peratura kljub zimi počasi narašča. 

Minula sezona je postregla z izvrstnimi re
zultati in osebnimi rekordi, ki potrjujejo oce
ne o vrhunskih dosežkih domače reje. To 
velja zlasti za ljutomerske kasače, ki so eden 
od razpoznavnih znakov slovenske konjere
je, zato ne presenečajo zahteve poznavalcev 
razmer, da bi morali ljutomerskega kasača 
postaviti ob bok lipicancu. Novo tekmovalno 
obdobje bo terjalo tudi več sistemskih in or
ganizacijskih sprememb. Nanje so opozorili 
na nedavnem mariborskem sestanku najod
govornejši predstavniki kasaške organizacije 
in menili, da je treba s pridom uporabiti po
zitivne izkušnje zadnjega obdobja, odpraviti 
pa slabosti in napake. Podprli so predloge za 
notranjo demokratizacijo kasaške organiza
cije, ki so jih oblikovali na zadnjem delov
nem srečanju predsednikov kasaških klubov 

in društev na Brdu pri Kranju. Tako naj bi v 
kratkem pripravili zasnovo organiziranosti 
združenj rejcev, lastnikov in voznikov 
kasačev. Imenovali so že nosilce posameznih 
nalog. Okrepili bodo sodniško organizacijo 
in pripravili strokovno usposabljaje sodni
kov. Nanj bodo povabili več kot 30 že obsto
ječih sodnikov in nove kandidate, saj je treba 
ta del organizacije okrepiti, sodnikom pa 
povrniti ugled in spoštovanje. Zato naj bi na 
usposabljanje povabili nekaj uglednih imen 
iz evropsko najmočnejših kasaških držav -
Nemčije in Italije. 

Na seji upravnega odbora Kasaške zveze 
Slovenije v Mariboru so tudi podprli predlo
ge, da naj strokovni odbor Kasaške zveze 
Slovenije pripravi temeljito analizo dogajan
ja, celovit'̂  poročilo s predlogi ukrepov za iz
boljšanje stanja pa pričakujejo tudi od 
letošnjega vodstva dirk. Nasploh so naložili 
vsem organom Kasaške zveze Slovenije, da 
pripravijo poročila o delovanju v minuli se
zoni, o katerih bodo nato razpravljali v 
upravnem odboru in na letni skupščini zve
ze. Na njej se zagotovo ne bodo mogli izogni
ti številnim kritikam na račim prepočasnega 
spreminjanja razmer. Do skupščine bodo 
morali rešiti tudi pritožbe, ki so jih odboru 

dirk vložili tekmovalci in klubi in ki jih žal 
člani odbora dirk niso rešili. 

Pripravili naj bi tudi spremembe statuta 
Kasaške zveze Slovenije in pravilnika o orga
nizaciji kasaških dirk. To sta dve občutljivi 
področji, oba akta pa izjemno pomembna za 
bodoči razvoj kasaškega športa, ki v Sloveniji 
še vedno pridobiva na ugledu in veljavi. Zal 
pa se srečuje s pomanjkanjem sistemskih vi
rov financiranja, zato je prednostna naloga 
uresničevanje projekta »konjske stave«. O 
njem se vse preveč govori in žal premalo sto
ri, so povedali v Mariboru in imenovali po
sebno delovno skupino, ki bo nadaljevala po
govore s predstavniki Loterije Slovenije in 
Športne loterije. 

Govorili so tudi o številnih drugih odprtih 
vprašanjih in se strinjali, da je treba okrepiti 
mednarodno sodelovanje. Za to področje naj 
bi imenovali posebnega predstavnika. Pri
hodnja tekmovalna sezona bo tudi v zna
menju jubileja ljutomerskega kluba, ki praz
nuje 125-letnico. Zato bodo v Ljutomeru pri
pravili več vrhunskih prireditev, med njimi 
tudi prestižni 9. slovenski kasaški derbi. 

M.Taš 

N O G O M E T 

Prvonm^ 
Mariboiu Teataniku 
Nogometni klub Drava iz Ptuja, predvsem trener pionirjev 
Branko Žgeč in peščica staršev, so v ptujski športni dvorani 
Center organizirali že 5., tradicionalni turnir v malem nogo
metu. Sodelovalo je osem ekip. V prvi skupini so za favorita 
veljali nogometaši prve ekipe ptujske Drave, v drugi pa mladi 
nogometaši Maribor teatanika. Oba favorita sta se na koncu 
pomerila za zmagovalca. Njuno srečanje je bilo polno tempa 
in in odličnih potez. Zaradi izenačenega rezultata je o zmago
valcu odločalo streljanje kazenskih strelov. Boljši izvajalci so 
bili nogometaši Maribora Teatanika. 

Rezultati: skupina A: Publi-
kum I. - Aluminij 1:1, Drava I. -
Ljudski vrt 3:0, Publikum I. -
Ljudski vrt 10:0, Drava I. - Alu
minij 2:0, Ljudski vrt - Aluminij 
0:8, Drava I. - Publikum 1.2:0. 
Vrstni red: 1. Drava 1.9, 2. Publi
kum 1.4, 3. Aliiminij 4,4. Ljudksi 
vrt O točk. Skupina B: Maribor 
Teatanik - Jarenina 4:0, Drava II. 
-Publikiun II. 1:3, Maribor Teata
nik - Publikiun II. 3:1, Drava II. -
Jarenina 0:1, Publikum II. -Jare
nina 0:1, Drava II. - Maribor Tea

tanik 1:6. Vrstni red: 1. Maribor 
Teatanik 9, Jarenina 6, Publikum 
II. 3, Drava IIO točk. Za 3. mesto: 
Publikum - Jarenina 4:3 /0:0/ po 
kazenskih strelih. Za 1. mesto: 
Maribor Teatanik - Drava I. 6:5 
/2:2/ po kazenskih strelih. 

Drava L: Sebastijan Cener, Jan 
Žgeč, Uroš Prevolšek, Gregor 
Horvat, Matej Murata, Miha Goz
nik, Niko Topolovec, Peter Vogri
nec, Boris Kelenc. Trener: Bran
ko Žgeč in Damjan Bezjak. 

Danilo Klajnšek 

2 . S L M N - V Z H O D 

Po prvem delu vodi Tomaž 
Rezultati zaostalih srečanj: Mizarstvo Širovnik - Dobovec 8:10, 

Oplotnica ITT - Marco Polo 3:3, DAB Team - Železne Dveri 4:2. 

ZIMSKO PRVENSTVO ORMOŽA 
Nogometni klub Ormož je tudi letos pripravil zimsko prvenstvo v ma

lem nogometu. Zanimanje je kot vedno veliko, saj letos nastopa še več 
ekip kot lani, razdeljene pa so v dve lige. 

Rezultati 1. liga - 4. krog: Vičanci - Tomaž 1:4, Smoki - Pušenci 3:0, 
Središče - Mladost 7:2, DA-UGO Ptuj - SKD 4:3, Mestna graba Renualt 
- Holermous 1:6, Borec - Ivajnkovci 2:9, Da-ugo Ptuj - Pušenci 8:6, 
Mladost - Tomaž 3:4 

Rezultati 2. lige - 3. krog: RTV Kupčič - Pršetinci 5:3, Kog - Gostišče 
pri Tonetu 0:11, Habitus Lukavci - Litmerk 12:1, Cvetkovci - Vino
gradništvo Štampar 2:11, TSO - Kava bar Sima 2:9 

Danilo Klajnšek 

P T U J / USPELA M O D N A REVIJA V 
ZLATI ČRTI 

Satkiovali izkliuino 
ptuiski manekeni in 
manekenke 
Modna revija v ptujski Zlati črti postaja tradicionalna. 
Zadnja, obarvana božično-novoletno, je bila 12. decembra. 
Oblačil za otroke in odrasle, čevlje, perilo in modne dodatke 
so predstavili izključno domači - ptujski manekeni in mane
kenke. Najmlajši Jana, Neva, Tomi, Sebastijan, Patriša in 
Daša ter odrasli - Darja, Nataša, Petra, Anja, Aleš in Miloš. 
Avtorica božično-novoletne modne revije v Zlati Črti je bila 
Božena Krivec. Svoje slike velikega formata je tokrat kot do
polnilo modni reviji razstavljala Mojca Loboda iz Ptuja, ki se 
z ljubiteljskim slikarstvom ukvarja od 1994. leta. 

Z oblačili, čevlji, perilom in 
modnimi dodatki so sodelovali 
otroška modna trgovinica Pinoc-
chio Alenke Kolarič iz Ptuja, pro
dajalna Unidar Simone Gorjup -
Ratej, trgovina z moško in žensko 
konfekcijo Svitek Tanje Cebek, 
trgovina s čevlji Da ugo Zdenke 
Gomilšek, butik perila Ivana Silve 
Hvala ter butik in šiviljstvo Hari-
te Marije Plej iz Maribora. Vsi 
nastopajoči so imeli urejene 
pričeske, zanje so poskrbeli pri 
frizerskem studiu Elnett Tatjane 
Zemljak. Za njihovo celotno nego 
pa je poskrbela Silva Zagoršek iz 
kozmetičnega salona Silva. Oba 
omenjena salona domujeta ravno 
v Zlati črti. 

Poldruga ura je bila hitro naoko
li in obiskovalci, teh je bilo ta 
večer v Zlati črti resnično veliko, 
so se težko poslovili od prijaznega 
prostora. Zanimivost večera je 
bila tudi zlata penina, ki jo je 
odraslim obiskovalcem podarila 
radgonska klet. Tudi sicer ta večer 
obiskovalci iz Zlate črte niso odšli 

suhih grl, kljub temu da tam
kajšnji bistro že lep čas ne dela. 
Ta večer je to nalogo prevzel bar 
Carmen iz Domina dve. Povedali 
so, da bodo pri njih vse do novega 
vsem svojim obiskovalcem brez
plačno postregli s prav takšno pe-
nino, kot so jo pili gostje modne 
revije. 

Zdi se, da je prostor v Zlati črti 
za takšne prireditve ravno 
pravšnji. Za prijeten prostor sta 
poskrbela lastnika Zlate črte Albi
na in Marjan Korpar, ki z vsemi 
sodelujočimi v modni reviji dobro 
sodelujeta že dalj časa. Nikoli ne 
računata prostora, ne elektrike, 
vode in drugega. 

Modna revija se je odvrtela, veli
ko dela je bilo vloženega vanjo, vsi 
sodelujoči pa so bili zadovoljni, da 
so lahko predstavili sebe in svoje 
delo; menijo pa, da je to dobra 
naložba za prihodnje. Na takšen 
način jih ljudje bolje spoznajo in 
mogoče se bo kdo od gledalcev še 
kdaj oglasil pri njih. 

VT 

Takole so se ob koncu revije "nastavili" fotografu vsi nastopa
joči. Foto: Langerholc 

K U N G F U i 

Ztt naslove 
dritnrnlh prvakov 
v športni dvorani na Ravnah )e potekalo finalno tekmovanje po- i 

sameznikov za naslov državnih prvakov. Borbe so navdušile polno ; 
dvorano, tekmovanje pa so popestrili še nastopi ritmičnih skupin \ 
iz Ljubljane, Gradca in z Raven. Tekmovanje je bilo tudi izbirno I 
za sestavo kimgfu reprezentance Slovenije, ki bo 18. februarja nas- ] 
topila na svetovnem prvenstvu v Orlandu v ZDA. \ 

Rezultati borb: do 57 kg: Saiko, Maribor - Bizjak, Ptuj 2:0, do 63 i 
kg: Štruc, Slovenj Gradec - D. Korotaj, Ormož 2:0, do 67 kg: M. i 
Korotaj, Ormož - Vakej, Maribor 2:0, do 71 kg: Kolarič, Ljutomer \ 
- Babic, Ptuj 2:0, do 75 kg: Čuš, Ljutomer - Srebot, Ravne naj 
Koroškem 2:0, do 81 kg: Nikolov, Ravne - Hasanagič, Ptuj 2:0, do; 
86 kg: Leitgeb, Ravne - Pantner, Slovenj Gradec 2:0, do 91 kg:' 
Pečovnik, Slovenj Gradec - Marhold, Maribor 2:0, nad 91 kg: Re- j 
pas. Slovenj Gradec - Bagari, Miu-ska Sobota 2:0. 

Danilo Klajnšek j 
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P T U J / Z G O D B A MILANA JERIČA JE Z G O D B A M N O G I H BREZPOSELNIH 

Delal bL u dela nI 
v mestni občini Ptuj bi taldh zgodb, Kot je zgodba Milana 
Jeriča, lahko napisali več tisoč, vsaj toliko namreč, kot je 
brezposelnih. Njegova pripoved je vse prej kot razveseljiva, pri 
tem pa Milan Jerič v okviru svojih pogledov na družbena doga
janja in usode, ki ga je doletela, ne varčuje z besedami 
ogorčenja, ki so jih zlasti deležni vsi, ki naj bi v tem okolju 
blažili takšne in drugačne posledice izgube dela. Jezo zaradi 
nemoči, da bi se razmere zanj in njegovo družino izboljšale, 
zlasti stresa na Center za socialno delo, kjer po njegovem 
mnenju pomoč, ki je sicer skromna, delijo nepravilno oziroma 
so je po njegovem prepričanju deležni tudi tisti, ki si je ne zas
lužijo, saj so doslej za to družbo zelo malo naredili ali sploh 
ničesar, razen da so ji povzročali škodo. 

Z ženo, ki je pred nedavnim 
dobila delo za nedoločen čas v 
enem od čistilnih servisov, in 
hčerko živi na Potrčevi v Ptuju. 
Skupno ima 21 let delovne 
dobe, od tega 16 let v 

Avtoobnovi; ta ga je poslala na 
čakanje na domu s 70-odstotno 
plačo, ki znaša med 25 in 27 
tisoč tolarji. Dokler je bila žena 
še brez službe, so jim subven
cionirali stanarino, nekaj časa 

pa so dobivali tudi denarno 
pomoč v polnem znesku, a so jo 
pozneje znižali na sedem tisoč 
tolarjev, potem pa zaradi novih 
dejstev v celoti ukinili. Prav 
slednje je povzročilo Jeričevo 
nejevoljo, ker naj bi v Ptuju do
bivali socialno podporo nekate
ri, ki si tega ne zaslužijo. Na 
Center za socialno delo je celo 
odnesel spisek z imeni vseh, ki 
si po njegovem podpore ne zas
lužijo. Tudi ministru za delo, 
družino in socialo je pisal, ven
dar odgovora ni dobil. Raz
mišlja, da morda zato ne, ker 
jih je odkrito opozoril na neka
tere nepravilnosti v delovanju 
služb, ki bi morale najbolj po
magati ljudem, kot je on, pa jim 
ne, celo norčujejo se iz njih, pri 

tem pa ni pozabil zapisati, da v 
trenutkih razmerah v Sloveniji 
pravne države ni. 

Najbolj pa je ogorčen, ker ko 
svojo zgodbo pripoveduje župa
nu, ta govori čisto drugače, kot 
dobi pozneje odgovor v Centru 
za socialno delo. Včasih je bil 
dimnikar in je srečo prinašal 
drugim, sedaj jo potrebuje sam. 
Da bi odprl dimnikarsko obrt, 
nima pogojev, nima denarja in 
ne potrebne visoke kvalifikaci
je. Da bo pred prazniki imel 
vsaj nekaj denarja oziroma da 
bo svoji hčerki petošolki omo
gočil šolo v naravi, je prodal In-
fondove delnice za borih 30 
tisočakov. Jerič odkrito prizna
va, da prime za vsako delo, ki se 
mu ponudi, tudi kakšen 

M I l a n Jerič, e d e n i z m e d t i s t ih Ptujčanov, k i j i m življenje ni 
p o s u t o z rožicami. Foto: M . O z m e c 

dimnik bo omel, vendar naj mu 
ne pošiljajo inšpekcije, saj želi 
le pošteno živeti in preživeti, 
kradel pa ne bo. Še dobro, da so 
doma vajeni skromnosti in 
varčnosti ter da jim po pop
lačilu položnic zato še ostane 
nekaj za življenje. Skupaj se jim 
mesečno z vsemi prejemki, od

kar je žena v službi, 
nateče do 80 
tisočakov, kar je za 
preživetje 3-članske 
družine izredno malo. 
Za stanovanje plačajo 
skoraj trinajst tisoč 
dolarjev, elektrika pa 
jim bo po novem 
izračunu vzela 9500 
tolarjev na mesec. 
Jeriču firma trenutno 
dolguje 200 tisoč to
larjev; pred kratkim 
si je dal dolg tudi za
pisati, vendar mu ta 
kos papirja v teh kri
tičnih razmerah 
ničesar ne pomeni, saj 
od papirja ne more 
živeti. Najhujša pa je 
negotovost čakanja na 
domu, ko ne ve, kaj 
bo z njim. Ali bo po 
novem letu še delavec 
Atoobnove ali ne, ali 
bo prejel odpravnino 
in šel na zavod oziro
ma negotovo pot is
kanja druge zaposlit
ve? Pri 43 letih začeti 
na novo je izredno 

težko, poleg tega mu je 16-letno 
delo v Avtoobnovi pustilo pos
ledice - hude in neozdravljie 
bolečine v križu. S takšno ka
rakteristiko je za delodajalce še 
manj zanimiv, rad pa bi sebi in 
družini zagotovil boljše življen
je. Rad bi hčerki kupil računal
nik, ki si ga tako močno želi, s 
kakšno malenkostjo pa razvese
lil tudi ženo in sebe. Črne misli 
odganja ob gospodinjskem delu 
in drugih hišnih opravilih. 
Ženo želi čim bolj razbremeni
ti, saj v službo odhaja popoldne 
in prihaja zvečer. 

Bližnje praznike bo Jeričeva 
družina preživela doma, na 
mizi se bo našla tudi krakšna 
dobrota, upanje na boljše pa so 
tako in tako že skoraj izgubili. 
Če pa že mora izreči novoletno 
željo, si Milan Jerič najbolj želi, 
da bi se izpolnile obljube o 
odprtju novih delovnih mest, 
predvsem pa, da bi delavci ime
li spodobne plače. Želi pa si 
tudi odgovor na vprašanje, kje v 
Sloveniji delavci v povprečju 
zaslužijo sto tisoč tolarjev. S 
temi podatki se namreč slo
venski politiki pogosto hvalijo. 
Zanj bi bila plača v višini sto 
tisočakov tista, ki bi mu lahko 
odprla novo okno v svet. Z veli
kim strahom pa zre v "prihaja
jočo Evropo", ki po po njego
vem slovenskim delavcem ne 
bo prinesla ničesar dobrega. 

MG 

GORIŠNICA / V PRAZNIČNIH 
DNEH NA D O M I N K O V I DOMAČIJ I 

ŽMwe imsIUe 
vabijo 
Obnovljena Dominkova domačija v Gorišnica v času 
božično-novoletnih praznikov posebej zaživi v vsej le
poti, saj so Gorišničani domačijo tudi letos izbrali za 
središče prazničnega dogajanja. Po lanskoletni uspeli 
Hiši pravnic letos tam pripravljajo žive jaslice, ki naj 
bi v ljudeh vzbudile spomine na preteklost in predsta
vile simboliko Božiča. Otrokom in družinam bodo 
žive jaslice predstavili v ponedeljek, 28., in torek, 29. 
decembra, obakrat ob 17. uri. Na Dominkovi domačiji 
se obeta bogat kulturni program, po ogledu živih jas
lic pa bo 29. decembra še velik božični koncert v 
športni dvorani v Gorišnici. 

Avtor idejne zasnove za žive jaslice Boštjan Rihtar je že 
pred dnevi skrbno pripravil celoten potek dogajanja in se 
njimi že predstavil v zabavni oddaji Stojana Auerja Super 
POP. Povedal je, da bo zgodba za obiskovalce zanimiva, 
tako da bodo imeli kaj videti, slišati in doživeti, sicer pa je 
režija delo Lojzeta Matjašiča, ki je posebej za to priložnost 
izbral najprimernejše tekste. Dekoracija je delo prav tako 
zavzetega domačina za obnovo Dominkove domačije Stan
ka Arnejčiča, pomagali pa bodo še številni sodelavci in 
sponzorji. 

V dveh dneh predstavitve živih jaslic bodo na Dominkovi 
domačiji v programu sodelovali: rogisti iz Dornave, 
združeni pevski zbori iz Gorišnice in Orffov orkester pod 
vodstvom Slavice Cvitanič, kvartet od Sv. Tomaža pod 
vodstvom Stanka Pšaka, Pastirci pod vodstvom Darinke 
Žnidarič, Angeli pod vodstvom Irene Forštnarič, Pevci 
vasi pod vodstvom Konrada Kostanjevca, mnogi doma
čini pa bodo sodelovali še v vlogi oseb pri jaslicah. Za 
doživet božični večer v Gorišnici bodo poskrbeli tudi člani 
ansambla Spoznanje iz Ptuja, ki jih vodi pater Janez Ferlež. 

TM 



ŠPORT, PRAZNiiMA VOŠCIIA 
J U D O 

Uspešno koniana seMona 

Gorišniški t e k m o v a l c i s e o b k o n c u l e t a z a h v a l j u j e j o V S E M s p o n z o r j e m in d o n a t o r j e m , k i 
s o omogočili n j i h o v o d e l o . O b v e z u j e j o p a s e , d a b o v n a s l e d n j e m l e t u b e r a m e d a l j v s a j 
t a k o v e l i k a , pridružila p a bi s e j i m l a h k o t u d i k a t e r a z največjih s v e t o v n i h t e k m o v a n j . 
Foto: L a u r a , . . 

V letu 1998 so tekmovalci ŠD Judo kluba Gorišnica nastopili 
na 16 tekmovanjih v štirih državah ter osvojili trinajst ekipnih 
pokalov in enega prehodnega, za to pa je bilo potrebno osvoji
ti kar 146 medalj. Prvo državno ligo so končali na petem mes
tu, v drugi državjii ligi pa so bili šesti. Klub je tekmovalno 
sezono zaključil konec novembra, decembrskih tekmovanj so 
se udeležili le na željo tekmovalcev. 

Na novoletnem turnirju v Cel
ju, ki je bil 21. decembra, je 
nastopila predvsem mlada eki
pa in se spoprijela v povprečju z 
dve leti starejšimi nasprotniki, 
vendar so kljub temu osvojili 
lepo bero medalj. Posebno poh
vala velja Sandiju Nemcu in 

Jerneju Brodnjaku, ki sta se na 
tem turnirju z osvojenima me
daljama poslovila od pionirskih 
tekmovanj in bosta že po no
vem letu nastopala v konkuren
ci kadetov. 

Miran Petel< 

PLAVANJE 

NOVCI m e c f o f / a n a DP 
Kranjski pokriti olimpijski bazen je 19. in 20. decembra po
novno gostil slovensko plavalno elito. Nastopilo je 449 plaval
cev iz 16 slovenskih klubov. Za odličja so se borili tudi člani 
slovenske državne reprezentance, ki so se pred sedmimi dnevi 
vrnili z evropskega prvenstva v Schefildu s srebrno medaljo 
Nataše Kejžar. To ter tekmovalnost in dobro vzdušje drugih so 
pripomogli, daje ta konec tedna v Kranju padlo 7 novih držav
nih rekordov. 

Ptujski plavalci so se 
prvenstva udeležili z 11-
člansko ekipo. Tekmovali so v 
50-metrskih disciplinah (pros
to, prsno, hrbtno, delfin), 100 
m mešano, v štafetah 4 x 50 m 
prosto in 4 X 50 m mešano. 

Matevž Božičko se je prvi 
dan uvrstil v finale 50 m prosto 
s časom 25,59, v popoldnskem 
finalu pa je v tej disciplini osvo
jil odlično tretje mesto. Vsi naši 
plavalci so izboljšali osebne re
korde in se uvrstili med 9. in 
16. mestom, štafeta pa je bila 
šesta. Uroš Gojkovič je v 

disciplini 50 m delfin izboljšal 
svoj osebni rekord s časom 
31,24. Bemi Pihler si je v 
disciplini hrbtno priplaval čas 
32,97 Boštjan Maračič je v 
prsni tehniki bil s časom 37,75 
deveti, Aleš Pilinger v isti 
disciplini s časom 39,53 
dvanajsti in tako naprej. 

V mladinski konkurenci smo 
imeli tokrat dva predstavnika, 
in sicer Anjo Ogrizek in Dani
jela Turka. Razen izboljšanja 
osebnih rekordov se od njiju ni 

pričakovalo več, saj bosta šele 
marca nastopila na dražavnem 
prvenstvu v daljših disciplinah. 
Med najmlajšimi so dobro pla
vali Blaž Horvat, Miha Šori in 
Tina Radolič. 

Med odmori sem se pogovarjal s 
predstavniki drugih klubov. Vsak 
se je s čim pohvalil. V Ljubljani je 
pripravljen projekt za izgradnjo 
športnega centra z bazenom, v Ra
dovljici posodabljajo bazen, ki bo 
odprt prihodnjo pomlad, v Mari
boru potekajo intenzivni pogovori 
o gradnji pokritega olimpijskega 
bazena, na Ravnah poglabljajo že 
obstoječi pokriti bazen. Mi pa se 
na Ptuju lahko pohvalimo s tem, 
da imamo tri podžupane. Verja
mem, da bo to dobro vplivalo na 
razvoj, kvaliteto življenja in tudi 
prihodnost plavanja na Ptuju. 

Franjo Rozman 

PLANINSKI KOTIČEK / Novoletni podhod na Km 
Ptujski planinci vabimo tudi v prihodnjem letu vse ljubitelje gora in neokrnji 

ne gorske narave na številne izlete in pohode, ki jih bomo pričeli z novoletnii 
pohodom na Kum (1219 m), kamor se že vrsto let odpravljamo 2. januarja. 

Pohodniki se zberemo ob 6.30 uri na železniški postaji Ptuj, od koder se bomo 
vlakom IC Mura popeljali do Trbovelj, kjer bo tudi tokratni pričetek tradicionalnega 
pohoda. Skozi idilično zimsko pokrajino se bomo v treh urah zmernega hoda pov
zpeli na najvišji vrh Posavskega hribovja, kjer stoji v neposredni bližini cerkve sv. 
Neže prijeten planinski dom. Po daljšem počitku ob skodelici planinskega čaja bo 
sledil sestop v dolino, od koder se bomo z vlakom vrnili v Ptuj ob 19.30 uri. 

Opremite se planinsko za zimske razmere (obutev, topla obleka, rokavice . . . ) , 
hrano pa najde vsak pohodnik v svojem nahrbtniku. Cena izleta vključuje povratno 
vozovnico za IC vlak, organizacijo in vodenje ter znaša za člane PD 850 tolarjev 
(velja članarina za leto 98'), mladi planinci 750 tolarjev ter nečlani PD 1.200 tolar
jev. Prijave z vplačili sprejemamo do torka, 29. decembra, v pisarni PD Ptuj, 
Prešernova 27. Vodil bo Uroš Vidovič. 

U.V. 



ZA KRATEK CAS 

Inffo-
glasbene novice! 

Info - kviz 
Gotovo veste, kdo je na sliki, 
izrežite glasovnico, vpišite od
govor, in če vam bo sreča na
klonjena, vam bodo v prodajal
ni Tehnika Emone Merkurja 
Ruj podarili zgoščenko. 
Da je bil pred štirinajstimi dnevi 
na fotografiji Dadi-Daz, je ugo
tovila tudi Meti Bumbakovič, 
Ul. 5. prekomorske 19, Ptuj. 

Čestitamo! 
Odgovore na današnje 
vprašanje pošljite (ali prinesite) 
na: Uredništvo Tednika, p.p. 
95, 2250 Ptuj. Rok: četrtek, 
31, decembra. 

Lestvi€a najveijih 
hitov leta 1998 
I . My Heart Will Go on 

- CELINE DION 
2.1 don't Want to Miss a Thing 

- AEROSMITH 
3. Believe - CHER 
4. No Matter What - BOVZONE 
5. Its LikeThat- RUN DMC vs. 

JANSON NEVINS 
6. Life-DESREE 
7. Frozen - MADONNA 
8. The Boy is Mine 

- BRANDV & MONICA 
9. Truly Madly Deeply 

- SAVAGE GARDEN 
10. Ghetto Supastar 

- PRAS MICHEL & ODB & MYA 
II . Torn - NATALIE IMBRUGLIA, 12. C -
east La Vie - B*WITCHED, 13. Crush -
JANNIFER PAIGE, 14. High - LIGHTHOU-
SE FAMILV, 15. Together Again - JANET 
JACKSON, 16. Viva Forever - SPICE 
GRILS, 17. Outside - GEORGE MICHA-
EL, 18. Doctor Jones - AGUA, 19. The 
Svveetest Thing - U2, 20. You're My He
art, You're My Soul 98 - MODERN TAL
KINO, 21. How Do I Live - LEANN RIMES, 
22. Ray of Light - MADONNA, 23. I'm 
Your Angel - CELINE DION & R. KELLV, 
24. Music Sounds Better mth You -
STARDUST, 25. Kiss the Rain - BILLIE 
MYERS, 26. Ali My Life - K-CI & JOJO, 
27. Conne With Me - PUFF DADDY & JIM-
MY PAGE, 28. My AN - MARIAH CAREY, 

29. Never Ever - ALL SAINTS, 30. Getting 
Jiggy Wit it - WILL SMITH, 31. Angels -
ROBBIE VVILLIAMS, 32. Ali I Have to Give 
- BACKSTREET BOYS, 33. Say You Love 
Me - SIMPLY RED, 34. Stand by Me - 4 
THE CAUSE, 35. You're Stili the One -
SHANIA TVVAIN, 36. Mi l lennium - ROB
BIE VVILLIAMS, 37. Thank U - ALANIS 
MORISSETTE, 38. Myster ious Tinnes -
SASH! & TINA COUSINS, 39. If You Tole-
rate This Your Chjldren VVill Be Next - MA-
NIC STREET PREACHERS, 40. Crue l 
Summer - ACE OF BASE, 41. Perfect 10 -
THE BEAUTIFUL SOUTH, 42. Stop - SPI
CE GIRLS, 43. Horny - MOUSSE T. vs. 
HOT N'JUICE, 44. lmnnortality - CELINE 
DION & BEE GEES, 45. Feel it - THE 
TAMPERER & MAYA, 46. My Father 's 
Eyes - ERIC CLAPTON, 47. Because VVe 
VVant to - BILLIE, 48. Too Close - NEXT, 
49. Brinnful of Asha - CORNERSHOP, 50. 
Save Tonight - EAGLE EYE CHERRY, 51. 
Doo Wop (That Thing) - LAURYN HILL, 
52. The Power of Goodbye - MADONNA, 
53. Life Is a Flower - ACE OF BASE, 54. 
Push It - GARBAGE, 55. Last Thing on My 
Mind - STEPS, 56. VVhen you Believe -
MARIAH CAREY & WHITNEY HOUSTON, 
57. Tollercoaster - B*WITCHED, 58. Te-
ardrop - MASIVE ATTACK, 59. Gone Till 
November - VVYCLEF JEAN, 60. AH That I 
Need - BOYZONE, 61. VVhat Can I Do -
THE CORRS, 62. No No No 
- DESTINY'S CHILD, 63. 
Time of Your Life - GREEN 
DAY, 64. My Favorite Mis-
take - SHERYL CROVV, 65. 
God is a DJ - FAITHLESS, 
66. Deeper Underground -
JAMIROOUAI , 67. Day-

sleeper - REM, 68. The First Night - MO
NICA, 69. Mulder & Scully - CATATONIA, 
70. Laura Non Ce - NEK, 71. One for Sor-
row - STEPS, 72. Iris - GOO GOO 
DOLLS, 73. La Primavera - SASH! , 74. 
Dance the Night Away - MAVERICKS, 75. 
Ali Around the VVorId - OASIS, 76. Cleo-
patra's Theme - CLEOPATRA, 77. Freak 
Me - ANOTHER LEVEL, 78. I VVant You 
Back - MEL B. & MISSY ELLIOTT, 79. If 
You Can't Say No - LENNY KRAVITZ, 80. 
The Rockafeller Skank - FATBOY SLIM, 
81. VVhen the Lights Go Out - FIVE, 82. 
Goodbye - SPICE GIRLS, 83. VVe Like to 
Party - VENGABOYS, 84. Out of the Dark 
- FALCO, 85. La Copa de la Vida - RICKY 
MARTIN, 86. Turn Back Time - AGUA, 87. 
Cose Della Vita; Can't Stop Thinking of 
You - EROS RAMAZZOTTI, 88. Stranded 
- LUTRICIA McNEAL, 89. Big Big VVorId -
EMILIA, 90. Alone - VVES, 91. Flugzeuge 
im Bauch - OLI P., 92. My Favorite Game 
- THE CARDIGANS, 93. Hands - JEVVEL, 
94. The Way - FASTBALL, 95. Adia - SA
RAH McU\CHLAN, 96. Each Time - E-17, 
97. If You Buy this Record Your Life VVill 
Be BetTer - THE TAMPERER & MAYA, 
98. Finally Found - HONEYZ, 99. Interga-
lactic - BEASTIE BOYS, 100. On a Day 
Like Today - BRYAN ADAMS. 

Les tv i co s e s t a v i l David Brezn ik 

Lestvico POPIP 
LARNIH 10 
lahko poslušate 
vsako solK)to v 
večernem spore
du radia Ruj. 

mMladi dopisniki 
POPLAVA 

Nekega dne je začelo deževati. 
Deževalo je dva dni in voda je 
prestopila bregove. Učenci smo 
sicer prišli v Uolo, a so nekatere 
že po prvi uri odpeljali domov. 
Na konec pouka smo počakali le 
učenci iz Pobrežja, Vidma in 
Haloz. 

Ko sem se vračala domov in 
videla, kako so iz nekaterih hiš 
vodo nosili z vedri, smo se temu 

smejali. Kaj pa vem, kaj smo 
mislil i , vendar nam je bilo 
smešno gledati ljudi, ki iz kleti 
nosijo vodo v vedrih. Igrišče je 
bilo pod vodo, prav tako cesta, 
ki vodi do čole iz smeri Štur-
movca. Vse je bilo kot veliko 
morje.Med sabo smo se pogo
varjali, da bomo naslednji dan 
pri športni vzgoji plavali. Bilo 
nam je zelo smešno. 

Ko sem prišla domov, sem vse 
to pripovedovala babici. Pove

dala mi je, da je pred mnogimi 
leti voda segla tudi do nas. Ni 
naredila škode v naši kleti, am
pak je poplavila mnogo domov 
in mnogo ljudi so s čolni pre
važali na suho. Rekla je tudi, da 
je voda mnogo hujša od požara. 

Te besede so me pretresle. 
Zaprla sem se v svojo sobo in 
pomislila na ljudi, ki imajo klet
ne prostore pod vodo. Pomislila 
sem na svoje sočolce, sočolke, na 
svoje prijatelje. Spreletel me je 
grozen občutek. Po TV sem gle
dala, kakčno škodo je voda nare
dila drugod po državi. Bilo mi je 
hudo. Koliko,ljudi so morali iz
seliti! Zdelo se mi je, kot bi se 
na zemljo vrnilo veliko Panon
sko morje. 

Vso noč nisem zatisnila očesa. 
Mislila sem le na vodo, na groz
ne televizijske prizore, na uboge 
ljudi. Hotela bi pomagati, ven
dar kako? Kaj bo, če bo spet 
začelo deževati? Oh, ko bi le 
mogla kako pomagati, pa sem 
nemočna! Sedaj sem razumela 
babičine besede, da je voda 
hujša od požara. Požar lahko po
gasimo. 

Komaj sem čakala, da se nas
lednji dan vrnem v šolo. Večina 
sošolcev je bila v šoli. Po 
poročilih se je dalo slišati, da je 
ponekod voda poplavila zaradi 
človeka. Ali bomo res tako dol
go nepremišljeno posegali v na
ravo, da se nam bo spet 
maščevala? 

Marinka Golob, 7. a, 
OŠ Videm 

NENAVADNI DAN 
V ŠOLI 
v šoli smo se učili o življenju v 

Dornavi nekoč. Izvedeli smo, da 
je Dornava bila središče lukari-
je. Odločili smo se, da povabimo 
najstarejšo lukarico. Ime ji je 
Marija Muršec, stara je osemi-
nosemdeset let. Oblečena je bila 
tako, kot so bile lukarice 
oblečene v stari časih. Na nogah 

je imela obute pončuhe. 
Oblečena je bila v krilo in bluzo. 
Čez to pa je imela črn predpas
nik. Na glavi je nosila poštirka-
no hadro. Ogrnjena je bila v vol
nen tehl. O punčuhih nam je 
povedala, da so bili iz svinjskega 
usnja. Rekla je, da so bili zelo 
trdi in so jih pogosto žulili. 

Zelo smo bili radovedni, zato 
smo jo spraševali. Povedala nam 
je zelo jasno, kako so pridelovali 
luk. Najprej so naredili ogone, 
nato pa posadili lukec. Skozi 
leto so ga trikrat okopali in ple-
li. Ko je dozorel, so ga spulili in 
ga spravili na podstrešje, da se je 
posušil. Ob zimskih večerih so 
ga očistili in spletli v krence. 
Naslednje jutro so ga naložili na 
voz in ga odpeljali v bližnja in 
daljna mesta ter ga tam prodaja
li. Tam so včasih morali tudi 
prenočiti. Včasih so prespali v 
sobah, če ne pa v hlevih, kjer so 
jih ponoči obiskale podgane. 
Pokazala nam je, kako se plete 
krenec. Povedala je, da mora 
biti v enem krencu dvanajst 
enako velikih lukov in da potre
buje še namočeno rženo slamo. 
Krenec mora biti trdno spleten, 
da luki ne zvonijo. 

Lukarica je bila kljub svoji 
starosti zelo spretna. Tudi jaz 
sem poskusila, a ni tako lahko, 
kot je videti. Nismo mogli verje
ti, da je včasih ena lukarica v eni 
uri spletla petindvajset krencev. 
Povedala nam je še, da so ob 
zimskih večerih spletli krence, 
cajzali perje in luščili koščice. 
Na koncu pa je sledil še zabavni 
del. Navadno sta bili igri rihtara 
stavit in krtačo skrivat. K zab
avnemu delu so še spadale pe
smi. Če pa je prišel še kakšen 
harmonikar, so tudi zaplesali. 

Za slovo smo se fotografirali in 
se lukarici zahvalili za lep obisk. 
Ta dan mi je zelo ugajal. 

Amanda Golob, 3. a, 
OS Domava 

MOJE SANJE 
Bil je deževen večer. Zunaj je 

grmelo. Ležal sem v postelji in 
nisem mogel spati. S strahom 
sem zaspal. Hitro za tem pa sem 
začel sanjati. Spomnim se, da 
sem s prijateljem pobiral cestni
no za avtomobile od Hajdoš do 
Slovenje vasi. Vozniki so 
plačevali, nama pa se je denar 
kopičil. Imela sva ga veliko. 
Razdelila sva si ga. Šel sem v 
trgovino in kupoval in kupoval. 
Čez čas sem se prebudil, stegnil 
sem roko, da bi vzel denar od 
voznika. Ni bilo nikogar. Zave
dal sem se, da so bile sanje. Na
smejal sem se, se obrnil in po
novno zaspal. 

Miroslav Korenjak, 3. r., 
OŠ Hajdina 

MOJ HRČEK 
Moj hrček je rumenkaste bar

ve. Živi v kletki. Najraje se skri
je v majhni hišici, katero ima v 
kletki. Hrček je nočna žival. 
Teka po kolesu in se vesi po 
kletki. Podnevi spi. Hrani se z 
jabolki, posušenim korenčkom, 
sončnicami in koruzo. Včasih 
mu dam tudi lešnike in kakšen 
oreh. Moj hrček je prijazen in 
ne grize. 

Andreja Štrafela, 2. a, 
OS Gorišnica 

M O J PAPAGAJ 
Babica mi je podarila papaga

ja. Ime mu je bilo Koki. Bil je 
zelenorumene barve. Krila je 
imel črna. Koki je bil plašen in 
divji. Kletko je imel bele barve. 
Dali smo ga v dnevno sobo. Ko 
je bilo toplo, smo ga dali na bal
kon. Nekega dne je mamici po
begnil. Bilo mi je žal, ker je bil 
lep. 

Doroteja Erhatič, 2. a, 
OŠ Gorišnica 

KAKO SMO 
PREVZETNI 

Včasih, ko pridem domov iz 
šole in ugotovim, da bodo za ko
silo ribe, vedno stopim v kuhin
jo do mame in ji rečem: "Zakaj 
bomo jedli ribe, saj veš, da jih 

ne maram." Pa tudi ko kruh ni 
več najbolj svež, ga že vsi od
klanjamo in nam ne tekne. Ko 
pa včasih gledam po televiziji 
otroke, ki so vsi shujšani in pra
vi okostnjaki, ker nimajo kaj 
jesti, me prav stisne v srcu in se 
spomnim na manj svež kruh ali 
na ribe, ki jih ne maram in bi jih 
ti otroci z veseljem pojedli, 
samo da bi lahko preživeli in si 
malo potešili lakoto. Mi, ki ima
mo vsega v izobilju in si ne zna
mo predstavljati dneva brez hra
ne in nikoli ne občutimo lakote, 
pa smo lahko zelo srečni, da 
smo v takšnem položaju, kot 
smo. 

Nataša Beranič, 7. a, 
OŠ Kidričevo 

BABICA 
PRIPOVEDUJE 

"Bilo je nekega jesenskega ju
tra leta 1945. Bila je vojna. Ime
la sem dva otroka. Prvi je bil 
star dve leti, druga pa tri mese
ce. Prišli so zgodaj zjutraj, 
potrkali na vrata in zakričali: 
"Pol ure imate časa, da se spaki-
rate!" Pobrala sem samo nujne 
stvari, naložili smo jih na voz in 
že so nas odpeljali. Nismo vede
li ne kam nas vodijo ne kaj bo z 
nami. Odpeljali so nas v Srbijo. 
Tam so nas ločili. Moža so od
peljali in ostala sem sama z dve
ma otrokoma. Doživljali smo 
najhujše trenutke našega živl
jenja. Ni bilo hrane ne obleke in 
ne denarja. K sreči je bilo tam 
tudi nekaj dobrih ljudi, tako da 
nismo umrli od lakote. Nisem 
vedela, ali bom z otrokoma še 
kdaj videla moža in očeta. Mini
li sta dve dolgi zimi, ko so nas 
zopet naložili na vlak in odpel
jali v Slovenijo. Ugotovili so, da 
je prišlo do napake in da so po
motoma izselili nas in ne neke 
druge družine. Ostal pa je neiz-
brisan spomin," je na koncu de
jala moja prababica in si obrisa
la solze z oči. 

Mojca Ljubeč, 5. o, 
OŠ Kidričevo 

LUJZEK 
Dober den vsoki den! Božič 

in novo leto se bližjata. Na ko-
lendori piše 20. december. Ne
dela je in drobni sneg prši. 
Zima se bo začela kumer v to
rek, 22. decembra, pa se mi 
zdi, ke že celo večnost troja. 
Letos nam je pač jesen prehi
tro beli mantl pokozala in 
zimo nategnola. Saj je vsoki 
letni c(y lepi, jaz pa man vsee
no najrajši pomlod. Že zdaj si 
včosik zapojem: "Prišla bo 
pomlad, včakal bi jo rad..." 
Skoz okno gledam Jtičeke kak 
se v krmilnici eden drugega 
preskakuvlejo. Siničke, 
vrabčki, podgorelčki in še dru
gi klunčeki se drengajo za 
zrnato južino. Črni kos na tleh 
jabolko kluvle in gleda, če bo 
tudi za njega kaj iz krmilnice 
na tle priletelo. Vete, jaz man 
zlo rad tote male Hvalice in po
zimi jim pač moremo pomaga
ti... 

Tak ka moramo pomagati 

tudi lidem, ki so pomoči po
trebni, so betežni in osamleni. 
Včosik je zadosti samo topla 
beseda, mala pomoč pri vsa
kodnevnem opravili. Prejšji 
tjeden sen sreča na tereni člane 
in članice Rdečega križa v 
občini Juršinci. Storim, bole-
nim in nasploh pomoči potreb
nim so nosili pakete z 
vsokodnevnimi potrebščinami. 
Bili so kak Božičeki in dedki 
Mrazi. Lepo se mi je zdelo, da 
človik ne pozobi na sočloveka. 
Pa ne samo Rdeči križ in Kari-
tas, vsi bi mogli biti boj huma
nitarni in človeški. Pa je žal 
tak, da v totih prazničnih dneh 
številne otroke obiščeta 
Božiček in dedek Mraz, dosti 
pa je tokih, kijih vsoki den sti
ska samo zimski mraz. 
Poskrbimo, da bo tokih čim 
maty'! 

S tokimi predprozničnimi 
mislimi vam vsem želim veseli 
božič in vso srečo v leti, ki nam 
trka na dveri. Nocoj, v četrtek, 
gdo se tudi naš Tednik rodi, 
bomo delali jaslice in se zbrali 
zja domačo mizo. Jaz sen že so
seda Juža povoba, da bo na
mesto osla ob jaslicah sta. 

Tejko za gnes. Mica mi je 
glih zpj dola delovni nalog, da 
se naj že sprovin v štab k živi
ni, ki čoka na krmo. Pa srečno 
in še enkrat vam vošim veseli 
božič. 

VašLujzek 



ŠPORT 

Športne n o v i c e 

ŠAH • BoiUno-novoletni turnir 
šahovska sekcija Spuhlja prireja v soboto, 26. 

decembra, ob 9. uri v gostilni pri Majdi Vidovič 
božično-novoletni šahovski turnir. Čas igranja 
je 2 X 10 minut. Pristojbina je 1.000 SIT na 
igralca, za mladince 500 SIT. Člani sekcije 
Spuhlja pristojbine ne plačajo. Na turnir so 
vabljeni vsi šahisii, ne glede na kategorijo. Pri
pravljeni so trije pokali oziroma diplome. 

F.P. 

SAHm 
Hitropotezno prvenstvo v Spultiii 

Od marca do decembra je potekalo hitropotez
no prvenstvo šahovske sekcije Spuhlja. Odigra
nih je bilo devet turnirjev. Na osnovi posebnega 
točkovanja so igralci dosegli naslednja mesta: 1. 
Mirko Kuhar 115 točk, 2. Karel Robnik 110 
točk, 3. Franc Pičerko 88 točk, 4. Branko Orešek 
70 točk, 5. Stanko Toplak 67,5 točke, 6. Franc 
Vidovič 57 točk, 7. Milan Kolarič 53 točk. 

Šahovska sekcija vabi k sodelovanju predvsem 
mlajše šahiste. 

F.P. 

KEGLJANJE • 7. krog L lige 
v 7. krogu 1. kegljaške lige OKZ Maribor so 

tekmovalci ptujske Drave na Ptuju gostili ekipo 
Lokomotive iz Maribora s 6:2 /4974:4896/. 
Večina dvobojev je bila odločena s tesnim izi
dom. Rezultati kegljačev Drave: Arnuš 859, Ha-
ladea 802, Vranješ 831, Plajnšek 828, Šeruga 
830, Čuš 824. 

Danilo Klajnšek 

KIKB0K5 • Turnir na Hrvašltem 
v nedeljo se je v Kutini na Hrvaškem končalo 

veliko božično tekmovanje v kikboksu. Ude
ležila se ga je tudi slovenska reprezentanca, v 
kateri so bili tudi nekateri Ptujčani. Domov so 
prinesli kar dve zmagi. Najboljša sta bila Nadja 
Sibila in Davorin Gabrovec, tretji pa Sebast-
jan Kristovič, vsi med čani, pri mlajših dekli
cah pa je bila druga Sabina Kolednik. 

Milan Krajnc 

STRELSIVO 

Turnir stm»ostoliwsti 
Na podlagi koledara Strelske 

zveze Slovenije in letnega 
načrta SD Ptuj za leto 1998 or
ganizirajo ptujski strelci v 
počastitev dneva samostojnosti 
Slovenije III. turnir samostoj
nosti. Tekmovanje bo ekipno in 
posamezno - 26. decembra s 
standardno pištolo in 27. de
cembra s standarno puško ob 8. 
uri na strelišču v Mladiki. Po
krovitelj turnirja je Mestna 
občine Ptuj, generalni sponzor 
pa Trgovsko podjetje Petlja 
Ptuj. Lanskoletni ekipni zma
govalci so bili s pištolo strelci 
Ptuja Majda Raušl, Franc Be-
drač in Janez Štuhec, posamez
no Janez Štuhec, z zračno puško 
pa ekipa I. pohorskega bataljona 
Ruše in Natalija Prednik, 
državna prvakinja iz Ruš. 

S I 

Poical prijateljstva 
v Kranju je bilo strelsko tek

movanje za pionirje Pokal prija
teljstva. Strelci SD Ptuj so se 
dobro odrezali: Aleš Šprah je 
nastreljal 163 krogov in Marko 
Turkuš 149 krogov. 

S I 

SD Ptuj, Potočnilc 
in Ivanovič -
vodilna v državni 
ligi 

Slovenski strelci so imeli peti 
krog dopisne državne lige. V 
streljanju z zračno pištolo so 
člani Ptuja drugi s 5566 krogi, 
Petovioavto tretji s 5481 krogi. 
Posamezno je Slavko Ivanovič 
četrti 1867, Zvonko Hajduk peti 
1857, Franc Bedrač šesti 1855, 
Milan Stražišar osmi 1844, Si

mon Simonič trinajsti 1839 kr., 
Boštjan Simonič 1824 kr. V 
mladinski kategoriji so strelci 
SD Ptuj vodilni s 5504 kr., mla
dinci Petoviaavto pa drugi s 
5394 kr. Posamezno je prvi Ma
tija Potočnik s 1849 kr., drugi 
Robi Šimenko 1844 kr., tretja 
Alenka Peteršič s 1825 kr., četrti 
Marjan Gril s 1811, peti Primož 
Klemenčič (Petoviaavto) 1795, 
sedmi Boris Novak 1787 kr., de
veti Zoran Bedrač, Ptuj, 1786 in 
deseti Mitja Kous (Petoviaavto) 
1784. Med veterani vodi Slavko 
Ivanovič z 930 kr., četrti je 
Zvonko Hajduk 924 kr., sedmi 
Franc Simonič 913 kr. 

S I 

Simon Fras 
zmagovalec Kranja 

v nedeljo je bilo v Kranju 
strelsko tekmovanje Turnir 
mlajših mladincev in mladink v 
streljanju s pištolo in puško. V 
streljanju z zračno pištolo je 
prepričljivo zmagal Simon Fras 
iz SD Ptuj s 355 krogi. Domen 
Zavec je bil soliden deveti. 

S I 

AnJa Majcenovič 
in David Brodnjak 
prvaka OS Olge 
Meglic 

Osnovna šola Olge Meglic je 
organizirala v počastitev dneva 
samostojnosti prvenstvo šole v 
streljanju z zračno puško. Tek
movanje je odprl ravnatelj šole 
Ervin Hojker. V kategoriji pio
nirjev so ekipno zmagali dečki 
8. a v sestavi Mirsad Bečirovič, 
Dani Kovačič in David Mlakar 
z 211 kr., drugi so bili dečki 7. a, 

tretji 8. c, četrti 5. b. Posamezno 
je zmagal David Brodnjak, 7. c, 
s 77 kr., drugi David Mlakar, 8. 
a, 75, tretji Dani Kovačič, 8. a, 
75, itd. V kategoriji pionirk je 
ekipno zmagala ekipa deklic 7. c 
v sestavi Neva Šolman, Karmen 
Horvat in Mirjana Mohorko. 
Posamezno je zmagala Anja 
Majcenovič, 8. c, druga Mirjana 
Mohorko, tretja Neva Šolman, 
četrta Karmen Horvat. Tekmo
vanje je izvedla Strelska družina 
Ptuj. Predsednik SD Ptuj Franc 
Simonič je zmagovalnima eki
pama podelila pokale Športnega 
zavoda in posameznikom kolaj
ne SD Ptuj. 

S I 

Ormoški strelci 
v 6. krogu državne lige v 

športnem streljanju so ormoški 
strelci spet izgubili: 

# SD Ormož - Juteks Žalec 
1704:1723. Za Ormož so strelja
li: Stiven Vočanec 576, Andrej 
Stanič 574 in Matjaž Habjanič 
554. 

# SD TS Ormož - Trzin 
1648:1655. 

Lukner 

Slovenija -
Hrvaška 2:6 

Na 15. dvoboju strelskih re
prezentanc Slovenije in 
Hrvaške z zračnim orožjem so v 
Ljubljani prepričljivo zmagali 
gostje s 6:2. Slovenski strelci so 
zmagali v dveh disciplinah: 
člani s puško in mladinci s 
pištolo. V ekipi mladincev je 
zmagal Marinček 574, drugi Po
rok 558, četrti Matija Potočnik 
546. 

S I 

R O K O M E T / POKAL SLOVENIJE 

Veliko Nedella -
Slovan f 9:16 /9:7/ 
VELIKA NEDEUA: Kovačec, 
Belšak 3, Trofenik 1, Gregorič 
2, Potočnjak 1, Kumer 1, Bez
jak 2, Planine 5, Kokol, Belec 
1, A. Mesarec 3. 

Rokometaši Velike Nedelje so 
v pokalnem tekmovanju izločili 
še drugega prvoligaša - Usodo 
Izole je sedaj doživel še ljubljan
ski Slovan. Neodločen izid v 
Ljubljani je bil za domače roko-
metaše odlično izhodišče pred 
srečanjem v domači dvorani. 

Začetek srečanja je bil za 
domače sanjski, saj so že v šesti 
minuti vodili s tremi zadetki. 
Nato se jim je ustavilo in celih 
devet minut niso uspeli zatresti 
mreže odličnega Imperla, ki je 
med drugim ubranil sedemme-
trovko. V 14. minuti so gostje 
uspeli rezultat izenačiti, vendar 
pa so domači rokometaši 
končno le pričeli zadevati. Šte
vilni gledalci s prikazanim ro
kometom niso bili zadovoljni, 
saj je bilo storjenih preveč na
pak na obeh straneh. 

V drugem polčasu je bila igra 
na začetku izenačena, nato pa 
so domači z vztrajno igro svojo 
prednost uspeli zvišati na pet 
/49. minuta/ in dve minuti ka
sneje na šest zadetkov. Zdelo 
se je, da je srečanje s tem 
končano in da se bodo roko
metaši Velike Nedelje brez 
težav uvrstili v naslednji krog 
pokalnega tekmovanja. Toda 
sledilo je obdobje slabše igre 
domačih in gostje so se jim v 
58. minuti približali na samo 
zadetek razlike /16:15/. V 
zadnjih dveh minutah pa se je 
vse le izteklo tako, da so roko
metaši Velike Nedelje prema
gali Slovan, ki je, kljub temu 
da je nastopil v oslabljeni ses
tavi, razočaral. 

l.BSRL 

SEVNICA -
VELIKA 
NEDELJA 21:25 
/8:13/ 

VELIKA NEDELJA: 
Kovačec, Belšak 1, Trofenik, 
Gregorič 4, Potočnjak 1, Ku
mer 1, Bezjak 9, Planine 2, Ko
kol, Belec, A. Mesarec 7, 

Rokometaši Velike Nedelje so 
vzdržali psihološki pritisk po 
uspešnem srečanju s prvoli-
gašem Slovanom iz Ljubljane v 
pokalnem tekmovanju. Roko-
metašem Sevnice je tokrat velja
la samo zmaga, saj bi lahko 
samo z njo ostali v borbi za mes
ta, ki vodijo v prvoligaško slo
vensko rokometno elito. Na 
roko jim je šlo tudi, da so gostje 
nastopili v oslabljeni sestavi -
brez R. Mesarca, Šoštariča in Pi
sarja. Toda to rokometašev Ve
like Nedelje sploh ni motilo, po
kazali so, da so zelo dobro pri
pravljeni in predvsem trdno 
odločeni, da osvojijo nove točke 
za vrh prvenstvene razpredelni
ce v 1. B SRL. Gostje iz Velike 
Nedelje so si v prvem polčasu 
priigrali prednost petih zadet
kov, kar je bil velik kapital pred 
nadaljevanjem. 

Robert Bezjak in Aleš Mesarec 
sta tudi v drugem polčasu zade
vala kot za šalo in sanj domačih 
o morebitni zmagi je bilo konec. 
Imeli so sicer intervale dobre 
igre, vendar, ko so se gostom 
preveč približali, so ti ponovno 
zaigrali bolje in držali prednost, 
ki jim je zagotavljala mirno 
končnico srečanja, še posebej na 
gostovanjih. Ti dve točki pome
nita dober izhodiščni položaj 
pred nadaljevanjem prvenstva v 
1. B SRL. 

MARC 
ŠKOFLJICA -
ORMOŽ 15:25 
/6:13/ 

ORMOŽ: Dogša, Hanželič 5, 
Antolič 2, Škraban 7, Pucko 1, 
Džarmati 1, Prapotnik 2, Gra-
bovac 2, Horvat 1, Hmjadovič 
4. 

V srečanju z rokometaši 
Škofljice so rokometaši Ormoža 
veljali za favorita, še posebej za
radi položaja na prvenstveni 
razpredelnici. Odločitev o zma
govalcu je padla v prvem 
polčasu, ko so rokometaši 
Ormoža zaigrali zelo dobro in si 
v 20. minuti priigrali sedem za
detkov prednosti. 

V drugem polčasu je bilo vse 
podobno igri v prvem polčasu, 
le da so gostje zaigrali še bolje in 
uspešno kaznovali vsako napa
ko domačih rokometašev ter si 
do konca srečanja priigrali 
prednost desetih zadetkov. 
Zmaga je še toliko slajša, saj so 
gostje nastopili v okrnjeni sesta
vi. S to zmago pa so po prvem 
delu prvenstva na petem mestu 
v 1. B SRL. 

Danilo Klajnšek 

KOŠARKA 

R e z u l t a t i 
5 . k r o g a 
r e k r e a c i j s k e 
l i g e 

Končan je peti krog tekmo
vanja. Po pričakovanjih vodi
ta v obeli skupinah ekipi Ve
teranov in Oračev brez pora
za. Za drugo mesto, ki še 
vodi v končnico, se bodo 
ostale ekipe trudile v dru
gem delu tekmovanja. 

S k u p i n a A: Tal um - Orači 
57:77 (23:33), ŠD Majšperk-
Talum 67:79 (40:34), Orači -
Policija Ruj 81:37 (40:16), 
ŠD Cirkovce prosto. 
1. ORAČI 4 4 o +100 8 
2. POLICIJA PTUJ 4 2 2 -12 6 
3. TALUM 4 2 2 -23 6 
4. ŠD MAJŠPERK 4 1 3 -28 5 
5. ŠD CIRKOVCE 4 1 3 -37 5 

S k u p i n a B: ŠD Rujska 
Gora - Veterani 55:101 
(29:47), ŠD Podiehnik - ŠD 
Rujska Gora 55:71 (26:31), 
Veterani - ŠD Kidričevo 
62:51 (24:27), Dornava cen
ter prosta. 
1. VETERANI 4 4 0 +145 8 
2. ŠD KIDRIČEVO 4 2 2 +28 6 
3. DORNAVA CEN. 4 2 2 +1 6 
4. ŠD PODLEHNIK 4 1 3 -77 5 
5. ŠD PTUJSKA G. 4 1 3 -97 5 

Lestvica najboljših strel
cev: 1. Boštjan Kostanjevec 
(Veterani) 131 košev, 2. Jože 
Kolarič (Policija) 126 košev, 
3. Matjaž Frangež (Cirkov-
ce9 102 koša, 4. Edi Hojnik 
(Kidričevo) 84 košev, 5. Izu-
din Kanlič (Veterani) 74 
košev. 

Radko Hojak 

S E R V I S S M U Č I , 
KOLES IN TENIS OPREME 

Šport servis Davorin Munda. s.p. 
SiovensKi trg 1, 2250 R̂ , tel. 062̂ 778-587 
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061ASI IN OBJAVE 



P T U J / MERCATOR SVS ZA BOLNE O T R O K E 

Darila, Miša in dedeli Mraz 
zahitreišo aidravhew 

D e d e k M r a z j e v s p r e m s t v u m i s s S l o v e n i j e M i š e N o v a k o b d a r i l b o l n i k e n a 
o t r o š k e m o d d e l k u p t u j s k e b o l n i š n i c e . Foto: Č r t o m i r G o z n i k 

V ponedeljek je bil na otroškem oddelku ptujske bolnišnice 
pravi živžav V zdravljenje so sprejeli nekaj novih bolnikoi^ 
nekateri so odšli domo^ kljub temu pa so mladi bolniki 
zasedli skoraj vse postelje. Dodatno vznemirjenje pa je 
povzročil prihod dedka Mraza v spremstvu miss Slovenije 
Miše Novak, ki sta jim zaželela skorajšnje okrevanje in čim 
več zdra\ja ter lepih trenutkov v novem letu '99. 

Da jim bodo dnevi v bol
nišnici hitreje minili, sta jih 
obdarila z darili Mercatorja 
SVS, d.d., Ptuj, ki jim je ob pa
ketih podaril tudi 40 kg manda
rin in prav toliko kilogramov ba
nan ter nekaj videokaset. Z dari
li pa je prišlo tudi vodstvo 
ptujskega vrtca, ki tudi sicer 
dobro sodeluje z otroškim od

delkom ptujske bolnišnice. 6. ja
nuarja bosta natanko dve leti, 
odkar dela na oddelku njihova 
vzgojiteljica Vanja Žuran, ki se 
trudi, da bi bili v različne ak
tivnosti vključeni prav vsi otro
ci, ki se zdravijo na oddelku. Na 
kratko povedano, delo na oddel
ku je umetnost, pravi, kot vzgo-
jtieljica predšolskih otrok mora 

biti zelo fleksibilna, da najde za
poslitev za vse. Največ se ukvar
jajo z ročnimi spretnostmi, veli
ko pa tudi rišejo. Osebje oddelka 
ima o vzgojiteljici najlepše 
mnenje, pravijo, da oddelek živi 
z njo. Odkar je na oddelku, se 
pogosto dogaja, da otroci ne želi
jo domov, nekateri pa redno pri
hajajo na obisk, čeprav niso bol
ni. Njeno delo se pozna tudi pri 
praznični okrasitvi oddelka, pri 
čemer so jim z aranžmaji poma
gali v cveličarni Rožmarin, 
dobro pa sodelujejo tudi s trgo
vino Pikapolonica. 

M G 

J U R S I N C I / OBISK Č L A N O V RDEČEGA KRIŽA 

Da ne hI bili nikoli sami! 
Č l a n i R d e č e g a kr iža z 
d a r i l n i m i p a k e t i , n a k a 
t e r i h p i š e N i k o l i s a m i . 
O d n e s l i s o j i h n a d o m o 
v e p o m o č i p o t r e b n i m . 

Foto: J O S 

Med vsakoletne aktivnosti 
članov in članic Rdečega 
križa v Juršincih sodi tudi 
prednovoletni obisk pri sta
rejših, bolnih, osamljenih in 
nasploh pomoči potrebnih 
občanih. Tudi pred ne
davnim so jih obiskali in jim 
izročili pakete z vsakdanjimi 
potrebščinami. 

Anica Čeh, predsednica KO 
RK Juršinci, je povedala, da so 
ljudje veseli njihovega obiska in 
nekaterim več kot darilni paket 
pomeni topla beseda z občut
kom, da niso pozabljeni. Te dni, 
ko zlasti najmlajše obiskujeta 
Božiček in dedek Mraz, nekatere 
oba, nekatere pa nobeden in jim 
namesto dedka Mraza ostane 
samo zimski mraz, bi morali vsi 
skupaj storiti več, da bi bilo sta
rejšim in mlajšim topleje pri 
duši. 

J O S 

Kulturni 
križem Ivažem 
PTUJ • V petek, 25. decem
bra, bo ob 19. uri v refektoriju 
Minoritskega samostana 
božični koncert, ki ga organizi
ra Društvo izobražencev Vikto
rina Ptujskega. Pod vodstvom 
dirigenta Jožeta Fursta bodo 
zapeli Vokalna skupina Can
ticum, Komorni orkester iz Ma
ribora, španska sopranistka 
Sara Almazan, mezzosopra-
nistka Barbara Jernejčič in te
norist Matjaž Stopinjšek. 
SKORBA • V soboto, 26. 
decembra, bo ob 14.30 v 
domu krajanov božično-novo
letni koncert, na katerem bodo 
nastopili Pihalni orkester Ta
lum Kidričevo, Ula Šegula, 
plesni par Monika Zajšek in 
Denis Kiral, domači moški ok
tet in ljudske pevke. 
DRAŽENCI • Kulturno 
društvo Draženci pripravlja na 
Štefanovo, v soboto, 26. 
decembra, ob 15. uri obdaro
vanje in srečanje najmlajših z 
Božičkom. Na odru draženske 
kulturne dvorane se bo z igro 
Rdeča kapica predstavilo KD 
Velika Nedelja. 
PTUJ • V soboto, 26. decem
bra, bo ob 17. uri v gledališču 
osrednja proslava MO Ptuj ob 
dnevu samostojnosti. Kon
certni program bo izvedel Pi
halni orkester Ptuj. 
DOLENA • V soboto, 26. 
decembra, ob 17. uri prireja 
Folklorno društvo Rožmarin 
božično-novoletni koncert v 
domu krajanov. Nastopili bodo 
ljudski pevci, otroška folklorna 
skupina Rožmarin in citrarka 
Janja Dimat. 
ZAVRČ • V soboto, 26. 
decembra, organizira ob 17. 
uri KUD Maksa Furjana božični 
koncert, na katerem bodo nas
topili Orffova skupina OŠ Mar
kovci, učenci OŠ Zavrč, 
otroški^ in mladinski pevski 
zbor OŠ Zavrč, učenca ptujske 
glasbene šole, ljudske pevke 
in vokalna skupina KUD Zavrč. 
JURŠINCI • Prosvetno 
društvo dr. Antona Slodnjaka 
Juršinci prireja na Štefanovo, 
26. decembra, ob 18.30 uri v 
prosvetni dvorani v Juršincih 
praznično obarvan kulturni 
večer. Nastopili bodo: mešani 
pevski zbor PD Juršinci, žens
ki pevski zbor KUD Vitomarci, 
Juršinski fantje, cerkveni 
pevski zbor sv. Lovrenca 
Jušinci in tamburaši iz Marko
vcev. Vstopnine ne bo. 
MARKOVCI • V nedeljo, 27. 
decembra, bo ob 17. uri v cer
kvi sv. Marka božični koncert, 
na katerem bodo pod 
vodstvom Daniela Tementa 
zapeli cerkveni pevski zbor, 
vokalna skupina Nasmeh, 
otroški pevski zbor, trobilni 
trio, godalni trio in spremljeval
na instrumentalna skupina. 
VIDEM • Cerkveni mladinski 
pevski zbor sv. Vida iz Vidma 
(zborovodkinja Mateja Purg) 
prireja božični koncert, ki bo v 
ponedeljek, 28. decembra, ob 
18. uri v župnijski cerkvi sv. 
Vida. Gostje bodo: cerkveni 
otroški pevski zbor in vokalna 
skupina Liguster iz Maribora. 
PTUJ • V torek in sredo, 29. in 
30. decembra, bo ob 19.30 
ponovitev komedije Petra Tur-
rinija Finžgar v seksšopu v 
režiji Zijaha Sokoloviča. 
PODLEHNIK • V soboto, 2. 
januarja, ob 17. uri vabi Kultur
no društvo Podiehnik na 
božično-novoletni koncert Pi
halnega orkestra Podiehnik, ki 
ga vodi Milan Feguš. Gostje 
večera bodo Koledniki iz 
Kamnika. Po koncertu bo 
družabno srečanje, ki ga 
pripravlja Društvo podeželskih 
žena Podiehnik. 
KINO PTUJ • Drevi ob 19. uri, 
od 25. do 27. decembra pa ob 
18. in 21. uri je na sporedu film 
Šepetati konjem. Od 29. do 
30. decembra bodo ob 18. in 
20. uri vrteli film Nori na Mary. 

ČRNA KRONIKA 
Minuli teden so bile na 

našenn območju tri prometne 
nesreče in v vseh treh so bili 
žrtve pešci. 

PEŠAČITI PO 
CESTI JE 
NEVARNO 

v torek, 15. decembra, okoli 
17. ure je 21-letni Milan Š. iz 
Podlehnika vozil osebni avto 
po lokalni cesti skozi Podieh
nik. Vozil je preblizu roba ces
tišča, zato je trčil v 34-letnega 
Branka K. iz Podlehnika, ki je 
pravilno hodil ob robu ces
tišča. Ob trčenju je pešec pa
del in se hudo ranil. 

P E Š E C JE OB 
SEBI POTISKAL 
KOLO 

v četrtek, 17. decembra, ob 
19.15 je po lokalni cesti skozi 
naselje Godeninici, občina 
Ormož, vozil osebni avto 34-
letni Jožef P. iz Ormoža. Nas
proti mu je prišel 67-letni Vik
tor N. iz Hrvaške, ki je ob sebi 
potiskal kolo. Voznik avtomo
bila je sicer zaviral, a je vseeno 
zadel pešca, da je padel po 
cestišču in se huje ranil. 

VOZNIKA 
RAVNALA 
PREUDARNO 

Po glavni cesti skozi naselje 
Borovci je v petek, 18. decem
bra, ob 20.30 hodil po sredini 
desnega smernega pasu 56-
letni Alojz O. iz Ptuja. Zaradi 
megle je bila vidljivost slaba, 
zato je voznik osebnega avto
mobila 43-letni Franc K. iz Ptu
ja pešca prepozno opazil, 
začel zavirati, a je vseeno trčil 
v pešca, da ga je odbilo na 
nasprotni vozni pas, po kate
rem je prav tisti trenutek pri
peljal osebni avto 55-letni Jan
ko P. iz Maribora in pešcu za
peljal čez nogi. Prisebna 
voznika sta takoj ustavila pro
met v obeh smereh in tako 
preprečila, da ne bi hudo 
poškodovanega Alojza O. po
vozil še kdo, preden so ga 
odpeljali v bolnišnico. 

FF 

RODILE SO - ČESTITA
MO: Brigiia Petek, Slape 
15/b, Majšperk - Blaža; 
Metka Kocmut, Trnovska 
vas 31, Trnovska vas - Davi
da; Jožica Jelen, Krajgerje-
va 18, Ptuj - Maria; Ana 
Emeršič, Gorenjski Vrh 49, 
Zavrč - Pairicijo; Vesna 
Orthaber, Majšperk 30, 
Majšperk - Marka; Vida 
Petrovič, Osojnikova c. 21, 
Ptuj - Dašo; Jožica Jur-
jaševič, Slovenska c. 81, Sre
dišče - dečka; Mirjana 
Bušljeia, Selška c. 14, Ptuj -
Alena; Lidija Habjanič, 
Žerovinci 17, Ormož -
Tino; Klavdija Ivanuša, 
Maistrova 27, Ptuj - Jana; 
Marjetka Smolinger-Galun, 
Ptujska C. 35, Rače - Aljaža;^ 
Mihaela Jakop, Biš 68, 
Trnovska vas - Alena; Irena 
Lukman, Lačaves 10,, 
Ormož - Jakoba; Smiljana 
Potisk, Ribiška pot 8, Ptuj -
Emo; Bojana Grubič, Kog; 
64, Ormož - dečka; Anica' 
Trdin, Mestni trg 11, Slov. 
Konjice - Jura. 
POROKA - MAJŠPERK: 
Zlatko Podgoršek, Dragon
ja vas 23, in Damjana 
Strašek, Stogovci 51. 
UMRLI SO: Rozalija 
Grešnik, rojena Kolarič, 
Spuhlja 110, * 1913 - t 12. 
decembra 1998; Matilda 
Debeljak, rojena Zemljak, 
Ptujska cesta 2, Ormož, * 
1908-t 11. decembra 1998; 
Roza Dolinar, rojena Vipa
vec, Ptujska cesta 16, 
Ormož, 1918 - t 12. 
decembra 1998; Jožefa Ces
tar, Draženci 32, 1921 - t 
15. decembra 1998; Antoni
ja Viher, rojena Stojko, 
Žerovinci 65, l̂̂  1922 - 1 16. 



ADVENTNI CAS 

PRAZMKMA VOSeilA 

Obuianje starih obiiaiev in navad 
Po andrejevem, ki goduje 30. novembra, so dnevi vse krajši. 
Vedno iiasneje se prebujajo iz meglene nočne teme in zme
rom prej preliajajo v hladni somrak noči. Narava obmiruje, 
dostikrat že počiva pod snežno odejo. Moč sonca pojema in 
komaj kdaj predre meglo in oblake. V tem hladu in temi se 
za človeka skrivata skrivnostnost in groza, saj teži človeška 
narava za soncem in svetlobo, zato so naši davni predniki 
toliko bolj občutili mrtvaško vzdušje časa pred zimskim 
kresom, kot tudi pravimo zimskemu sončnemu obratu. 
Tako so si v tem somračnem in mrzlem vremenu toliko 
lažje izoblikovali predstave o duhovih svojih prednikov, ki 
se da v tem času vračajo na svet. Trepetali so v strahu, ali 
ne bo pojemajoče sonce ugasnilo, čutili so neznane moči, 
ki se v tem času gibljejo v naravi, in se zatekali k čaru, da 
bi ga obvarovali pred vsem, kar je grozilo. 

V ta nekoč temni in mrtvaško 
hladni čas pa je kršanstvo pri
neslo luč in toploto. Predstavam 
o dušah rajnih je dalo nov smi
sel, ki je poln tolažbe. Novo po
jmovanje stvarstva je rodilo zau
panje v stalnost menjave v nara
vi. Predvsem pa je vera v 
odrešenika in v odrešenje sleher
nega človeka stopila na mesto 
nejasnih, grozljivih predstav, ki 
so v tem času oživljale vsakdanji 
svet našega prednika. Nekdanji 
strah se je umaknil in vse je 
podrejeno duhovnim pripravam 
na praznik Kristusovega rojstva 
oziroma njegovega prihoda na 
svet - na božič. Ta čas priprav 
pred božičem imenuje Cerkev 
advent. Beseda izvira iz latinske

ga adventus - prihod, vendar se 
je udomačila tudi med našim 
ljudstvom. Z adventom, ki obse
ga štiri tedne pred božičem, kar 
ima tudi svoj drugačni simbo
lični pomen, se začenja ob 
začetku zime tako imenovano 
cerkveno leto. 

Na praznik Kristusovega pri
hoda so se kristjani že od nekdaj 
posebej pripravljali. Ker obhaja 
Cerkev spominski dan Gospodo
vega rojstva - božič - šele od kon
ca 4. stoletja, se omenja tudi 
priprava nanj šele v 6. stoletju. 
Najstarejši način priprave na 
praznik je bil post, ki se je sprva 
začel že na martinovo, 11. no
vembra. Postili so se ob ponedel
jkih, sredah in petkih. Spomin 

na nekdanji post se je na Štajers
kem in Koroškem ohranil vsaj 
še nekaj časa po drugi vojni. Sta
rejši ljudje so po teh krajih v ad-
ventu zabelili hrano samo z ol
jem in maslom, pa tudi drugače 
so si pritrgovali pri jedi. V cerkvi 
prevladuje v tem času vijoličasta 
barva, ženitvovanj ni, na vasi 
niso trpeli fantovskega petja in 
ukanja. Cerkev sama pa v adven-
tu posta ni zaukazovala in ga 
tudi sedaj ne. 

To je tudi čas, ki ga obeležuje 
vrsta ljudskih šeg, navad, vero
vanj, zgodb, pripovedk, legend 
in raznih pesmi. Sem sodita kot 
poganska ostalina tudi "čaranje" 
in vedeževanje, s katerim si mar
sikdo vsaj malo odgrne zaveso, 
ki mu zastira pogled v pri
hodnost. 

Poleg posta in drugih spokor-
nih vaj je obiskovanje jutranjih 
maš do današnjih dni glavna du
hovna priprava v adventu. Veli
ko pa je v adventu raznih zunan
jih priprav na božič. V zadnjih 
letih je to že uveljavljena šega 
pletenja adventnih vencev in 
venčkov, ki jo poznajo sicer 
povsod po krščanski Evropi. Ad-
ventni venci, na podeželju jih 
skoraj praviloma izdelujejo 
doma, imajo navadno štiri rdeče 
sveče in so prepleteni z vijoličas
timi trakovi. Seveda danes upo

rabljajo sveče in trakove drugih 
barv. Prvo svečo prižgejo na 
prvo adventno nedeljo in potem 
vsako naslednjo nedeljo še po 
eno. 

MARUO NOSUO 

v preteklosti je bila zanimiva 
in močno razširjena de
vetdnevna adventna pobožnost 
do "noseče Marije" (po latinsko 
Mater gravida), ki jo nosijo de
vet večerov pred božičem od 
hiše do hiše v spomin na to, 

kako sta Jožef in Marija v Betle
hemu iskala prenočišče. Mariji
no popotovanje se začne 15. 
decembra. Obredje izvajajo 
predvsem ženske, ki med spre
vodom molijo in pojejo. 

Nadaljevanje na strani 28. 

M a r i j i n o p o p o t o v a n j e a l i a d v e n t n a d e v e t d n e v n i c a - o b i č a j , k i g a n a Z g o r n j i 
Ložnici p o n o v n o o b u j a j o V e n č e s e l j s k e l j u d s k e p e v k e . P r v i v e č e r d e v e t d n e v n i c e 
j e M a r i j a "našla za toč išče" p r i družini S m o g a v e c . Foto: V T 



REPORTAŽE 
S L O V E N S K A B I S T R I C A / DOBRODELNA AKCIJA "LUČKA ZA KLAVDIJO" 

Uspešno araiafmfe i r radbo osnovno šolo 
Rubinovi iz Prepuža 3 pri Siovensld Bistrici so na prvi pogled povsem običajna štiričlanska 
družina, v katero sodijo oče Anton, mama Mira, 18-letni sin Aleš in 13-letna Klavdija. Kljub temu 
da se Klavdija razlikuje od ostalih otrok, ima namreč težko obliko eerebralne paralize, pa lahko 
rečemo, da so tudi zadovoljna in ljubeča družina. In tu se prične Klavdijina zgodba. Zgodba de
klice, ki jo je življenje prikrajšalo za veselo tekanje in živahno klepetanje, zgodba o ljubezni in 
medsebojni pomoči v družini ter ne nazadnje tudi zgodba o tem, da ljudje kljub vsej komerciali-
zaciji in medsebojni odtujenosti, značilni za današnji čas, le zmoremo toliko dobrote in notranje 
topline, da pomagamo takšnemu otroku. To je tudi zgodba učencev enega izmed šestih razredov 
osnovne šole Pohorskega odreda v Slovenski Bistrici, vodstva šole in učiteljev, ki so Klavdijo tako 
nesebično sprejeli medse. 

V Rubinovi družini imajo 
delo in skrbi za Klavdijo poraz
deljene med sabo. Oče Anton je 
neke vrste "stik z javnostjo" in 
seveda tudi pomaga ženi Miri 
pri domačih delih, saj ima rav
no ona s hčerko tudi sicer veli
ko raznih opravil. Vozi jo v 
šolo, jo tam okoli poldneva 
nahrani in kasneje po 
končanem pouku odpelje do
mov. Doma se potem po običaj
nih hišnih opravilih prične fi-
zioterapija in učenje s Klavdijo, 
ki s svetom komunicira preko 
računalnika s programom za 
neverbalno komuniciranje. 
Tudi brat Aleš sodi v ta krog 
ljubeče družinske skrbi za se
strico, ki je drugačna od drugih 
otrok svoje starosti. 

Ko sem se dogovarjala za po
govor o Klavdiji, sem poklicala 
oba starša. Mamo Miro sem do
bila na domačem telefonu, ker 
je Klavdija zbolela. Po televizij
skem snemanju kakšen teden 
poprej, kjer je Klavdija bila v 
centru pozornosti, pri tem pa je 
seveda hotela dati vse od sebe, 
je upadel njen imunski sistem 
in je zbolela. V prijaznem kle
petu je mama Mira povedala, da 
vse delo s hčerko le ni tako 
težavno, kot bi na prvi pogled 
menil nekdo, ki vso stvar opa
zuje od strani. Iz njenega glasu 
je vela ljubezen in seveda velika 
mera optimizma. Podoben vtis 
sem dobila tudi pri očetu Anto
nu. 

Pripovedoval je o tem, da so se 
vse Klavdijine in tudi njihove 
težave pričele pri vakumskem 
porodu. Zdravniki so jim kma
lu po porodu povedali, da nji
hova deklica ne bo nikoli 
takšna kot drugi otroci. Kaj 
lahko narediš ob takšni izjavi? 
Nič, je menil oče Anton, saj se 
niti jeziti ne splača ob takšni 
ugotovitvi zdravnikov, ker tako 
nič ne izboljšaš. Globoko v sebi 
sicer občutiš nemoč in žalost, 
pa tudi tej ne smeš pustiti, da se 
v tebi preveč razrašča. Dobro je 
globoko zajeti sapo in temeljito 
razmisliti, kako naprej. Do
končno so se sprijaznili s tem, 
da bo njihova hčerka priklenje
na na voziček in odvisna do 
njih. 

"Seveda so se pri Klavdiji po
rajale razne težave, saj so pris
otne tudi pri zdravem otroku, 
pri takšnem, kot je naša dekli
ca, pa so lahko še večje. Sobi-
vanje z otrokom s posebnimi 
potrebami je ritem našega živl
jenja spremenilo za več kot 180 
stopinj, saj se vse tako rekoč 
vrti okoli Klavdije in nujno je, 
da je vedno nekdo ob njej. 
Nadvse pomembno pa je, da 
nama z ženo ne zmanjka živl
jenjske energije in da ne klone
va pod težo problemov. Res je, 
da ta krivulja velikokrat niha 
med vrhom in dolom, kar je 
povsem normalno," pove oče 
Anton. 

V nadaljevalju je dodal, da jim 
pri premagovanju težav, ki so 
prisotne pri otroku s tako težko 
obliko eerebralne paralize, saj 
deklica ob tem, da ima proble
me z motoriko, tudi ne govori, 
vendar pa vse razume, pomaga
jo mnogi. Za Klavdijin primer 

se zanimajo nekatere institucije 
celo iz tujine, pa tudi sami so 
bili dovolj uporni, da jim je 
uspelo. Tako dela mama Mira 
samo polovični delovni čas, ve
liko je za njihovo Klavdijo na
redila sedanja redna osnovna 
šola, pred tem pa tudi mnogi 
drugi. S pomočjo Zavoda za re
habilitacijo je bila vključena v 
razvojni oddelek slovenjebi-
striškega vrtca Otona 
Zupančiča, nato pa nekaj več 
kot štiri leta v oddelek za delov
no usposabljanje pri osnovni 
šoli s prilagojenim programom 
Minke Namestnik - Sonje. 
Učitelji so ugotavljali, da Klav
dija kaže drugačne intelektual
ne sposobnosti kot njeni vrstni-

K l a v d i j a m e d sošolci v r a z r e d u 

ki s podobnimi zdravstvenimi 
problemi. Od tod tudi oboje
stranska želja tako učiteljev v 
oddelku za delovno uspo
sabljanje kot staršev po njenem 
prešolanju v redno osnovno 
šolo. 

SOŠOLCIJO 
IMAJO RADI 

Osnovna šola Pohorskega 
odreda v Slovenski Bistrici z 
okoli 1200 učenci sodi med naj
večje v Sloveniji, je pa ena red
kih, ki medse vključuje tudi 
otroke z različnimi zdravstve
nimi problemi. Kar šest 
takšnih obiskuje njihovo šolo. 

Kakšen je bil v lanskem šol
skem letu, ko so v redno osnov
no šolo prešolali Klavdijo, od
ziv staršev in sošolcev? Prof. 
Iva Pučnik - Ozimič, 
pomočnica ravnatelja, je ome
nila, da so se starši spočetka 
malo bali, kako bo vse skupaj 
potekalo. Klavdija je le nekoli
ko drugačen otrok, kako bodo 
nanjo reagirali sošolci, se ji 
bodo smejali ali kaj podobne
ga? Kasneje, ko so videli, da so 
otroci svojo novo sošolko brez 
problemov sprejeli medse, so se 
pomirili. Že od vsega začetka 
ima Klavdija svojo stalno 
spremljevalko Metko Poštrak, 
ki to delo opravlja preko javnih 
del. Klavdiji pomaga pri 
učenju, vso snov, ki jo obravna
vajo, ji piše v zvezke in tudi 
drugače med poukom skrbi 
zanjo. 

Pri takšni integraciji se pos
tavlja vprašanje, kaj za takšne 
in podobne primere naredi mi
nistrstvo za šolstvo in šport in 
kako je z ustrezno zakonodajo 
na tem področju. Iva Pučnik -
Ozimič pove, da je bilo o tej 

problematiki že veliko poveda
nega, bolj malo pa storjenega. 
Tako je Klavdija v razredu, ki 
poleg nje šteje še 26 živahnih 
otrok. Po zakonodaji, ki jo v 
parlamentu sprejemajo že zelo 
dolgo, bi jih lahko bilo veliko 
manj. Pri šestih podobnih pri
merih bi to pomenilo marsikaj 
za njihovo šolo, tudi več denar
ja. Tako pa ga dobijo enako kot 
na šolah, kjer se s šolanjem in
validnih otrok ali otrok s po
sebnimi potrebami ne ukvarja
jo. Tako bi lahko drugače sti
mulirali tudi učitelje, ki v 
takšnem razredu učijo, saj je pri 
učnem procesu potrebno veliko 
njihovega dodatnega dela. 

V pogovoru z razredničarko 

Metko Potočnik izvem, da je 
bila odločitev o prešolanju 
Klavdije v lanskoletni peti raz
red pravzaprav izziv za vse, tudi 
za učitelje. Spraševali so se, ali 
imajo dovolj strokovnega znan
ja za takšen primer. Sicer je ve
liko dodatnih priprav, da dru
gih 26 otrok v razredu ne bi 
bilo prikrajšanih. To, da drugi 
otroci v razredu ne bodo s tem 
nič prikrajšani, so razložili tudi 
staršem na roditeljskem sestan
ku lanskega novembra tik pred 

T a k o l e prevažajo K l a v d i j o v vozičku d a n z a d n e m p o šolskih s t o p n i c a h v p r v o n a d s t r o p j e , k jer 
j e n j e n r a z r e d . D a bi olajšali d e l o v s e m , ki jI p o m a g a j o , j e v t e h d n e h d o b i l a stopniščni v z p e n -
ja ln ik . Z a K l a v d i j i n i m vozičkom je n j e n oče A n t o n R u b i n . Foto: VT 

prešolanjem Klavdije v peti 
razred. "Ne smemo se bati izzi
vov, saj se da z voljo in vztraj
nostjo marsikaj narediti," je do
dala razredničarka. 

Kmalu so ugotovili, da dekli
ca za razred ni moteča. Otroci, 
v začetku malo radovedni, so se 
ji približali in hitro so kljub 
skromni komunikaciji, saj 
Klavdija s pritiskom na gumb 
računalnika odgovarja z da ali 
ne, postali prijatelji. Danes jo 
imajo radi, veseli so njene 
družbe, zanimivo pa je tudi to, 
da ji povedo vse svoje drobne 
skrivnosti, saj vedo, da so pri 
njej dobro spravljene. 

In kaj menijo njeni sošolci? 
Anže je svoje sošolke vesel, 
obenem pa žalosten, ker ve, da 
se ne more igrati z njimi. Miha 
je prav tako žalosten, ker ne 
more z njimi, poskuša pa jo raz
veseliti in ji pripoveduje šale. 
Skupaj s še štirimi sošolci jo po
maga prenašati po stopnišču. 
Lučka je vesela, ker je med nji
mi. Janja pa je povedala, da so 
dekleta sicer več z njo kot fant
je, jo sprašujejo, kako ji je, iz 
njenih kretenj pa že natanko 
vedo, kaj želi. Včasih se z njo 
zadržijo po pouku, tu in tam jo 
obiščejo tudi doma. Vsi 
vprašani pa bi želeli, da bi bila 

Klavdija takšna kot oni. Kljub 
vsem zdravstvenim problemom 
je Klavdija zelo dobra učenka z 
odličnimi in prav dobrimi oce
nami, nekaj slabše je samo pri 
matematiki. 

LUČKA ZA 
KLAVDIJO 

Ker je na osnovni šoli Pohor
skega odreda v Slovenski Bi
strici višja stopnja praviloma v 
prvem nadstropju, Klavdija pa 
odvisna od invalidskega 
vozička ter spremljevalca in 
šola brez dvigala, predstavlja 
vstop v šolske prostore veliko 
fizično obremenitev vseh, ki ji 
pri tem pomagajo. Potrebno jo 
je prenesti v zgornje nadstrop
je, prav tako tudi voziček. Seve
da pa za Klavdijo predstavlja 
obremenitev že vsaka stopnica 
tudi drugje. V želji, da bi ji na 
šoli pomagali in kupili stop
niščni vzpenjalnik, ki osebam 
na invalidskem vozičku olajša 
gibanje po stopnicah, ob tem da 
je pripomoček tudi zelo drag, 
velja nekaj nad 920 tisoč tolar
jev, so se na šoli odločili, da de
klici in njeni družini pomagajo 
pri nakupu tega tako potrebne
ga pripomočka. Na šoli so 
pričeli dobrodelno akcijo Lučka 

za Klavdijo, ki )e potekala pod 
okriljem šolske skupnosti. Slo 
je za to, da šolarji denar names
to za sladoledno lučko nameni
jo za stopniščni vzpenjalnik. 
Otroci so ob zavzeti podpori 
staršev ter tudi delavcev šole si
cer uspeli zbrati lep kupček de
narja (240 tisoč tolarjev), a to 
žal ni zadoščalo za nakup pre-
potrebnega pripomočka za 
Klavdijo. Tako je šola k dobro
delni akciji pritegnila še druge, 
kar širok spisek jih je, ki so pri
pomogli k nakupu. V teh dneh -
lahko bi rekli za Božička ali 
dedka Mraza - je Klavdija stop
niščni vzpenjalnik končno le 
dobila. 

Ob koncu pogovora sem 
vprašala očeta, kaj bo po 
končani osnovni šoli, saj sta do 
takrat samo še slabi dve in pol 
leti. Jo bodo mogoče poslali v 
srednjo šolo v Kamnik, kjer in
validni mladi ljudje obiskujejo 
srednjo šolo skupaj z zdravimi? 
Oče je odgovoril, da je od doma 
ne bodo poslali. Sicer pa bodo v 
Slovenski Bistrici s tem, ko bo 
prihodnje šolsko leto pričela 
delati srednja šola ekonomske 
smeri, poiskali rešitev tudi za 
svojo Klavdijo. 

Vida Topolovec 

RAZMIŠUANJE 

De€embrski dnevi ob knjigah 
Decembrski čas je nekaj posebnega: nekateri 

se ga veselijo, ker se človek lahko umakne vase, 
drugi tarnajo, da so dnevi pusti in dolgočasni. 
Nikoli nismo vsi zadovoljni. 

Ljudje si na različne načine krajšamo čas. 
Skušamo navezovati stike s prijatelji, skušamo 
polepšati dan komu, ki je čisto naključno 
prečkal našo pot. 

V klubu Obzorje so nas povabili na srečanje s 
prijateljico knjigo. Zamisel, ki me je navdušila. 

"Knjiga je prijateljica, ki te nikoli ne 
razočara. Knjiga se ti ne vsiljuje, ampak 
na knjižni polici mimo čaka, dajo vzameš 
v roke, ko si najbolj razpoložen za srečanje 
z njo." Nevsiljiva prijateljica torej, ki te sprej
me k sebi, ko si jo najbolj želiš. 

Ali ni lepo imeti takšnega prijatelja? Prijet
no in nepozabno je bilo srečanje s prijatelji ob 
knjigi. Naša stara dobra znanca iz potujoče 
knjižnice Ivana Potrčaa v Ptuju sta nam pri
peljala najnovejše knjige kar v klub. Seznanila 
sta nas z novimi zakladi knjižnice, nam pred
stavila rurvosti z različnih področij in nas vabi
la, rmj se jim kdaj posvetimo. 

Zdelo se mi je, da je prostor napolnil neki 
neizrekljiv čar domačnosti, vedrine in želje po 
spoznavanju novega. Kljub temu da smo se 
zbrali predvsem starejši obiskovalci knjižnice, 

je bilo naše razpoloženje ob kulturnih užitkih 
mladostno vedro. Danes lahko beremo tisto, kar 
si sami izberemo, daleč za nami so stiske iz šol
skih klopi, ko smo morali brati za oceno ali za
radi strahu pred učiteljem. Vsakdo izmed nas 
nosi v sebi takšne in drugačne izkušnje z bran
jem. Med listanjem po knjigah pa smo si bili 
enotni, da je prijetno pokramljati o knjigi s pri
jatelji, da je izmenjava izkušenj in podob svo
jevrsten užitek. 

Ugotavljali smo, da so taka srečanja zanimi
va in da nas bogatijo. V Ptuju imamo premalo 
priložnosti, da bi se s knjigo srečevali vsak dan, 
saj so knjigamiške izložbe skromne in pre
majhne. 

Knjiga nas plemeniti že s svojo prisotnostjo v 
prostoru, zato so taka srečanja izziv za tiste, ki 
razmišljajo, da bi se v majhnem muzejskem 
mestu lahko našel kdo, ki bi odprl kavamico ali 
temu podoben prostor, kjer bi lahko bralec tudi 
ob kavici ali čaju prelistal knjigo in se vsaj za 
trenutek pomudil ob kakšnem stavku, ki mu 
lahko pričara kakšno plemenito misel za en 
sam dan ali za dalj časa. 

Misel o prijetnem srečanju se je hitro razširila 
med ljubitelje knjige, zato sta se naša znanca 
Vlado in Simon spet odpravila rm pot. V petek 
dopoldan sta se ustavila med starejšimi obisko

valci tretje življenjske univerze, ki jo trenutno 
obiskujejo samo ženske. Dopoldan je prehitro 
minil ob vsem, kar smo izvedeli novega in zani
mivega. Čas, kije za nekatere dolgočasno pust, 
se je nam zdel obarvan z razkošnimi doživetji 
lepote, razmišljanja in novih spoznanj. "Ce ne 
pride gora k Mohamedu, mora Mohamed h 
gori." In tako se je zgodilo, da sta nam naša 
znanca prišla naproti s pisano paleto najzani
mivejšega branja. 

Pri Animaciji se dogaja vedno kaj zanimive
ga. Misel, da bi se zbirali tudi ob lepih knjigah, 
je vredna pohvale. Zelja, da bi se z njo srečali 
še večkrat, je izzvenela skoraj v prošnjo. Pre
pričana sem, da nam jo bodo uresničili Tako 
mah je treba, da je človek srečen, če le najde 
okoli sebe ljudi, ki znajo prisluhniti njegovim 
skritim željam. Toda če želje samo skrivamo, 
ne bo nihče zvedel zanje. Včasih jih je treba 
tudi glasno povedati, mar ne? 

Hvaležna sem vsem, ki se trudijo, da bi tudi v 
našem mestu našli skupni jezik ljudje, ki si 
želijo, da bi postalo naše mesto prijazno za vse, 
tudi za tiste, ki v njem živimo. Sami moramo 
storiti kaj za to. Eden od takih poskusnov so 
tudi ideje za druženje pri Animaciji. 

Vika Dabli 
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PUAZNICHM VOSXItM 
Nadaljevanje s strani 25. 
Obred, ki se je v k nam na Slo

vensko razširil s Tirolskega, so 
letos obnovili tudi na Zgornji 
Ložnici, kjer ima ta običaj tradi
cijo, kar je zapisana celo v šolski 
kroniki. Na prvo adventno 
nedeljo ali dan po lucijinem (13. 
decembra) se je ženski svet zbral 
v kakšni hiši v vasi, 1890. leta 
celo v tamkajšnji ljudski šoli, 
kjer so z žrebom določili devet 
domačij, kjer naj bi Marija pre
nočevala devet dni zapored pred 
svetim večerom. Ženske so si iz
brale najlepši Marijin kip v vasi 
ali pa so si ga izposodile v 
župnišču in se domenile, kako 
ga bodo nosile: ali ga bo nosila 
ena sama na rokah ali ga bo nosi
lo več deklet na posebnih majh
nih nosilih. Venčeseljska dekle
ta so Marijin kip najraje nosila 
na nosilih. V devetih hišah, ki so 
bile določene za Marijino pre
nočevanje, ter v tisti, kjer bi 
"Marijo vzdignili", so pričeli 
priprave. Ženske so naredile suhe 
rože, pripravile vezen prt, uredile 
oltar za Marijo, ki je bil navadno 
nameščen na predalniku, včasih 
pa mdi v kom ali celo v 
okrašenem oknu v hiši. V č̂asih so 
ženske starinski kip Marije celo 
oblekle v novo obleko. 

Marijino devetdnevno ad
ventno popotovanje se je pričelo 
15. decembra. V mraku so se 
zbrali v hiši, kjer so Marijo poso
dili. Vsi navzoči so imeli s seboj 
sveče. Ko je zazvonilo avemari-
jo, so vsi utihnili, zbrani so od-
molili ali zapeli angelsko 
čaščenje. Nato je eden od 
domačih stopil k oltarčku, 
vzdignil Marijo, jo poljubil ter jo 
izročil dekletom ali ženam, ki 
naj bi kip nosile. Navzoči so po
tem zapeli Marijine pesmi ter se 

s prižganimi svečami uvrstili v 
sprevod. Po vsej vasi, koder se je 
sprevod pomikal, so gorele na 
oknih sveče (takrat na Zg. 
Ložnici še ni bilo elektrike). 
Med sprevodom so deloma moli
li rožni venec, deloma pa peli 
Marijine pesmi. 

V hiši, kjer naj bi Marija pre
nočevala prvo noč, je bilo že vse 
pripravljeno. Toda hiša je bila 
zaprta. Ko je sprevod prispel 
pred vrata, se je odigral po
menljiv dramski prizor. Dekle, 
ki je Marijo nosilo, je potrkalo. 
Od znotraj se je pojoče oglasila 
gospodinja ali domača hči. Če ni 
bila vešča petja, je govorila. V 
petem ali govorjenem dvogovo
ru sta Marija in Jožef zunaj pro
sila za prenočišče, domači 
znotraj pa so jima odgovarjali. 
Končno so le privolili, da dajo 
prenočišče. Gospodinja ali 
domača hči sta kleče sprejeli kip 
in ga med petjem postavili na 
pripravljeno okrašeno mesto v 
hiši. 

Za hišo, kjer je ostala Marija 
do naslednjega večera, je bil to 
velik praznik. Skoraj vso noč so 
bedeli v molitvi. Del noči so jim 
pomagali tudi sosedje, vse^pa so 
domači postregli z jedačo in 
pijačo. Luči so ob Mariji gorele 
vso noč in ves naslednji dan. 
Tudi čez dan je bilo pri hiši 
praznično vzdušje in se skoraj ni 
nič delalo, vsaj eden od družine 
je šel k maši, nekateri so se celo 
postili, reveže, ki so prišli nao
koli prositi vbogajme, pa so pri
jazno obdarili. 

Zvečer se je Marija poslovila 
od hiše, eden od domačih je 
prebral "slovo od Marije", ki so 
ga tako ali tako že vsi znali na 
pamet. Med poslovilno pesmijo 
so Marijo spet vzeli in v sprevo

du odnesli v naslednjo določeno 
hišo. Tako se je obred ponavljal 
devet večerov zapored. Pri zadnji, 
deveti hiši se je končal in Marija je 
tam ostala 40 dni, vse do svečnice. 
Na večer tega dne so jo nato v slo
vesnem sprevodu odnesli ponov
no na lasmikov dom (leta 1890 so 
Marijin kip vrnili v župnišče dese
ti dan zvečer). 

Šega "Marijo nosijo" je pri nas 
zamrla tik pred drugo vojno, 
nemški okupator ni dovoljeval 
druženja ljudi, po vojni pa ta 
obred pri nas ni bil zaželen. Zato 
je lepo, da so ga letos na Zgornji 
Ložnici ponovno obnovili. Za
nimivo je bilo vse dogajanje 
spremljati v živo, še posebej 
kako so bili tega veseli pri hiši, 
kjer je Marija prvič prenočila. 
Smogavčev gospodar je ves vesel 
dejal: "Ponovno obujamo tako lep 
običaj. Vesel sem, da so za prvo 
Marijino prenočišče izbrali prav 
našo hišo." Tudi pogostitev in vse 
drugo je bilo kot pred leti, 
predvsem pa je bilo veliko petja 
ter obujanja spominov na minula 
leta in čase, ki vse bolj izginjajo. 

JASLICE, 
BOŽIČNO 
DREVESCE, 
BOŽIČNE JEDI 

Eden najznačilnejših simbolov 
praznovanja Kristusovega 
rojstva so jaslice, ki so po mnen
ju Nika Kureta plastična upodo
bitev Kristusovega rojstva v pa
noramsko oblikovani pokrajini s 
premakljivimi figurami, ki jih 
potem lahko prestavljamo po 
svoje. Slovenci so pri tem ustva
rili svoj tip jaslic: na vrhu je 
mesto Betlehem, ob spodnjem 
robu pa hlevček. Toda na preho
du stoletja je prevladala v izdela

vi jaslic industrija, s tem pa sta 
ljudsko podobarstvo in ki
parstvo zamrla. Običaj pos
tavljanja jaslic se je pojavil v 
drugi polovici 16. stoletja na 
Portugalskem in Češkem in v 17. 
stoletju že v jezuitski cerkvi sv. 
Jakoba v Ljubljani, hišne jaslice 
so pričeli postavljati v pre
možnih meščanskih hišah v 18. 
in v kmečkih domovih v 19. sto
letju. 

Zdajšnjega božiča si ne more
mo zamisliti brez božičnega dre
vesa, ki pa se je pri nas razširilo 
šele v tem stoletju. Prej je bila 
navada okraševanja hišnih pros
torov z mladim zelenjem, belo 
omelo, jabolki, orehi, slamo in 
podobnim. Pred božičem so po
sejali v posode žito. Tako sta bila 
mlado zelenje in žito simbol 
prebujanja novega življenje. Pri 
Slovencih je bila razširjena šega 
viseče smrečice v hišnem kotu. 
Obešali so jo različno, okrašeno 
ali pa tudi ne. To starodavno 
šego smo kljub vdoru tujih na
vad na slovenskem ozemlju oh
ranili vse do danes. 

Poleg božičnega okrasja je 
božična peka med najstarejšimi 
znamenji božičnega praznika. 
Posebno mesto pri tem ima 
božični kruh, ki ga je potrebno 
položiti na mizo in pogrniti z be
lim prtom. 

Pri nas ga v različnih pokraji
nah različno imenujejo. Najpo
gosteje srečujemo ime poprtnik 
ali poprtnjak, znana pa so še 
imena kot božičnik, božič, žup
nik, pomižnik ali pomožjek, 
postolnik, močem kruh in še 
kakšno ime. 

Božič je praznik, ko se mora 
okoli hiše vse počistiti. V tem 
predprazničnem času so povsod 
vidne lučke. Te gorijo na oknih, 
drevesih ali kjerkoli in krasijo 
ter razsvetljujejo pročelja hiš in 
podobno. V starih časih je bila 
luč za tolažbo pokojnim, ki so si 
želeli toplote in svetlobe. Zdaj pa 
nezavedni simbol luči spomin 
na luč sveta, ki je v sveti noči 
prišla na svet. 

POLNOČNICA 
Vrhunec božiča je polnočnica, 

ki jo je bilo potrebno dočakati v 
dolgem večeru. To danes ni več 
tako težko, včasih pa so ljudje 
hodili spat veliko bolj zgodaj kot 
danes v času elektronskih medi
jev, ko se bedenje zavleče tako 
ali drugače pozno v noč. Da bi v 
prejšnjih časih otroci lahko 
počakali do polnočnic, jim je 
mati po večerji postavila na mizo 
skledo orehov in lešnikov, ki so 
jih med petjem in poslušanjem 
zgodb luščili ter grizli. Tako je 
čas do odhoda v cerkev hitreje 
minil. Ponavadi je odšla k pol-
nočnicam vsa družina, doma je 

za varuha ostal samo eden izmed 
članov in čuval, da ogenj ni po
gorel. Posebni čar so imele 
bakle, ki so jih nosili ter tako 
razsvetljevale poti do cerkve. 
Tam so jih ugasnili in jih ponov
no prižgali, ko je bila polnočnica 
končana. 

Vrhunec praznovanja in vse 
svečanosti pa je bil božič. Če so se 
ljudje na ta dan srečevali, so si segli 
v roke ter si voščili vesele praznike, 
vendar pa se niso obiskovali, kajti 
to je prinašalo nesrečo. 

Slovenci poznamo veliko na
rodnih in ponarodelih pesmi, 
veliko pa jih je nastalo ravno 
okoli božiča. Mnoge smo prevze
li od drugod, med njimi tudi na
jbolj znano božično pesem Sveta 
noč. Zanimiv je njen nastanek. 
V cerkvi sv. Nikolaja v avstrijski 
vasici Oberndorf je župnik Jo-
seph Mohr tik pred božičem 
1818 ugotovil, da orgle ne delajo. 
Polnočna maša brez glasbene 
spremljave pa ne bi bila prava. 
Zato se je odpravil v vas 
Arnsdorf, kjer je živel in delal 
njegov prijatelj, učitelj Franz 
Xaver Gruber. Mohr je v eni 
noči tik pred božičem napisal 
preprosto besedilo pesmi v štirih 

verzih z naslovom Sveta noč, ki 
naj bi jo Gruber uglasbil. To mu 
je uspelo. Pri polnočni maši je 
Mohr igral kitaro in pel tenor, z 
basovskim glasom se mu je 
pridružil Gruber, pri refrenu pa 
cerkveni zbor. Leta 1825 je Carl 
Mauracher v Oberndorfu popra
vil orgle ter v torbi odnesel tudi 
besedilo in note Svete noči. V 
naslednjih desetletjih so pesem 
prepevali tirolski glasbeniki in 
1840 je prvič prepotovala Atlan
tik. Dolgo je veljala za ljudsko, 
nekateri so jo pripisovali celo J. 
Haydnu. Avtorja sta umrla, še 
preden sta izvedela za slavo, pe
sem Sveta noč pa je še zmeraj na
jbolj priljubljena božična pesem. 

Praznovanje božiča je danes v 
marsičem drugačno kot v 
prejšnjih časih, predvsem zaradi 
komercializacije. Kljub temu pa 
ljudje v tem času ponovno radi 
obujajo stare šege in navade in 
tako ostaja božič ne samo eden 
največjih cerkvenih praznikov, 
temveč tudi in predvsem 
družinski praznik. 

Viri: Niko Kuret: Praznično 
leto Slovencev 

Zmaga Kumer: Marijio nosijo 
V i d a T o p o l o v e c 
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remeje v fent tetke¥ v prihoA^em tisoSelju 
Velika bolečina minoritskega duhovnega reda, ptujskih du
hovnikov in vernikov bo, kot kaže, vendarle zaceljena. Pred 
kratkim je bilo namreč zgrajeno novo poštno poslopje, do 
pomladi pa se namerava iz sedanje poštne zgradbe izseliti s 
svojimi napravami tudi lelekom. lako bo pošta, zgrajena 
na mestu med vojno porušene cerkve, prazna. Projekt 
ptujske trojke, ki ga je občina sprejela leta 1990 in predvi
deva preselitev knjižnice v Mali grad, preselitev pošte v 
novo poslopje in na mestu sedanje pošte ponovno gradnjo 
rekonstruirane barokizirane cerkve, ki je bila porušena 
med vojno, se uresničuje. V tem tisočletju naj bi postavili 
temelje rekonstrukcije cerkve, nato pa takoj v začetku pri
hodnjega tisočletja pričeli graditi. 

TEDNIK • Tako kaže, da bo 
velika rana vendarle polagoma 
zaceljena ... 

P. Tarzicij Kolenko: "Ptujski 
samostan je eden najstarejših v 
Sloveniji. Minoriti so pričeli 
graditi samostan s cerkvijo na 
Ptuju že nekaj deset let po 
Frančiškovi smrti. To je bilo 
med letoma 1229 in 1260. Zato je 
ta samostan za naš red, za našo 
provinco eden matičnih samos
tanov. Izguba cerkve leta 1945 
pred praznikom Treh kraljev je 
bila največja rana, ki jo je naš red 
in s tem samostan dobil. Kmalu 
po vrnitvi patrov, ki so bili v 
izgnanstvu v Srbiji in na 
Hrvaškem, leta 1945 so pričeli 
razmišljati o obnovi spomenika 
in cerkve. Župnija je bila velika, 
potrebe so bile velike in želeli 
smo obnoviti cerkev. Patri so 

zelo trpeli, ko so se vrnili na 
ruševine svojega doma. Kmalu 
so začeli organizirati ljudi, ki so 
nato prostovoljno čistili ruševi
ne. Z vozovi so odvažali materi
al. Vse, kar je bilo uporabnega, 
se je očistilo, se vskladiščilo in 
tako smo pričakovali primeren 
trenutek, ko naj bi obnovili cer
kev, ki smo jo takrat res izjemno 
potrebovali." 

TEDNIK • Tisti, ki so vojno 
doživeli, se spominjajo bom
bardiranja cerkve in drugih ob
jektov, mi mlajši pa seveda ne. 
Kako je torej bilo leta 1945, kaj 
se je zgodilo samostanu in cer
kvi? 

P. Tarzicij Kolenko: "Samos
tan je bil za časa vojne izp
raznjen, tudi cerkev ni bila v 
funkciji, župnijo so upravljali iz 
nadžupnije svetega Jurija, kjer je 

P a t e r T a r z i c i j K o l e n k o , g v a r d i j a n m i n o r i t s k e g a s a 
m o s t a n a n a P t u j u 

bil nemški duhovnik, sicer zelo 
pošten, zelo dober, zelo tudi 
naklonjen Slovencem. Cerkev in 
samostan sta bila torej v lasti 
nemških uradnikov, ki so imeli 
v njem svoj štab. Kolikor je nam 
znano, je prišlo do naslednjega: 
partizanska oblast naj bi spo
ročila zaveznikom, da je v cerkvi 
skladišče municije, zato so za
vezniška letala bombardirala ta 
objekt v dveh napadih. Kasneje, 
ko so čistili ruševine, je bilo jas
no dokazano, da ni bilo nobene 
municije, pač pa je šlo za zabo
jnike raznega arhivskega mate
riala, ki so ga Nemci pobirali iz 
okoliških arhivov, župnišč. Ven
dar so tudi to gradivo že pred 
bombardiranjem umaknili, tako 
da ni bilo nobenega razloga za 
napad." 

TEDNIK • Če bi takrat bil 
minoritski red dovolj pri 
močeh ali pa dovolj bogat, bi 
bilo cerkev najbrž lažje obnovi
ti kot danes ... 

P. Tarzicij Kolenko: "Cerkev 
je bila skoraj do konca porušena, 
ostali so le pet, šest metrov viso
ki zidovi spredaj v prezbiteriju, 
strehe sploh ni bilo. Kmalu po 
vojni smo želeli obnoviti cerkev, 
vendar politične oblasti temu 
niso bile naklonjene. Da bi se 
dokončno preprečila naša name
ra, je bila zgrajena na mestu, kjer 
je bila nekoč cerkev, pošta. To je 
bilo gotovo načrtno narejeno, saj 
je pošta takšen objekt, ki ga ne 
moreš kar tako rušiti, je zelo 
zahteven. In tako smo se vdali in 
smo v tem času iskali drugo lo
kacijo za novo cerkev, vendar 
tudi te nismo dobili, tudi zunaj 
mesta ne. Tako smo morali čaka
ti. Župnijska opravila, maše, 
smo imeli v refektoriju samosta
na. To je dvorana, ki pa za potre
be župnije ni dovolj." 

TEDNIK • Po osamosvojit
vi Slovenije se je ptujska 
občina odločila, da bo omo
gočila obnovo cerkve. Zadala si 
je projekt tako imenovane 
ptujske trojke. Pošta je presel
jena, vsak hip bodo formalni 
pogoji za izgradnjo cerkve tu-

A l o j z K a s i m i r : N e k d a n j i M i n o r i t s k i t r g s c e r k v i j o , s a m o s t a n o m i n z a h v a l n i m 
s t e b r o m , 1 8 9 4 . I l u s t r a c i j a i z p o p o t n e g a d n e v n i k a J o s e f a F e l s n e r j a " P t u j i n n j e 
g o v a o k o l i c a " , k i j e izšel l e t a 1 8 9 5 

kaj. Kaj manjka, da bi se 
gradnja lahko pričela? 

P. Tarzicij Kolenko: "Ko smo 
skupaj z občino ob 750-letnici 
samostana obnovili refektorij, še 
nismo računali, da bi kdaj gradi
li cerkev tukaj. Ob jubilejnih 
slovesnostih pa je bila izrečena 
tudi ideja, da bi se nekoč pristo
pilo k obnovi celome cerkve. 
Zato smo dali pobudo takratni 
Skupščini občine Ptuj in ta je 
leta 1990 sprejela sklep o tako 
imenovani ptujski trojki. 

Kje smo danes? Danes je pošta 
prazna, Telekom se bo preselil 
spomladi, takrat bo poštna sta
vba prazna in čakamo na pravne 
rešitve, da bomo dobili nazaj 
lastništvo zemljišča po denacio-
nalizacijskem postopku. Šele po
tem lahko začnemo pridobivati 
dokumentacijo." 

TEDNIK • Občina in Pošta 
sta že zamenjali parcele, tako 

da je sedaj to zemljišče v lasti 
občine. Preden pa se bo kaj res 
lahko pričelo, bo potrebno 
današnjo ^ poštno zgradbo 
porušiti. Čigava naloga bo to? 

P. Tarzicij Kolenko: "To bo 
po mojem stvar dogovora. 
Upam, da bo politična javnost 
temu naklonjena, upam, da se ne 
bo našel nekdo, ki bi gradnjo zo
pet oviral kot nekoč. Vsak 
Ptujčan, ki ve, za kakšen objekt 
gre, je obnovi cerkve naklonjen." 

TEDNIK • Kako je bila ta 
cerkev zgrajena in kakšno kul
turnozgodovinsko vrednost je 
imela? 

P. Tarzicij Kolenko: "Sama 
cerkev izhaja iz obdobja med 
1229 in 1260. V začetku je bila 
manjša cerkev in je bila kasneje 
razširjena. Svojo dokončno po
dobo je dobila v 16. stoletju, ko je 
bil gvardijan znameniti Gašper 
Dietel. Bil je avstrijskega rodu iz 
Gradca, študiral je v Pragi in je 
tam spoznal arhitekte. Odlične 
mojstre je pripeljal na Ptuj in vo
dil obnovo samostana. Samostan 
je dvignil za eno nadstropje, ga 
barokiziral, vnesel baročne ele
mente v cerkev in samostan in 
zgradil baročno fasado, ki je bila 
med najlepšimi v Evropi. Takšno 
cerkev želimo obnoviti." 

TEDNIK • Zdi se, da so bili 
včasih, pred nekaj stoletji ali še 
prej, v času Rimljanov pred 
2000 leti, boljši arhitekti, boljši 
graditelji, kot smo danes. Ali 
današnja gradbena stroka 
obvlada gradnjo takšne cerkve 
v baročnem slogu? 

P. Tarzicij Kolenko: "Gotovo 
so bili nekoč zelo dobri mojstri. 
Izhodišče za rekonstrukcijo cer
kve je, da jo ponovno zgradimo s 
klasičnimi materiali, teh pa da
našnji gradbinci resnično za ta
ke namene ne poznajo tako do
bro. Danes premoščajo težave 
pri, denimo statiki gotskih stro
pov, z novimi gradbenimi na
čini." 

TEDNIK • Kdo je izdelal 
načrte za rekonstrukcijo? 

P. Tarzicij Kolenko: "Goto
vih načrtov še nimamo, se pa 
pripravlja projektna naloga, ki 
bo kmalu končana, nato gre v 
pripravo idejni projekt, za tem 
bomo povabili k sodelovanju ne
katere arhitekte, ki bodo pred
vsem definirali notranjščino cer
kve. Ustanovljena je občinska 
komisija, sestavljena iz najvid
nejših slovenskih strokovnja
kov, predstavnikov spomeniške

ga varstva, zgodovine, umetnos
ti, kulturnih delavcev, gradbin
cev, naših predstavnikov in 
predstavnikov občine. Ta komi
sija lahko odloča o vsem poteku 
obnove." 

TEDNIK • Kdaj bo cerkev 
zgrajena, če bo vse potekalo po 
zastavljenih načrtih? 

P. Tarzicij Kolenko: "Vsi, ki 
se spoznajo na podobne rekon
strukcije, vedo, da gre za zelo 
zahteven projekt. Nam, samosta
nu in župniji, gre predvsem za 
cerkev. Mi potrebujemo cerkev, 
saj ima župnija okoli 5000 ljudi 
in sedanji prezbiterij za bo
goslužje ne zadostuje. Vse večje 
slovesnosti moramo imeti na 
dvorišču, zelo smo odvisni od 
vremena, pozimi pa sploh ne 
gre. Verniki naše župnije imajo 
pravico, da pridejo do svoje cer
kve. Lepo pa je, da se hkrati gra
di tudi spomenik. 

Dobre temelje naj bi postavili 
že v tem tisočletju, cerkev pa bi 
pričeli graditi takoj v začetku 
naslednjega. Torej čez dve leti bi 
že nekaj moralo biti. Postavili 
bomo spomenik spomeniku. Ko 
se je ta cerkev gradila in baro-
kizirala, so bili zelo težki časi. 
Tudi danes gre za dobro voljo 
ljudi, občine." 

TEDNIK • Poleg volje je 
zelo pomemben tudi denar. 
Koliko denarja bi potrebovali 
in iz katerih virov? 

P. Tarzicij Kolenko: "Preden 
ne bodo dokončani idejni načrti, 
bi težko karkoli rekel. Kar se 
tiče virov, delamo načrte skupaj 
z mestno občino, ki je tudi nosi
lec projekta ptujske trojke. Mis
lim, da je sprejeto stališče, da 
bosta za baročno pročelje dali 
denar država (Zavod za spome
niško varstvo) in občina. Za cer
kev, ladjo in opremo pa bosta de
nar zbrala župnija in mesto. Mi 
bomo prosili na vse strani. Na
jbolj se zanesemo na svoje ljudi. 
Danes ni lahko dobiti sredstev v 
tujini. Tudi v okviru reda ne bo 
kaj veliko, saj je odprtih več pro
jektov. V Sloveniji se je v teh le
tih zgradilo kar nekaj cerkva in 
mislim , da tudi z našo, ptujsko, 
ne bo težav. Darovali bodo ljud
je, ki jim je objekt pri srcu, ki 
želijo cerkev, in mislim, da vsak, 
ki s Ptujem živi, želi obnovo te 
cerkve. Z izgradnjo pa bo pop
ravljena tudi velika vojna krivi
ca. In Ptuj bo veliko pridobil 
tudi v kulturnem pogledu." 

M i l e n a Zupanič 







PRA2MKMA VOŠČILA 
R U S I J A / VTISI Z NOVINARJEVE SLUŽBENE POTI 

"Hvala bogv, da žMm v Slovenijlt 
o Rusiji imamo Slovenci, ne vem zakaj, slabo mnenje. 
Morda je tako mnenje zgodovinsko pogojeno. Morda so 
nam ga ustvarili mediji, ki o Rusiji ne pišejo preveč opti
mistično, morda so krive zgodbe o ruski mafiji, morda 
dekleta, ki sodelujejo v posebni ponudbi slovenskega trga. 
Kdo ve? Za nas Rusija torej ni dežela, v katero bi si želeli 
potovati. In če koga naključje že zanese tja, je pred tem 
deležen prijateljskih opozoril znancev, naj se pripravi na 
rusko zimo, na mafljo in številne druge nevšečnosti. 

V ne več obvezne, vendar pri
poročljive priprave na obisk Ru
sije sodi tudi cepljenje proti da-
vici. Od denarja je tam najbolj 
spoštovan ameriški dolar in za 
naše razmere dokaj skromna 
vsota zelencev je za njihove raz
mere že pravo bogastvo. Za sto 
dolarjev je bilo mogoče sredi leta 
dobiti 600 rubljev. V času moje
ga prihoda v Rusijo so mi za ze
lenega stotaka dali 1.800 rubljev, 
čez dva dni je bil vreden že dva 
tisočaka. Plače v Rusiji so zelo 
nizke, komaj nekaj deset dolar
jev. Pa še to v večini primerov 
dobijo vsakih nekaj mesecev. 
Tako je vsaj soditi po pripovedo
vanju Slovencev, ki tam živijo in 
delajo ter imajo z domačini 

dobre stike. Seveda so Slovenci v 
drugačnem položaju, saj delajo 
pri slovenskih podjetjih. Žepni
na, ki jo prejmejo za življenje v 
Rusiji je za tamkajšnje razmere 
že lep denar in tako za slovenske 
delavce ne bi mogli trditi, da 
živijo v pomanjkanju. 

Sicer ruski trg nudi vse, kar 
človek potrebuje. Posebno v 
pristaniškem mestu Tuapse, kjer 
sem bival nekaj dni z gradbinci 
podjetja Nizke gradnje iz Ptuja, 
je tako. Bližina Turčije in spret
nost domačih trgovcev prispeva
ta k temu, da je tam - posebej na 
tržnici - poplava zahodnega bla
ga. Kakšna je kupna moč 
domačinov, je težko oceniti po 
nekaj dneh bivanja med njimi. 

R u s k a s t a n o v a n j s k a r e a l n o s t 

Č a k a n j e n a bol jše i n v e s t i c i j s k e č a s e 

vse pa kaže, da večja od tiste, ki 
jo navaja uradna statistika. 
Ljudje torej živijo po svoje, 
mimo države. Ženske, visoke, 
postavne in ponosne, so v 
glavnem urejene tako, da bi jim 
to zavidale celo evropske in ame
riške dame. Od kod lepa 
oblačila, pričeske, ličila, je 
vprašanje, ki ga v nekaj dneh ne 
moreš razvozlati, posebno če ne 
znaš rusko, s kakšnim drugim 
jezikom pa si tam težko poma
gaš. 

Z direktorjem podjetja Nizke 
Gradnje Ptuj, d.d., Mitjo Omul-
cem sva potovala z dunajskega 
letališča v Anapo, rusko mesto 
ob Črnem morju. Iz blišča du
najskega letališča naju je letalo v 
dobrih dveh urah in pol presta
vilo v drug svet. Siv, navidezno 
neprijazen, pust. Majhno 
avstrijsko letalo, ki sprejme 80 
potnikov, nas je peljalo le nekaj 
nad deset. V Rusijo torej ljudi ne 
vleče, pomislim že na du
najskem letališču. Na letališču v 
Anapi, kjer je bilo naše letalo 
edino, smo morali nekaj časa 
počakati, da je do letala priropo-
tal tovornjak ter nas odpeljal do 
letališkega poslopja. Napisal sem 
tovornjak, čeprav bi lahko bil 
tudi traktor, tisto, kar je vlekel 
za seboj, pa naj bi bil avtobus, 
vendar znova po rusko. Osebje 
na letališču ni dajalo vtisa, da so 
se nas razveselili. S tako rekoč 
brezizraznimi obrazi so nas pre
verjali prvič, drugič, tretjič in ne 
vem več, morda celo četrtič. In 
ker sem v vprašalnik že na letalu 
napisal, da potujem poslovno, so 
na koncu zahtevali še dodatne 
papirje. Morda delovno vizo, ki 
menda stane okoli 600 ame
riških dolarjev. Šele dopovedo
vanje, da bom Rusijo zapustil že 
po petih dneh, je pomagalo. Da 
sem novinar, iz previdnosti ni
sem povedal, sicer bi se lahko 
zgodilo, da bi potreboval še kdo-
ve kakšne papirje. 

Po opravljenem postopku pa 
znova prijazni obrazi. Seveda 
obrazi Slovencev, ki so nas 
pričakali. Z istim letalom je pris
pelo tudi nekaj predstavnikov 
drugih slovenskih podjetij. Naju 
sta pričakala Štefan in Viki in 
naju z udobnim kombijem 
odpeljala v kakih 240 kilometrov 
oddaljeno mesto Tuapse, kjer so 
ptujski gradbinci sodelovali v 
gradnji poslovno-hotelskega 
kompleksa. Odložila sta naju v 
hotelu "Belaja Russ", kjer sem se 
takoj počutil domače. Zares lep 
hotel, v kopalnici pipa Armal, na 

Z n a č i l n a , p o r u s k o r a z m e t a n a v a s 

nočni omarici telefon Iskra in 
tako naprej. Seveda, hotel so 
postavili Slovenci. 

Ko malce razvajen popotnik -
mednje lahko štejem tudi sebe -
prispe v Rusijo, je sprva nekoli
ko zmeden, prestrašen, 
nezaupljiv. Drugače je s slovens
kimi gradbinci, ko so tam kot 
doma. Kaj jim drugega tudi 
preostane, ko pa so nekateri tam 
že več let. Mesečno delajo tudi 
po 300 ur, preostali čas pa 
preživijo po svoje. Ob nedeljah 
se zberejo v eni od mestnih gos
tiln, popijejo kakšno pivo in se 
pogovorijo. Ne samo Slovenci, 
tudi Hrvati, Srbi, skratka vsi, ki 
so v Rusijo tujci. Tudi gostilne 
so v Rusiji nekaj posebnega. Vi
del sem jih kar nekaj in z našimi 
se ne morejo primerjati. Povsem 
drugačne so in v glavnem brez 
sanitarij. Morda je zato bolj 
razumljivo, da domačini pijejo 
vodko. Ali pa zato, ker pijejo 
vodko, ne potrebujejo stranišč. 
Po pivu začneš kaj hitro pogle
dovati, kje so vrata z značilnima 
črkama WC. Toda tam jih ni. 
Videl sem enega od javnih WC, 
toda o tem, pa tudi o tistem na 
letališču v Anapi iz estetskih 
razlogov ne bom pisal. 

Vas zanima, kakšni so moji 
vtisi o deželi, kjer sem bil? Mo
ram reči, da dokaj mešani. Če ne 
bi gostoval pri Slovencih, bi bili 
vtisi zagotovo precej slabi, saj se 
v ruskih razmerah sam težko 
znajdeš. Tako razumem stisko 
Slovencev, ki so prvi prišli tja in 
organizirali prihod drugim. Ali 
pa so to ljudje, ki so neprijetnih 
presenečenj vajeni in jih zato 
manj občutijo. 

Pokrajina sama po sebi je lepa, 
valovita, polna vinogradov. 

Kako lepa in slikovita je med le
tom, sicer ne vem, tokrat, v 
začetku decembra, pa je bila 
precej pusta in neprijazna. Rus
ke ceste so zgodba zase. Tudi ko 
smo se popeljali po povsem novi 
tripasovnici, je avto poskakoval 
in pojasnilo je bilo, da Rusi pač 
ne delajo gladkih cest. Vasi ob 
cestah so znova nekaj posebne
ga. Hiše, v javnem lesene, daje
jo videz popolnega nereda. Niso 
postavljene v vrstah, temveč raz
metane. So neverjetna kombina
cija gradbenih materialov, ki jih 
domačini spretno izkoristijo in 
jih prilagodijo potrebam. 
Značilnost Rusije, vsaj dela ob 
Črnem morju, je veliko število 
začetih in nedokončanih gra
denj. V zrak štrli mnogo be
tonskih ogrodij, ki so jih 
gradbinci zaradi pomanjkanja 
denarja zapustili in sedaj čakajo 
na boljše čase. 

Vzdrževanje mesta in vasi ni 
ravno ruska odlika. Povsod se 
pozna zob časa in novi objekti, 
ki so jih gradila slovenska 
podjetja, so pravi lepotni kont
rast obstoječim. Neprijetno pre
senečenje ob ruskih cestah so 
pogoste policijske postaje, ki 
spominjajo na carino. Hitrost je 
tam potrebno zmanjšati, peljati 
mimo oboroženih policistov in 
ti te lahko ustavijo ter pregleda
jo. Zakaj je to dobro, ne vem, 
slišal pa sem, da je to ostanek 
časa, ko so ljudje tudi za poto
vanje iz mesta v mesto potrebo
vali posebne dovolilnice. 

Značilnost ruskih cest so tudi 
njihova vozila. V glavnem lade, 
moskviči in druge njihove zna
mke. Ne tako poredko pa je vide
ti tudi najnovejše znamke mer-
cedesov, pa tudi kak ameriški 

jeep. Že skoraj v temi Rusi luči 
na avtomobilih še ne prižigajo in 
tako menda varčujejo z gorivom. 

Še tržnico v mestu Tuapse mo
ram omeniti. Poleg že omenjene 
zahodne robe spominja na naše 
ptujske sejme. Tam lahko kupite 
tudi stare telefonske slušalke, že 
rabljene, zarjavele odtočne cevi, 
skratka vse, česar nekdo ne 
potrebuje ali morda celo odvrže. 
Posebnost je živilski, pokriti del. 
Mnogim našim gospodinjam bi 
se dvignili lasje, kak vesten sani
tarni inšpektor pa bi ponorel. V 
nedeljo dopoldan so bile lesene, 
S papirjem pokrite mize polne 
svinjskega mesa, zaklanih in na 
pol očiščenih piščancev, svežih 
in posušenih rib. Pogled na ta 
del tržnice je spominjal, tudi po 
vonju, na domače koline. Za 
začetek decembra je bil prizor še 
znosen, toda tako je, so mi pripo
vedovali, tudi poleti, ko je tem
peratura od sedanjih desetih kar 
za 25 do trideset stopinj višja. 
Kako daleč smo torej od Rusije, 
da pri nas inšpektorji iščejo mo
rebitne bakterije v tako rekoč 
kristalno čistih mesnicah. Toda 
da ne boste mislili, da je hrana v 
ruskih gostilnah neokusna, čep
rav je morda kupljena na tej 
tržnici. Še kako teknejo na pose
ben način, na odprtem ognju, 
pečeni kotleti in na kose nareza
ne kumarice, paradižnik in še 
kakšna druga zelenjava. Gre pač 
za to, da življenja tam in pri nas 
ne moremo primerjati. Če ga 
živiš tam, se zagotovo z njim pač 
sprijazniš. Če si tam samo nekaj 
dni, si kar oddahneš, ko znova 
sedeš v avstrijsko letalo in si že 
pri njegovih vratih deležen pri
jaznega nasmeha in pozdrava. 
Dva tisoč osemsto kilometrov po 
zraku in znova te oslepi blišč 
Dunaja. Toda v Rusiji bivajoči 
delavci pravijo, da se je v zadnjih 
letih tam ogromno spremenilo 
na bolje. Razvoj gre naprej in 
kdo ve, morda bomo že čez nekaj 
let kot turisti letovali v lepih ho
telih in uživali na lepih plažah 
do 28 stopinj toplega Črnega 
morja. Cenovno bi bilo to že 
danes zelo zanimivo. Ruska ma
fija? To ni nikakršna turistična 
zanimivost. Medna je del ta
mkajšnjega življenja, toda jaz je 
v petih dneh nisem opazil. 

Podjetju Nizke gradnje Ptuj 
se zahvaljujem za še eno 
izkušnjo več, ki lahko novinar
ju koristi tudi ob kritični 
obravnavi naših domačih raz
mer. Sam sebi sem dejal: Hva
la bogu, da živim v Sloveniji! 

J o M Bročič 


